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 خدا نکند مصالح عمومی کشور فدای منافع جناحی شود

توصیه آیت ا... مکارم 
درباره برجام
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رئیس مجلس شورای اسلامی:

پردیسان دچار کمبود امکانات شهری است

فرمانده انتظامی استان در مراسم صبحگاه مشترک  نیروهای مسلح قم :

پلیس همواره سرباز 
ولایت است 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان:

نرخ بیکاری قم پایین تر از 
میانگین کشوری است

فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه پلیس همواره سرباز ولایت بوده، 
هست و خواهد ماند، گفت: نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در جهت 

تحقق مفاهیم دینی و ارزشی در جامعه تلاش می کند. 
سردار  کاظم مجتبایی   صبح روز گذشته در مراسم صبحگاه مشترک به 
مناسبت آغاز هفته ناجا، ضمن تبریک عید سعید غدیر، گرامیداشت هفته 

نیروی انتظامی و تسلیت حادثه تلخ و جانکاه سرزمین منا ...

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در پیامی در توصیه به نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بررسی برجام، 
با بیان اینکه خدا نکند مصالح عمومی کشور فدای منافع جناحی شود، گفت: مطلعین می گویند هر روز که با شک و تردید 

سپری می شود مبالغ هنگفتی ضرر به کشور وارد می شود.
در این پیام که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: در این ایام، نامه های زیادی از سوی 
مردم به دفتر ما می رسد و تلفن های زیادی داریم که می گویند به نمایندگان مجلس توصیه کنید مساله برجام را بیش از 
این معطل نکنند، آن را تمام کنند. آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: مردم بسیار نگرانند، سزاوار است این عزیزان در 
فکر برنامه های مهم بعدی باشند، ممکن است در برجام بعضی نقاط ضعف باشد که جمعی از عزیزان نسبت به آن نگرانند، 

باید به فکر تدبیر و تفسیر صحیح آن باشند.
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سرمقاله:   حسین بهشتی پور

سیاست و سیاستمداری درس 
های سخت و تلخی را به ما می 
آموزد اگر از این درس ها عبرت 
بگیرم خیلی خوب است . قرآن 
هم که برعبرت های تاریخ اینقدر 
تکیه دارد احتمالا بخاطر این است 
که این تجربه های تاریخی برای ما 

آموزنده است ...

دست دادن با شیطان 
مساله این است؟

در دادگاه بابک زنجانی چه گذشت؟

اتهام زنجانی 
فساد فی الارض

اسحاق جهانگیری: 

دوران دلالی 
تمام شد

 ایران فاجعه غم 
انگیز منا را چگونه 

پیگیری کند؟
 فاجعه غم انگیز منا که به دلیل بی تدبیری دولت عربستان 
سعودی به یکی از مرگبارترین ازدحام ها تبدیل شد، هر روز ابعاد 
تازه تری از آن نمایان می شود. سعودی ها بعد از گذشت یک 
هفته از این فاجعه جانگذاز با اعلام افزایش جان باختگان هنوز به 
این سوال ساده پاسخ نداده اند که چرا »مسیر عبور زایران را در منا 
بستند؟« و برخی رسانه های آنها به جای این که فیلم های موجود 
از حادثه را منتشر کنند، انیمیشن ساخته و آن را پخش می کنند.

صدها زایر در روز عید سعید قربان در بین جان باختگان روی 
هم تل انبار و ساعت ها در زیر آفتاب شدید و بدون امدادرسانی 

رها شدند تا مرگ تدریجی را تجربه کنند...
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از خون عزیزانمان نخواهیم 
گذشت

روزنامه

)بسمه تعالی(
نیروی انتظامی به عنوان نهادی پیشرو و بر آمده از نیاز جامعه و مظهر اقتدار نظام مقدس 
جمهوری اسلامی و تامین کننده نظم و امنیت اجتماعی است. پرسنل خدوم و پر تلاش این 
نیروی مردمی با حضور هوشمندانه و توأم با بصیرت و صلابت از حریم نظم و امنیت عمومی 
و ارزشهای اخلاقی و فرهنگی جامعه اسلامی صیانت و پاسداری می کنند و این مهمترین 
رهاورد فعالیت نیروی انتظامی است . خدمات خالصانه این نهاد در تأمین و برقراری امنیت 
اجتماعی، تحکیم نظم و اجرای قانون ، به عنوان زیر بنای اصلی پیشرفت و توسعه جامعه و از 
اهداف متعالی برای حاکمیت قوانین اسلام بر هیچکس پوشیده نیست. رهبر معظم انقلاب با 
اشاره به اهمیت امنیت به عنوان یکی از نیازهای اساسی زندگی بشری و نقش نیروی انتظامی 
در تأمین چنین امنیتی می فرمایند: »وجود نیروی انتظامی، باید اساس امنیت را در بیننده به 

وجود بیاورد. این شأن نیروی انتظامی در جمهوری اسلامی است«.
نیروی انتظامی پس از پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی همواره تلاش وافر و جهادگونه 
ای را در راه ایفای مؤثر وظایف و ماموریت های محوله داشته و نظم و امنیت و نشاط اجتماعی 
امروز کشور، ثمره تلاش پلیس خدمتگزار و متعهد برخاسته از ارزش هاست. شکی نیست 
که همسو با پیشرفت جوامع، نیازها و مطالبات مردم از پلیس نیز تغییر کرده و با اعتقاد به 
این اصل که امنیت یك تولید جمعی و ماحصل مشارکت تك تك افراد جامعه است، باید تدابیر 
لازم برای عمومی کردن مقوله نظم و امنیت از طریق اقدامات مشارکت جویانه و اعتماد ساز 
در دستور کار نیروی انتظامی قرار گیرد. در استان قم با توجه به نقش مهم و محوری امنیت به 
عنوان یکی از الزامات و از ارکان اصلی برای رسیدن این خطه به جایگاه رفیع و بایسته خود به 
عنوان ام القرای جهان اسلام و خاستگاه انقلاب اسلامی و آبروی نظام، موجب گشته تا جایگاه 

نیروی انتظامی در آن، از مرتبت و حساسیت ویژه ای برخودار باشد.
اینجانب ضمن تبریك هفته نیروی انتظامی و گرامیداشت یاد و خاطره شهداء و ایثارگران 
جان برکف عرصه نظم و امنیت، از زحمات شبانه روزی و تلاشهای ارزنده فرماندهی محترم 
انتظامی استان قم و کلیه فرماندهان ،کارکنان و پرسنل شجاع و زحمتکش این نیرو تقدیر 
و تشکر نموده، امیدوارم در سایه توجهات خاصه حضرت ولی عصر )عج( و رهنمودهای 
فرماندهی معظم کل قوا حضرت آیت الله العظمی خامنه ای )مدظله العالی(، همواره در 
پاسداری از دستاوردهای گرانقدر انقلاب اسلامی و پیشبرد اهداف نظام ، موفق و سربلند 

باشند .

پیام استاندار قم 
به مناسبت هفته نیروی انتظامی

سید مهدی صادقی - استاندار قم

در نظر دارد املاکی با کاربری تجاری در مرحله پایان اسکلت واقع در روستای طایقان 
را به شرح جدول ذیل از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.متقاضیان می توانند از تاریخ 
94/7/12 تا پایان وقت اداری مورخ 94/7/21 همه روزه در ساعات اداری برای دریافت اسناد 
شرکت در مزایده به نشانی، انتهای بلوار امین ، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11، ساختمان بنیاد 

مسکن انقلاب اسلامی استان قم، واحد امور قراردادها مراجعه نمایند.

خلاصه شرایط مزایده:
لزوم خرید اسناد و ارائه سپرده تضمین شرکت در مزایده به مبلغ 10 درصد ارزش قیمت   -1

پایه کل ملک مورد نظر.
پیشنهادات فاقد سپرده، مخدوش، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط و رعایت ضوابط   -2

شرکت در مزایده الزامی است.
املاک فوق در مرحله پایان اسکلت بوده و واگذاری آنها پس از طی کلیه مراحل قانونی و   -3

به هزینه و بعهده متقاضی می باشد.

املاک تجاری واقع در روستای طایقان 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم 

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم 

آگهی مزایده عمومی  )نوبت دوم(

رئیس جمهور در مراسم استقبال از پیکر جانباختگان فاجعه منا:

اگر لازم باشد از زبان اقتدار استفاده می کنیم

حجت الاسلام والمسلمین فاضل میبدی استاد حوزه علمیه قم معتقد است که رفتار ظریف با اوباما طبق شرع 
مقدس اسلام بوده است.

فاضل میبدی اظهار داشت:دست دادن آقای ظریف به اوباما عین دستور قرآن است و کاملا منطبق بر شرع مقدس 
اسلام بوده است، اسلام دستور اکید داده است که چنانچه فردی حتی اگر دشمن شما باشد به شما به نشانه احترام 

دست دراز کرد، دست او را بفشارید . 
وی افزود: همانطور که خدا در قرآن به بندگانش توصیه می کند که برای برطرف کردن خصومت ها از طریق 
درست اقدام به گفتگو کنید تا کینه ها برطرف شود، بدیهی است که ایران و آمریکا هم از این قائده مستثنا نیستند. 
استاد دانشکده مفید قم ادامه داد: ما در دنیا کشورهایی داریم که سالها با هم در جنگ  بودند اما به خاطر حفظ 

منافعشان خصومت ها را تبدیل به روابط حسنه با حفظ حقوق متقابل کردند،کشور ویتنام و ژاپن مدتها با آمریکا 
در جنگ بودند اما الان ما مشاهده می کنیم بیشتر کارخانه های آمریکا اجناس تولیدی خود را از طریق این کشور 
ها تولید و مونتاژ می کنند، این موفقیت نتیجه اندیشه توأم با عقلانیت دولتمردان آن کشور ها بود که منافع ملی 
را فدای منافع حزبی و تشکیلاتی خود نکردند. فاضل میبدی تصریح کرد: این کسانی که در مجلس مرتب اقدام به 
بهانه گیری می کنند، در  حقیقت همان بازندگان انتخابات گذشته هستند که از شکست مجدد در انتخابات پیش 
رو هراس دارند لذا به هر ریسمانی به جهت بهانه گیری علیه دولت متوسل می شوند. وی اضافه کرد: همگان می 
دانند آقای دکتر روحانی از زمان تشکیل دولت شان توانستند با سیاست خارجی مطلوبی که پیش گرفتند ایران را 

در عرصه بین المللی به قله نزدیک کنند ...

حجت الاسلام والمسلمین فاضل میبدی:

بازماندگان انتخابات گذشته از شکست مجدد هراس دارند
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دست دادن با شیطان 
مساله این است؟

سیاست و سیاستمداری درس های سخت و تلخی را به 
ما می آموزد اگر از این درس ها عبرت بگیرم خیلی خوب 
است . قرآن هم که برعبرت های تاریخ اینقدر تکیه دارد 

احتمالا بخاطر این است که این تجربه های تاریخی برای ما آموزنده است . در مطلب 
پیش رو تلاش شده است به این واقعیت توجه داده شود که بین شعار مبارزه با نفوذ 
آمریکا تا واقعیت مبارزه با سلطه گری آمریکا در ایران تفاوت زیادی وجود دارد اکنون وقت 
آن رسیده از ظواهر به عمق مبارزه علیه نفوذ آمریکا برسیم . برای رسیدن به این مقصود 

برجام گذرگاه است
چرا آمریکا دشمن ایران است؟

اکثریت صاحب نظران در ایران  آمریکا را دشمن ملت ایران می دانند. چرا؟ برای آنکه 
در 62 سال گذشته در مقاطع مختلف ، آمریکا علیه مردم ایران توطئه کرده است . کودتای 
28 مرداد علیه  دولت ملی مصدق ، کمک به را ه اندازی ساواک  در سال1335 ، تحمیل 
طرح اجرای اصلاحات کشاورزی به ایران که در نهایت تحت عنوان انقلاب  شاه و مردم  

به ملت  حقه شد.
اعزام مستشاران نظامی به ایران و تحمیل کاپیتولاسیون به مجلس شورای ملی . انعقاد 
قرارداد 12 میلیارد دلاری فروش سلاح در مراحل مختلف دردهه پنجاه شمسی  ، حمایت 
از رژیم سرکوبگر شاه در کوران انقلاب ، حمایت از تحرکات قومی جدایی طلبی  در سال 
1358 در گنبدکاوس ، کردستان و خلق عرب در خوزستان و خلق مسلمان در تبریز  و 
حمایت از صدام در جنگ تحمیلی و اعمال تحریم های گسترده علیه ایران و حمله به  

هواپیمای ارباس و غیره از مهم ترین آنها بشمار می رود .
برای مبارزه واقعی با نفوذ آمریکا چه باید کرد؟

در سیاست بویژه در سیاست بین الملل باید هدف شما کاملا روشن باشد . روش های 
رسیدن به آن هدف هم باید مشخص باشد. درچنین شرایطی این سئوال مطرح می شود 
که  چگونه  می توان بصورت واقعی جلوی نفوذ آمریکا را در کشور بگیریم؟ آیا  تنها با شعار 
دادن مرگ بر آمریکا می شود جلوی نفوذ آمریکا را گرفت؟ یا آنکه علاوه بر شعار دادن باید 
اقدام هایی واقعی انجام داد تا مانع نفوذ و سلطه آمریکا در کشور شویم. این اقدام ها توسط 
چه کسانی برنامه ریزی می شود و چگونه باید اجرایی شوند؟ زیرا در مواردی  آمریکا حاضر 
است در صورتی که شما منافع او را تامین کنید و زمینه نفوذ آن را فراهم کنید، حتی پول 

هم بدهد که شما شعار ضد آمریکایی بدهید.
امروز بهتر است درباره شیوه های مقابله با نفوذ آمریکا بیشتر و دقیق تر بیندیشیم. 
براستی  ببینیم چرا پس از گذشت 36 سال  فرهنگ آمریکایی از طریق فیلم های هالیودی 
در کشور ما نفوذ کرده است. ببینیم چرا الگوی زندگی آمریکایی در شهرهای بزرگ ما 
مثل تهران ، مشهد، شیراز ، اصفهان و غیره از طرف تعداد قابل توجهی از هموطنان مورد 

پذیرش واقع شده است.
به عنوان نمونه این سئوال را مطرح می کنم واقعا به نام مبارزه علیه آمریکا چه شرایطی 
را برای کشور بوجود آوردیم که بجایی رسیدن به الگوی مناسب اقتصاد اسلامی ، امروز 
بجایی رسیدیم که برای صادرات نفت خود مجبور هستیم سقف تحریم تعیین شده یک 
میلیون بشکه نفت در روز را  رعایت کنیم. آن هم در شرایطی که کشور با کمبود شدید 

بودجه روبرو است .
البته میتوانیم جنبه مثبت موضوع را مورد توجه قرار دهیم که شاید این سبب خیر شود 
که اقتصاد ما از وابستگی صادرات نفت رها شود. اما درد بدتر آن است که ما حتی نمی 

توانیم پول حاصل از صادرات نفتی و غیرنفتی خود را به کشور بدون دردسر وارد کنیم.
امروز بدلیل اعمال تحریم ها که مسبب اصلی اش آمریکا بوده است ، مجبور هستیم  
از طریق دور زدن تحریم ها کلی هزینه کنیم . چه کس یا کسانی به اسم مبارزه با آمریکا 
چنین وضعیتی را برای کشور بوجود آوردند؟ آیا اینها خدمت به آمریکا است یا مقابله با 
آمریکا؟  یعنی به نام مبارزه با آمریکا اما به کام شرکتهای وابسته به آمریکا مانند اپل و اچ 
پی که محصولاتش از طریق چین بازار ما را فتح کرده اند .  ادامه این مسیر به چه کسانی 

خدمت می کند؟
بنابراین بیائیم بجای دعوا بر سر ظاهر مسائل سیاسی به عمق مسائل توجه کنیم . 
ببینیم راه های واقعی مبارزه با نفوذ و سلطه آمریکا چیست . براستی چقدر فرق است بین 
اینکه به شیطان بزرگ آمریکا نامه بدهیم یا تلفنی با او صحبت کنیم؟ یعنی آیا وسیله ارتباط 
مهم است یا موضوع ارتباط و نتایج حاصل از این ارتباط؟ چقدر فرق است بین دست دادن 

با جان کری و اوباما که هر دو رهبران نظام شیطانی هستند؟
باید ببینیم این  نامه نوشتن یا ننوشتن ، دست دادن یا دست ندادن در راستای منافع 
و آرمان های ما هست یا موجب سلطه و نفوذ بیشتر آمریکا می شود؟ یا نمی شود؟ برای 

قضاوت در این موارد باید معیار و الگو داشته باشیم .
 اساتید ما در روابط بین الملل و سیاست بین الملل به ما یاد دادند که می توانیم به 
آمریکا فحش و ناسزا بدهیم اما این فحش دادن خدمت به او باشد. برعکس می توان به 
امریکا لبخند زد اما این لبخند به ضرر آمریکا تمام شود. برای قضاوت درباره درستی و یا 
نادرستی این قبیل امور باید به معیارها توجه کرد.  معیار ما در روابط بین الملل منافع ملی 

و آرمان های انقلاب بصورت هم زمان است.
در روابط بین الملل نباید مانند روابط بین افراد جامعه قضاوت کرد . یعنی در مناسبات 
شخصی توهین و تشویق معنای خاص خود را دارد که الزاما همین معنا در روابط بین الملل 
برداشت نمی شود. بر این اساس باید به دیپلماتی که مورد اعتماد است، فرصت داد تا از فن 
دیپلماسی در جای خود بهره بگیرد . مثل این است که کسی را داخل استخر آب بیندازیم 
بعد به او بگوئید شنا نکن یا خیس نشو خوب مگر چنین چیزی ممکن است؟ دست دادن 
یک دیپلمات با یک رئیس جمهوری که مقام ارشد محسوب میشود در هر شرایطی تعریف 
خاص خود را دارد. قضاوت درباره غلط یا صحیح بودن این اقدام باید متناسب با شرایط 

خودش در زمان و مکان معین تعریف شود.
آقای ظریف می داند برای اجرای صحیح برجام ، ایران در ده سال آینده  با شیاطین  
متعددی سر و کار دارد. بنابراین باید تلاش کند تا آنجایی که ممکن است منافع ایران را به 
حداکثر برساند . این به حداکثر رساندن منافع کشور به قیمت دور شدن از آرمان ها نیست 
. بلکه اتفاقا دقیقا در راستای  انقلاب است. در بحث برجام هم علی رغم همه نقاط ضعفی 
که دارد بنده مدعی هستم این یک راه برای خروج از وضعیت بد فعلی با حداقل هزینه 
های ممکن است . حالا برای اجرای آن اگر لازم شد باید با اوباما و یا هر شیطان دیگری 
دست داد. اما به صرف  دست دادن یا نشستن بر سر میز مذاکره، ما منافع ملی و آرمانم ها 
را فدا نکرده ایم .  می توان مذاکره کرد اما سازش نکرد می توان مستقل بود اما برای اثبات 

حقانیت خود اگر لازم بود پای میز مذاکره با شیطان هم نشست .
در نقطه مقابل ممکن است شما با شیطان دست ندهید اما با اظهارات نسنجیده خود 
وضعیت جنگی برای کشور بوجود بیاورید. به عنوان نمونه  میلیون ها دلار بخاطر بالا رفتن 
بیمه های کشتیرانی به کشور صدمه بزنی و پول بیشتری را روانه بیمه های انگلیسی 

آمریکایی کنید.
خلاصه آنکه ما باید دنبال راه های واقعی علیه نفوذ وسلطه آمریکا باشیم . در این مسیر 
می توان شعار هم داد اما باید هواسمان جمع باشد در عمل این شعارها به نفع آمریکا و 

اذناب داخلی اش تمام نشود.
از حق باید به حق دفاع کرد و روش مناسبی برای دفاع از حق برگزید و در زمان و 
مکان مناسب از روش صحیح استفاده کرد تا ضمن حفظ آرمان های انقلابی ، منافع ملی 

را به حداکثر رساند.

تأکید آیت الله نوری همدانی تاکید کرد

ضرورت  تلاش برای  رفع مشکلات مردم 
منطقه پردیسان

آیت الله نوری همدانی بر ضرورت رفع مشکلات مردم تأکید کرد گفت : لازم است برای 
رفع احتیاجات مردم در موضوعات مختلف رفاهی و اقتصادی اقدام شود.

این مرجع تقلید دیروز در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین صمصام الدین قوامی، امام 
جمعه شهر پردیسان قم با بیان این که نماز جمعه،  از جایگاهی عظیم برخودارمی باشد 
اظهارداشت : نماز جمعه نقش مهمی در رفع  مشکلات فرهنگی، اجتماعی و اخلاقی  ایفاء 
کرده و این موضوع در حال حاضر نیز پر رنگ می باشد. آیت الله نوری همدانی با اشاره به این 
که شهر پردیسان از جمله شهرهای آپارتمان نشین در کشور می باشد و این گونه شهرها، 
دارای مشکلات زیادی هستند و در این رابطه برای ما هم نامه می نویسند، برضرورت رفع 
مشکلات مردم پردیسان تأکید کردند. وی  اظهار داشت: لازم است برای رفع احتیاجات مردم 
در موضوعات مختلف رفاهی و اقتصادی فکری شود و خدمات بهترو بیشتری به آنها داده شود.

استاندار قم:

پیکرهای مطهر زائران قمی حادثه منا 
 امروزتشییع می شوند

مراسم تشییع پیکرهای مطهر زائران قمی حادثه ی منا امروز یکشنبه ساعت 9 صبح 
برگزار می شود.

استاندار قم در دومین جلسه ستاد پیگیری و رسیدگی به حادثه منا طی  سخنانی این 
حادثه ناگوار و دردمندانه را به خانواده های عزادار و مردم شریف قم تسلیت گفت.

سید مهدی صادقی با اشاره به عمق فاجعهی منا و درگذشت بسیاری از هموطنان، 
این حادثه را نتیجه ی بی کفایتی مسئولان عربستان دانست و افزود: اقدامات لازم برای 
مشخص شدن عاملان این حادثه در دست پیگیری است. ستاندار قم با دعوت از مردم 
سوگوار استان برای وداع با پیکرهای مطهر حاجیان عروج یافته در این حادثه، گفت: 

تمهیدات لازم برای برگزاری هرچه باشکوه تر این مراسم اتخاذ شده است.
گفتنی است مراسم تشییع جانبختگان حادثه ی منا در قم همزمان با سراسر کشور و با 
حضور مردم و مسئولان استان، امروز یکشنبه ساعت 9 صبح از مسجد امام حسن عسگری 
)ع( به سمت حرم مطهر حضرت معصومه )س( برگزار می شود.همچنین مراسم یادبود 

از ساعت 15:30 الی 17:30 در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر برگزار خواهد شد.

نامحرمانه

اخبار
در نیمه نخست امسال  صورت گرفت :

انجام بیش از 63 هزار بازرسی 
از واحدهای صنفی  قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از انجام بیش از 63 هزار بازرسی 
توسط بازرسان این سازمان در نیمه نخست سال جاری خبر داد.

احمد ذاکری گفت: در این خصوص 8 هزار و 544 تخلف در زمینه های گرانفروشی، 
رعایت نکردن موارد بهداشتی، عدم درج قیمت، کم فروشی و تقلب، عدم صدور فاکتور، 
کشف کالای قاچاق و ... کشف شد و 7 هزار و 848 پرونده به ارزش ریالی بیش از 20 
میلیارد ریال تشکیل شده است. رئیس کمیسیون نظارت استان قم اضافه کرد: 2 هزار و 
247 بازرسی نیز در خصوص دریافت کنندگان و عرضه کنندگان سوخت در استان انجام 
شده که در این زمینه نیز 270 پرونده به ارزش بیش از 3 میلیارد و 500 میلیون ریال 
تشکیل شده است. وی خاطرنشان کرد: از نانوایی ها و کارخانجات آرد استان نیز در این 
مدت 7 هزار و 143 مورد بازرسی صورت گرفته که یک هزار و 77 پرونده به ارزش بیش از 

یک میلیارد و 600 میلیون ریال نیز در این خصوص تشکیل شده است.

شهردار منطقه سه قم خبرداد:

اجرای طرح لایروبی جوی های آب و انهار 
شهردار منطقه سه از لایروبی و پاکسازی انهار، جوی ها و کانال های آب های سطحی 

خبر داد.
رضا پوریافر با اشاره به اهمیت مدیریت برای فصل پاییز و زمستان گفت: با فرا رسیدن 
فصل های سرد، شهرداری موظف است تا پیشاپیش به مدیریت بپردازد تا با مشکلات در 
این زمینه رو به رو نشود. شهردار منطقه سه قم از برنامه ریزی انجام شده برای فصل پاییز و 
زمستان خبر داد و عنوان کرد: با توجه به اینکه فصل های سردی را پیش رو داریم و طبق 
پیش بینی های صورت گرفته امسال بارش رحمت الهی بیش از سال پیش است، بنابراین 
برنامه هایی در نظر گرفته شده است. وی از پاکسازی جوی ها و لایروبی انهار و کانال های 
آبهای سطحی، سطح منطقه خبر داد و خاطرنشان کرد: بخشی از این اقدامات انجام شده 
و بخشی نیز در حال انجام است. پوریافر با بیان خیابان هایی که پاکسازی شده اند اظهار 
کرد: تا کنون عملیات پاکسازی جوی های خیابان های انصارالحسین، خیام، توانیر، 20متری 
شهید بهشتی و خیابان امام خمینی)ره( به صورت روزمره انجام شده است. شهردار منطقه 
سه تصریح کرد: با توجه به لزوم لایروبی انهار رو بسته این اقدام در خیابان شهید بهشتی و 
امام موسی صدر انجام شده و در بلوار شهید نواب نیز در حال اجرا است. وی با بیان اینکه به 
ترتیب تمام خیابان های منطقه لایروبی و پاکسازی می شوند، یادآور شد: شهرك امام حسن 

و رینگ کمربندی امام علی)ع( در اولویت بعدی برای اقدام لایروبی و پاکسازی هستند.

شهردار منطقه یک  قم خبر داد:

آغاز عملیات احداث فاز اول بلوار آیت ا... حکیم 
شهردار منطقه یک  از آغاز عملیات اجرایی بلوار شهید آیت ا... حکیم با توجه به تاکید 

شهردار کلانشهر قم خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر  اظهارداشت :بلوار آیت ا... حکیم ، یکی از 
شوارع مهم سطح منطقه  می باشد که از چند منطقه شهری عبور کرده  و رینگ اتصال 
خیابان های شهید دل آذر ،هنرستان ،بلوار پیامبر اعظم )ص ( و ... می باشد . اصفهانیان  
مقدم  افزود : 1100 متر از این بلوار در محدوده منطقه یک می باشد که در حال حاضر 
پیمانکار مربوطه ، عملیات تسطیح و حمل نخاله های اطراف این پروژه را انجام داده و هم 
اکنون در حال تجهیز کارگاه می باشد که جهت انجام این عملیات مبلغ 1.5 میلیارد ریال 
پیش بینی گردیده است . اصفهانیان مقدم با اشاره به عرض 55 متری این بلوار تصریح 
کرد : ، برای احداث این پروژه بیش از 1450 متر جدول نهری با پوشش دال بتنی  پیش 
بینی گردیده  که هزینه ای بالغ بر 1.5 میلیارد ریال در بر خواهد داشت. وی خاطرنشان 
کرد :برای بلوار فوق بیش از 3500 تن آسفالت نیز مورد نیاز می باشد و هزینه زیر سازی 
و آسفالت  این بلوار حدود  9میلیارد ریال  و 720 میلیون ریال می باشد.اصفهانیان مقدم 
کاهش بار ترافیکی خیابان های کلهری ، شهیدان شاهرودی ، هنرستان و علی الخصوص 
گلزار شهدا) که در روزهای آخر هفته و مناسبت های ملی ومذهبی شاهد ترافیک زیادی 
در آن هستیم (  را از اهداف این پروژه اعلام کرد. وی در پایان گفت : این پروژه در راستای 
خدمت رسانی هرچه بهتر و مطلوب تر به شهروندان محترم می باشد و خواستار مشارکت و 
همراهی مالکین و شهروندان ساکن در محدوده این پروژه با خادمین خود در شهرداری شد. 
گفتنی است  با احداث این بلوار خیابان های شهیدان شاهرودی ،شهید کلهری و آل 

یاسین به بلوار شهید محدث قمی متصل می گردد.

شهردار منطقه 5 قم  خبر داد:

آغاز  عملیات احداث انهار خیابان قائم)عج(
شهردار منطقه 5 قم گفت :در راستای خدمت رسانی به محدوده های کم برخوردار 
حاشیه شهر اجرای هرچه سریعتر فعالیت های عمرانی ، خدماتی وترافیکی بر مبنای رویکرد 
مدیریت شهری در راستای تأمین رفاه، آسایش و جلب رضایت شهروندان اصلی ترین هدف 

شهرداری منطقه پنج است 
احمد ترکمن اظهار داشت : با آغاز عملیات اجرای بیش از 250 متر احداث انهار و 
هدایت آبهای سطحی  که شامل اجرای نهر و کانیو می باشد، می تواند بخش عمده ای از 

مشکلات چندین ساله آبگرفتگی موجود در این خیابان را مرتفع سازد.
وی ادامه داد: درراستای ادامه اجرای این پروژه ، پس از اتمام عملیات احداث انهار و 
رفع آبگرفتگی ، پیگری جهت روکش آسفالت خیابان اصلی شهرک قائم در اسرع وقت 

صورت خواهد گرفت.

انتقام سخت فاجعه منا را از آل سعود خواهیم گرفت
گفته می شود: سردار سرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی اظهار کرد: سپاه همه ظرفیت های ممکن برای واکنش سریع و خشن ایران 
در راستای تحقق اراده رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی، برای پاسخگو کردن آل سعود به 
فاجعه هولناک منا و اعاده ی حقوق زائران قربانی شده در مذبح منا را آماده کرده و در انتظار 
اجرای دستوریم. وی افزود: سپاه قاطعانه و مقتدرانه در صورت ضرورت برای هر اقدامی، در 
هر زمان و هر منطقه، برای دفاع از عزت مسلمین و حرمت آنان به ویژه مردم انقلابی ایران 
در مقابل حکام ظالم و جاهل آل سعود، آماده است و انتقام سخت این جنایت هولناک را از 

آل سعود خواهد گرفت.

آخرین خبر از وضعیت رکن آبادی
گفته می شود: دبیرکل جمعیت هلال احمر ایران گفت: اقدامات قانونی گسترده ای برای 
انتقال پیکر حجاج جان باخته در فاجعه منا به ایران در حال انجام است و پیگیری سرنوشت 
ناپدیدشدگان از جمله غضنفر رکن آبادی سفیر سابق ایران در لبنان ادامه دارد. علی اصغر 
احمدی در گفتگوی اختصاصی با شبکه خبری العالم تصریح کرد: با طرف عربستانی در مورد 
انتقال پیکر قربانیان ایرانی به داخل کشور توافق کرده ایم. پیکر یکصد نفر از حجاج جان باخته 
در حال حاضر در فرودگاه جده در انتظار اقدامات قانونی لازم است. وی افزود: تلاشها برای 
روشن شدن سرنوشت حجاج ناپدید شده از جمله غضنفر رکن آبادی سفیر سابق ایران در 

لبنان ادامه دارد.

تا آنجا که توانسته ام کوتاه آمده ام
گفته می شود: رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه اصلاح طلبان در مقایسه با رقیب 
خود از تفاهم و وحدت خوبی برخوردارند گفت: در برخی مواقع برای رسیدن به وحدت 
حداکثری لازم است از حق خود بگذریم. شخصا تا آنجا که توانسته ام از حق خود کوتاه 
آمده ام البته کوتاه آمدن به این معنا نیست که هویت اصلاح طلبی خود را به حراج بگذارم و 
مطمئنا هیچگاه این کار را نخواهم کرد. محمد رضا عارف با اشاره به همگرایی اصلاح طلبان 
در آستانه انتخابات مجلس گفت: اصلاح طلبان در راهبردها هیچگونه اختلافی ندارند. راهبرد 
اصلی اصلاح طلبان مشارکت حداکثری مردم و کسب اکثریت مجلس است. این عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: ما مجلسی می خواهیم که نماد ادب و متانت باشد، 
مجلسی می خواهیم که در آن به مسئولان توهین و فحاشی نشود، مجلسی می خواهیم که 
رقیب دولت نباشد، مجلسی می خواهیم که نمایندگان آن در طراز ملت بزرگوار ایران باشند و 

مجلسی می خواهیم که در راس امور باشد.

تکذیب ادعای ورود نیروهای ایران به سوریه 
گفته می شود: یک مقام سیاسی ادعای یکی از رسانه های غربی در مورد ورود نیروهای 
ایرانی برای عملیات زمینی به سوریه را تکذیب کرد.روزنامه الشرق الاوسط ادعا کرد صدها 
نیروی ایرانی برای عملیات زمینی وارد خاک سوریه شده اند.یک مقام سیاسی در گفت و گو با 

خبرنگار ایرنا این ادعا را کذب محض خواند.

پاسخ داغ مجری ایرانی به طرفدار سعودی
گفته می شود: پاسخ دندان شکن مجری ایرانی به توهین استراتژیست عرب به ایران، 
وی را میخکوب کرد. به گزارش خبرگزاری میزان، "محمد پیشگر" مجری شبکه العالم در یک 
برنامه زنده تلویزیونی از "فهد الشلیمی" استراتژیست کویتی طرفدار سعودی ها، پرسید: چرا 
عربستان، فیلم اصلی دوربین های کنترل و نظارت که از فاجعه منا ضبط شده است را منتشر 
نمی کند."الشلیمی" به جای پاسخ به سوال مجری شبکه العالم، سعی کرد با فرافکنی، از پاسخ 
به سوال مجری شانه خالی کند، گفت: در این زمینه فیلم هایی )توسط مردم( گرفته شده و بر 
روی واتس آپ منتشر شده است، البته در صورتی که شما در ایران واتس آپ و تویتتر داشته 
باشید!مجری شبکه العالم با فراستی مثال زدنی گفت: نه تنها واتس آپ، بلکه تکنولوژی هسته 
ای هم داریم.استراتژیست عرب، که در مقابل این پاسخ دندان شکن درمانده شده بود، به ناچار 

و به تکرار گفت: بله خوب هست...! خوب هست...

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع 
تقلید در پیامی در توصیه به نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در بررسی برجام، 
عمومی  مصالح  نکند  خدا  اینکه  بیان  با 
گفت:  شود،  جناحی  منافع  فدای  کشور 
مطلعین می گویند هر روز که با شک و 
تردید سپری می شود مبالغ هنگفتی ضرر 

به کشور وارد می شود.
از آن روز  ای  پیام که نسخه  این  در 
شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده 
است: در این ایام، نامه های زیادی از سوی 
تلفن های  و  ما می رسد  به دفتر  مردم 
زیادی داریم که می گویند به نمایندگان 
مجلس توصیه کنید مساله برجام را بیش از 

این معطل نکنند، آن را تمام کنند. 
آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: 
این  است  سزاوار  نگرانند،  بسیار  مردم 
بعدی  مهم  های  برنامه  فکر  در  عزیزان 
باشند، ممکن است در برجام بعضی نقاط 
ضعف باشد که جمعی از عزیزان نسبت 

به آن نگرانند، باید به فکر تدبیر و تفسیر 
صحیح آن باشند.

کاری نکنیم که با اختلافات داخلی 
این جزیره امن را نا امن کنیم

وی در این پیام آورده است: اینجانب 
علاوه بر تایید درخواست های آن ها اضافه 

می کنم، کشور ما یک جزیره امن و امان 
طوفانی  دریای  یک  وسط  در  که  است 
واقع شده است، تمام اطراف ما را طوفان 
های نا امنی فرا گرفته، کاری نکنیم که با 
اختلافات داخلی این جزیره امن را نا امن 
کنیم، ببینیم در سوریه و عراق و یمن و 

حتی در افغانستان چه می گذرد.

بیان  پیام  این  در  تقلید  مرجع  این 
کرده است: ما مشکلات اقتصادی فراوان و 
مشکلات سیاسی و فرهنگی زیادی داریم 
که اگر به آن نپردازیم و با همدلی بیشتر 
بر این مشکلات پیروز نشویم آینده نگران 

کننده است.
آیت الله مکارم شیرازی در پایان این 
و  موفقیت  برای  من  است:  آورده  پیام 
سربلندی همه شما در حل مشکلات مردم 

و کشور از صمیم دل دعا می کنم.
توافق جامع و نهایی هسته ای وین با 
عنوان شناخته شده و رسمی برنامه جامع 
اقدام مشترک یا برجام در راستای توافق 
ایران  ای  هسته  مذاکرات  سر  بر  جامع 
و بدنبال تفاهم هسته ای لوزان، در سه 
شنبه 23 تیرماه 1394)14 ژوئیه 2015( 
در وین اتریش بین ایران، اتحادیه اروپا و 
روسیه،  فرانسه،  چین،  گروه 1+5)شامل 
پادشاهی متحد بریتانیا، ایالات متحده و 

آلمان( منعقد شد. 

خدا نکند مصالح عمومی کشور فدای منافع جناحی شود

توصیه آیت ا... مکارم درباره برجام

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ساخت کتابخانه 
عمومی مرکز بررسی های اسلامی در منطقه پردیسان شهر 
مقدس قم گفت: این منطقه دچار کمبود امکانات شهری 

است و تأسیس اینگونه مراکز می تواند بسیار مفید باشد.
دکتر علی لاریجانی عصر جمعه در مراسم افتتاح کتابخانه 
عمومی مرکز بررسی های اسلامی در منطقه پردیسان شهر 
مقدس قم؛ اظهار داشت : البته در سال های اخیر در شهر قم 
کتابخانه های تخصصی بسیاری ایجاد شده که این موضوع 
هم اقدامی ارزشمند بوده و برای اقدامات پژوهشگران مثبت 

است.
اقدامات  رشد  به  توجه  با  داد:  ادامه  لاریجانی  دکتر 
پژوهشی در شهر قم این موضوع ضروری بود که کتابخانه 

های تخصصی و جامع ساخته شود.
پس از آنکه کتابخانه عمومی مرکز بررسی های اسلامی 
با حضور دکتر لاریجانی مورد بهره برداری قرار گرفت، رئیس 
مجلس شورای اسلامی از بخش های مختلف این کتابخانه 

بازدید کرد.
لازم به ذکر است که در این مراسم بزرگانی همچون 

آیت الله سبحانی، آیت الله علوی بروجردی، آیت الله هاشم 
زاده هریسی، حجت الاسلام نواب، حجت الاسلام رسول 
جعفریان رئیس سابق کتابخانه مجلس، دکتر مجیدی رئیس 
کتابخانه مجلس، سیدمهدی طالقانی، استاندار قم و مدیرکل 

ارشاد استان قم در این مراسم حضور داشتند.
کتابخانه عمومی مرکز بررسی های اسلامی در مساحتی 
به وسعت 3 هزار و 600 متر و با اعتباری بالغ بر 3 میلیارد 
خسروشاهی  المسلمین  و  الاسلام  توسط حجت  تومان 

تأسیس شده است.

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: هشت مرکز اقامتی میان مدت )کمپ( ترک اعتیاد از 
لحاظ صدور مجوز و نظارت مستقیم زیر پوشش بهزیستی استان است.

رضا سلیقه روز شنبه در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: مجوز این تعداد کمپ از سوی 
اداره کل بهزیستی قم صادر شده است و به صورت مستقیم کارشناس درمان معاونت توسعه 
پیشگیری بهزیستی استان و شهرستان و حراست و بازرسی بهزیستی قم نظارت کامل بر 

خدمات ارایه شده به معتادان دارند.
وی افزود: این کمپ ها استاندارد و به روش بهبودی از طریق پرهیز مدار )بدون استفاده از 
داروی کمکی( به درمان معتادان اقدام می کنند که مدت بستری 21 الی 30 روز است که در 

صورت تمایل بیمار تا سه ماه نیز به طول می انجامد.
سلیقه با بیان اینکه اکنون هیچ گونه مشکلی در مرکز اقامتی میان مدت )کمپ( ترک 
اعتیاد استان قم وجود ندارد گفت: در این مراکز کارشناسان فنی، پزشک، روانشناس، مددیار 
تجربی و اعضای انجمن ان ای )معتادان بی نام( هرکدام در حیطه کار تخصصی خویش 

خدمات ارائه می کنند.

مدیرکل بهزیستی قم افزود: همچنین آموزش های مختلفی از جمله مقابله با رفتارهای 
پرخطر، آثار سوء تزریقی مواد و خدمات روانشناختی به معتادان ارائه می شود.

وی با اشاره به اینکه در این مراکز معتادان با تمایل وارد می شوند، گفت: معتادان با تمایل 
شخصی برای ترک موادمخدر پذیرش می شوند و هیچگونه اجباری برای ترک مواد مخدر 

ندارند.
سلیقه افزود: معتادان به مدت هفت روز سم زدایی می شوند و بعد از آن به سالن استراحت 
می روند و با دریافت جلسات روش 12 قدمی اعضای انجمن ان ای )معتادان بی نام( و سایر 

برنامه های درمانی، روش های بهبودی را فرا می گیرند. 
مدیرکل بهزیستی قم افزود: همچنین دو مرکز اقامتی میان مدت )کمپ( زیر نظر شورای 
هماهنگی ستاد مبارزه با مواد مخدر استان است که یکی از این مراکز ویژه بانوان و یکی ویژه 
آقایان است که پذیرش این مرکز اقامتی میان مدت )کمپ( به صورت اجباری طبق ماده 16 
و طبق ارجاعات دادگاه انقلاب است و اداره کل بهزیستی نیز برای ارائه خدمات مددکاری و 

سایر خدمات مشارکت دارد.

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از افزایش 30 درصدی جمع آوری زباله 
به صورت مکانیزه خبر داد.

سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به رشد 18 درصدی زباله در ماه گذشته گفت: در مرداد 
ماه 715 تن و درشهریور 760 تن زباله جمع آوری و این کار توسط ماشین آلات مکانیزه انجام 

گرفته است و به طور میانگین با افزایش تولید زباله در تمام مناطق مواجه بودیم.
از فعالیت 200 دستگاه خودرو  مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
جمع آوری و انتقال زباله خبر داد و بیان کرد: با توجه به اینکه در روز 200 دستگاه خودرو 
اقدام به جمع آوری زباله می کنند بنابراین ضرورت دارد تا نسبت به بهسازی ناوگان اقداماتی 

صورت بگیرد.
وی با بیان اینکه 30 درصد این خودروها به صورت مکانیزه زباله ها را جمع آوری می کردند 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر این رقم به 60 درصد رسیده است و ماشین آلات با حجم 
کوچکتر مانند نیسان اقدام به این کار می کنند و در نظر داریم 100 درصد خودرو ها مکانیزه 

شوند.
میرابراهیمی با تاکید بر اینکه جمع آوری زباله باید به صورت کیفی و مکانیزه اتفاق بیفتد، 
بیان کرد: با توجه به اینکه شب جمع آوری زباله انجام می شود از این رو سعی داریم تا از تفکیك 
غیر مجاز جلوگیری شود و فقط توسط پیمانکار عمل تفکیك صورت پذیرد و بازدید های لازم 

در نظر گرفته شده تا تخلفی در این راستا اتفاق نیفتد و خودرو ها نیز نظافت را رعایت کنند.
مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از بهبود نسبی در نظافت خودرو ها 
ابراز امیدواری کرد و گفت: مقرر شده تا در شستشوی خودرو ها اقدام جدی صورت بگیرد و 
همچنین در پیمان ها، پیمانکاران موظف شدند تا به صورت منطقه ای مدیریت کنند و گاراژ 
و پارکینگ برای خودروهای جمع آوری زباله تعریف شده و از نظر فنی و نظافت نیز کنترل 
می شوند. وی خواستار همکاری شهروندان برای اجرای این اقدام شد و تصریح کرد: هر روزه 
پیگیریم تا به هیچ وجه ماشین زباله در معابر پارك نباشد و از شهروندان می خواهیم تا در 

صورت مشاهده چنین موردی با سامانه 137 تماس بگیرند و گزارش دهند.

شهردار منطقه هفت قم  گفت :برای پیشبرد اهداف طرح 
تفضیلی و سرعت بخشی به اجرای پروژه های عمرانی و 
خدماتی، ضروری است هزینه های جاری اداره شهر کاهش 

یابد.
علیرضا اقبالیان با طرح درخواست همکاری از شهروندان 
در کاهش هزینه های جاری اداره کردن شهر ، آن را زمینه 
ساز پیشبرد اهداف طرح تفضیلی و همچنین اجرا و سرعت 
بخشی به پروژه های عمرانی و خدماتی و توجه بیشتر به 

مسائل فرهنگی شهر دانست .
وی افزود: با رکود ساخت و ساز مسکن در کشور ، آمار 
صدور پروانه نیز در شهر ها به شدت کاهش یافته که تاثیر 

مستقیمی در درآمد ها دارد.
شهردار منطقه هفت ادامه داد : یکی از روشهای موثر 

در مدیریت شهری در وضعیت موجود ، کاهش هزینه های 
جاری است که بخشی از آن را می توان با کمک شهروندان 

عملیاتی نمود .
اقبالیان  تصریح کرد :پیاده سازی فرهنگ جمع آوری 

زباله های خانگی ، تفکیک زباله در مبدا، نگهداری از فضای 
سبز ، رعایت نظافت شهری ، عدم رهاسازی فاضلاب های 
خانگی و صنفی در نهرهای خیابانها از موارد مهمی بود که 

اقبالیان در این خصوص به آنها اشاره نمود.
وی ادامه داد : بی شک مدیریت یک شهر بدون همکاری 
و مشارکت شهروندان، کاری نشدنی است و شهروندان باید 
نسبت به شهر و فضاهای عمومی و معابر تعلق خاطر بیشتری 

داشته باشند.
 اقبالیان در خصوص ساز و کار اجرای طرحهای کاهش 
هزینه های جاری شهری پیشنهاد داد: کمیته های مردمی با 
محوریت مساجد و ستاد های امر به معروف پایگاه های بسیج 
تشکیل و با مسئولین مدیریت شهری در خصوص اجرای 

و پیاده سازی این طرحها تبادل نظر و تقسیم کار نمایند.

رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم از مجروح 
شدن 571 نفر و فوت یک نفر در حوادث ترافیکی هفته 

گذشته قم خبر داد. 
محمدرضا حسنی اظهار داشت: از تاریخ چهارم مهر تا 11 
مهرماه تعداد هفت هزار و 370 تماس با مرکز فوریت های 
پزشکی قم برقرار که منجر به هزار و 313 مأموریت شده 

است.
وی ادامه داد: از مأموریت های انجام شده 481 مورد 
مربوط به تصادفات بوده که 413 مورد شهری و 68 مورد 

نیز جاده ای است.
رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم عنوان کرد: 
حوادث ترافیکی یک هفته گذشته 571 مجروح برجای 
گذاشت که 212 نفر سرپایی درمان شده و 358 نفر نیز به 
مراکز درمانی منتقل شدند و متأسفانه یک نفر نیز فوت کرد.

وی بیان کرد: مأموریت های مربوط به موتورسیکلت 
سواران 326 مورد بوده که 379 مجروح برجای گذاشته 
است که 157 نفر سرپایی درمان شده و 221 نفر نیز به 

مراکز درمانی انتقال داده شدند.

حسنی گفت: ساعت 17 و 11 دقیقه روز جمعه در 
کیلومتر 35 اتوبان قم - تهران واژگونی خودروی پراید 
هفت مجروح برجای گذاشت که سه دستگاه آمبولانس 
به محل حادثه اعزام شده و مجروحان را به مراکز درمانی 

انتقال دادند.
وی ادامه داد: روز جمعه تصادف شدید در محور جعفریه 
چندین مجروح برجای گذاشت که پنج دستگاه آمبولانس 
به محل حادثه اعزام شده و مجروحان را به مراکز درمانی 

انتقال دادند.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

پردیسان دچار کمبود امکانات شهری است

مدیرکل بهزیستی استان قم اعلام کرد:

 فعالیت هشت کمپ ترک اعتیاد با نظارت بهزیستی در قم

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد:

رشد 18 درصدی تولید زباله در قم

شهردار منطقه هفت قم :

هزینه های جاری اداره شهر باید کاهش یابد

رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم  اعلام کرد:

یک فوتی و571 مجروح در حوادث ترافیکی هفته گذشته

سرمقاله

اخبار

حسین بهشتی پور

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان با اشاره به ایجاد بیش از 7 هزار 
شغل به وسیله دستگاه های مختلف قم 
گفت: دستگاه های اجرایی استان در سال 
گذشته بیش از 70 درصد به تعهدات خود 
مبنی بر ایجاد شغل در این استان عمل 

کردند.
نصرالله بازوند روز شنبه درگفت و گو 
با ایرنا، با بیان اینکه کلیه دستگاه های 
اجرایی قم بر اساس تعهد و وظیفه باید در 
سال 93 بیش از 10 هزار و 600 شغل 

را ایجاد و آمار آن را در اختیار اداره کار 
استان قرار می دادند، اظهار داشت: بر طبق 
آخرین آمار رصد شده، بیش از 7 هزار 
شغل به وسیله دستگاه های مختلف قم در 
راستای اشتغال زایی و کار آفرینی در این 

استان ایجاد شده است.
های  دستگاه  اینکه  بیان  با  بازوند 
بیشتر  که  هایی  مجموعه  و  حمایتی 
است،  اجتماعی  مددکاری  آنها  نقش 
بیشترین سهم را در تولید شغل به خود 
اختصاص دادند، افزود: دستگاه هایی مانند 

کمیته امداد امام )ره(، فنی و حرفه ایی 
و بهزیستی تعهدات خود مبنی بر تولید 
مشاغل گوناگون در جامعه را حتی بیش 

از 100 درصد عملی کردند.
آمار  ترین  جدید  اینکه  بیان  با  وی 
مربوط به تعهدات دستگاه ها در تولید 
شغل به زودی در جلسه کار گروه اشتغال 
استان و در محضر استاندار اعلام خواهد 
شد، تصریح کرد: با توجه به ضرورت بیش 
از پیش اشتغال زایی در استان به منظور 
حل معضل بیکاری، دستگاه ها باید نسبت 

به این موضوع اهتمام جدی تری داشته 
باشند.

مدیرکل تعاون قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با بیان اینکه طبق آخرین 
آمار اعلام شده از سوی مرکز آمار ایران 
نرخ بیکاری در استان تا پایان 9 ماهه سال 
گذشته 9.6 دهم درصد بوده است، تصریح 
کرد: با توجه به نرخ 10.5 درصدی بیکاری 
در کل کشور در همین مدت زمان، نرخ 
بیکاری قم پایین تر از میانگین کشوری 

است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان:

نرخ بیکاری قم پایین تر از میانگین کشوری است

از دو شهید گمنام مدفون در  یکی 
دانشگاه قم، پس از اعلام نتایج آزمایشات 

دی ان ای احراز هویت شد.
کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم، شهید ستار یکه زارع ، متولد 
سال 1345 اعزامی از بسیج هشتگرد کرج، 
در سال 62 هنگامی که 17 سال داشت، 
در عملیات خیبر به فیض عظیم شهادت 

رسید و نامش در زمره شهدای گمنام ثبت 
گردید.

این شهید والامقام، در تاریخ 28 آذر 
سال 91 طی مراسم باشکوهی در قسمت 
خواهران دانشگاه تفکیک جنسیتی قم 
به همراه شهید گمنامی  و  خاکسپاری 
دیگر، مزارشان محفل راز و نیاز عاشقانه 
اساتید، کارمندان و دانشجویان ارادتمند به 
فرهنگ ایثار و شهادت در دانشگاه قم بود.

اعلام  از  گزارش، پس  این  اساس  بر 
نتایج آزمایشات دی ان ای و احراز هویت 
شهید  ستار یکه زارع، هیئتی متشکل از 
مسئولان و کارشناسان کمیته جستجوی 
مفقودین ستاد کل نیروهای مسلح، اداره 
دفاع  های  ارزش  نشر  و  آثار  کل حفظ 
مقدس استان قم، صدا و سیمای استان و 
دانشگاه قم، صبح دیروز شنبه 11 مهر ماه 
جهت اعلام احراز هویت و پایان 32 سال 

چشم انتظاری خانواده معظم شهید، عازم 
منزل شهید در کرج شدند.

اجرای  منظور  به  شود:  می  یادآور 
مراسم شایسته استقبال از خانواده شهید و 
همچنین حضور بر سر مزار آن شهید عزیز 
در دانشگاه قم در روز دوشنبه 13 مهر، 
طی روزهای اخیر جلساتی با حضور برخی 
مسئولان استانی در محل استانداری، اداره 

کل حفظ آثار و دانشگاه قم برگزار شد.

 شهید گمنام مدفون در دانشگاه قم احراز هویت شد



3 اقتصادی

احتمال اعزام نیروی کار ایرانی
 به استرالیا و کانادا 

به دنبال سفر هیات ایرانی به استرالیا و حضور مقامات استرالیا در کشورمان، 
چندین جلسه برگزار شد که پیش نویسی را تهیه و برای مقامات استرالیا ارسال 

کردیم و در انتظار پاسخ آنها هستیم.
رییس هیات مدیره انجمن صنفی کاریابی های بین المللی از استرالیا و کانادا به عنوان 
بازارهای مناسب برای نیروهای کار ایرانی نام برد و گفت: برنامه و استراتژی مدونی از سوی 

وزارت کار برای اعزام نیروی کار ایرانی به خارج دیده نمی شود.
حسن کرباسی ، افزود: به دنبال سفر هیات ایرانی به استرالیا و حضور مقامات استرالیا در 
کشورمان، چندین جلسه برگزار شد که پیش نویسی را تهیه و برای مقامات استرالیا ارسال 

کردیم و در انتظار پاسخ آنها هستیم.
وی افزود: در صورتی که نظر آنها مثبت باشد در قالب امضای یک تفاهم نامه همکاری 

میان دو کشور اعزام نیروهای کار ایرانی اتفاق خواهد افتاد.
رییس هیات مدیره انجمن صنفی کاریابی های بین المللی ایران )اصکابا( درباره اعزام 
نیروهای کار ایرانی به کشورهایی همچون کانادا، گفت: چند ایالت کانادا از جمله آلبرتا 
علاقه مند به جذب نیروی کار است. ایالت آلبرتا در بخش نفت و گاز فعال است و به نیروی 
کار ماهر و متخصص نیاز دارد اما ایرانیان به دلیل شرایط سخت این استان تمایل زیادی 
به استقرار در آنجا ندارند و بیشتر به استقرار در مونترال و تورنتو علاقه مندند لذا در حال 

پیگیری و رایزنی هستیم تا فرصت های خوبی در این بخش جذب کنیم.
کرباسی از استرالیا به عنوان یکی دیگر از کشورهای مطلوب برای اعزام نیروی کار نام 

برد و افزود: برنامه اعزام نیروهای کار ایرانی به این کشور در دست پیگیری و انجام است.
وی همچنین درباره اعزام نیروی کار به کش��ورهای همس��ایه گفت: با وجود آنکه این 
کشورها به شدت علاقه مند به حضور نیروهای کار ایرانی هستند به ویژه کشور عراق که 
در بحث بازسازی و فعالیت های عمرانی از نیروهای ماهر ایرانی استقبال می کند اما به دلیل 

عدم اطمینان از امنیت این کشورها متقاضی اعزام به آنها کاهش یافته است.
رییس هیات مدیره انجمن صنفی کاریابی های بین المللی )اصکابا( با بیان اینکه برنامه ای 
در وزارت کار برای اعزام نیروهای کار ایرانی وجود ندارد، گفت: متاسفانه عزم جدی برای 
اعزام نیروی کار ایرانی به چشم نمی خورد و برنامه مدون و پایه گذاری شده ای نیز در دست 
نیست. کرباسی با اشاره به کارگروه ماده 35 آیین نامه اجرایی کاریابی ها گفت: بر اساس 
قانون متولی برنامه ریز در حوزه اعزام نیروی کار، کارگروه ماده 35 است که نمایندگان تمام 
دستگاههای مرتبط، عضو آن هستند. وظیفه این کارگروه سیاستگذاری و برنامه ریزی برای 
اعزام است و باید با ریاست معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت کار برگزار شود که 

متاسفانه از ابتدای دولت یازدهم تاکنون یکبار هم تشکیل جلسه نداده است.
به گفته وی وزارت کار باید زمینه فعالیت صنایع در خارج کش��ور را مطالعه و فرصت 

استفاده از بازارهای کار بین المللی برای کارجویان را فراهم کند.

سود انصراف از خرید خودرو چقدر است؟ 

در آینده با اجرایی ش�دن یک قانون جدید، در ص�ورت انصراف خریداران از 
خرید خودرو، س�ودی معادل حداکثر سه درصد کمتر از نرخ سود سپرده یک 

ساله سیستم بانکی، به آنها تعلق خواهد گرفت.
در اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو پیش بینی 
شده که در صورت انصراف خریداران از خرید خودرو، خودروسازان و واردکنندگان خودرو 

ملزم به پرداخت سود )انصراف( به آنها خواهند بود.
دلیل این موضوع آن است که خودروسازان و واردکنندگان خودرو در بیشتر موارد حداقل 
ی��ک ماه قبل از تحویل خودرو، وج��ه آن را از خریداران دریافت و از این پول برای تامین 
نقدینگی کسب وکار خود استفاده می کنند بنابراین باید سود چنین تسهیلاتی را مطابق 

عرف سیستم بانکی به مشتریان پرداخت کنند.
در ماده 12 اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو 
در این زمینه آمده اس��ت:" در صورت اعلام انصراف خریدار یک ماه پس از عقد قرارداد، 
بازپرداخت سود انصراف محاسبه و پرداخت می شود. بازپرداخت اصل مبلغ پرداختی و سود 
انصراف حداکثر ظرف 20 روز به خریدار صورت می گیرد. انصراف مشتری قبل از یک ماه 

پس از عقد قرارداد پذیرفته می شود، اما سود به آن تعلق نمی گیرد".
براساس ماده 8 این قانون نیز "سود انصراف از خرید خودرو و جریمه تاخیر در تحویل 

خودرو به صورت روزشمار از زمان واریز وجه، محاسبه خواهد شد".
طبق این قانون حداقل میزان سود انصراف در فروش خودرو به روش تحویل فوری معادل 

حداکثر سه درصد کمتر از نرخ سود سپرده یک ساله سیستم بانکی خواهد بود.
در روش پیش فروش قطعی و عادی نیز حداقل میزان سود انصراف معادل حداکثر سه 

درصد کمتر از نرخ سود سپرده یک ساله سیستم بانکی تعیین شده است.
حداقل میزان سود انصراف در روش های فروش مشارکت در تولید و سفارشی تیراژ محدود 
نیز معادل حداکثر سه درصد کمتر از نرخ سود سپرده یک ساله سیستم بانکی خواهد بود.

طبق شروط تعیین شده در این قانون، خودروسازان و واردکنندگان خودرو ظرف حداکثر 
20 روز از زمان انصراف خریدار ملزم به پرداخت سود انصراف به وی خواهند بود.

اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو در هیات دولت 
در دست بررسی است و پس از تصویب، ابلاغ و اجرایی خواهد شد.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,075,000یک مثقال طلا

940,720یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,185,000سکه بهار آزاد ی

9,185,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,560,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD37,231,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,200,000سمند 

LX EF7 29,200,000سمند 

ELX 36,100,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

 یک کارشناس ارشد نظام بانکی با بیان آنکه تعداد 
شعب بانکی باید متناسب با نیازهای اقتصادی و بخش 
اهداف  خدمت  در  بانکها  گفت:  باشد،  کشور  مولد 
منافع  به  توجه  جای  به  که  گرفته  قرار  گروههایی 

اقتصادی کشور، به دنبال سودآوری بیشتر هستند. 
کلان  سهامداران  پرده  پشت  افزود:  محمدقجاوند  تاج 
بانکهای خصوصی کسانی هستند که تحقق اهداف اقتصادی 
-اجتماعی برایشان مهم نیست و از طریق ایجاد موسسات 
فرعی مانند شرکت های سرمایه گذاری، بیزینس ها و یا به 
معنی عام بنگاههای غیرموجه به دنبال کسب منافع فردی 

هستند.
وی ادامه داد: این گروهها خود مستقیما به موضوع ورود نمی 
کنند و در ظاهر اقدام اشتباهی نمی کنند که بانک مرکزی 
آن را شناسایی کند بلکه از طریق ایجاد موسسات فرعی مانند 
صرافی ها، صندوق های سرمایه گذاری و غیره برای خود 

ایجاد درآمد می کنند و سودهای کلانی به جیب می زنند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: نتیجه می گیریم تاسیس 
شعب بانکی در کشور توجیه ناپذیر بوده و بانک مرکزی باید 

هرچه سریعتر وارد عمل شود و این تعداد را محدود کند.
وی با اشاره به ضرورت بازنگری در نحوه نظارت بانک مرکزی، 
گفت: سیسم بانکی به اصلاح ساختاری نیاز دارد تا از یک 
قانونمندی برخوردار باشد، شاید این موضوع از دست رییس 
کل بانک مرکزی خارج باشد یا کارشناس ذیصلاح برای 
نظارت در اختیار ندارد و یا آنکه با ترفندهای خاص آنهایی 
که شعبه را تاسیس می کنند و بعد اجازه می گیرند، غافلگیر 

شده باشد.
به گفته قجاوند، قبل از انقلاب نظام بانکی در جهت اهداف 
سهامداران حرکت می کرد و چون بیشتر خصوصی بودند، 
در جهت اهداف بخش خصوصی کار می کردند و سود کلان 
یا محدود نیز بین سهامداران تقسیم می شد، در نتیجه 
سهامداران رقابت بسیاری برای سودآوری بیشتر انجام می 
دادند اما سال 58 به این نتیجه رسیدند که نظام بانکی کشور 
به صورت افسار گسیخته است هم از لحاظ تعداد شعب و 

تعداد بانکها با نظام اقتصادی هماهنگ نبود. 
وی ادامه داد: بعد از انقلاب؛ شورای انقلاب اقدام خوبی انجام 
داده و اعلام کرد که این بانک ها در جهت منافع سهامداران 
فعالیت می کنند بنابراین در سال 58 همه اینها را ادغام کردند 
و تبدیل به 7 یا 9 بانک شد و خط مشی ها و سیاست ها نیز 

تعیین شد.
این کارشناس نظام بانکی با بیان اینکه پس از این اقدام، بانکها 

نظم و نظام خوبی پیدا کردند، افزود: الان زمان آن فرار سیده 
که بانکها در جهت اهداف اقتصادی و اجتماعی گام بردارند، 
گرچه سودآوری برای بانکها و ادامه حیات آنها اهمیت دارد اما 

اهداف کلان کشور نیز بایستی محور قرار بگیرد.
وی افزود: متاسفانه با رقابتی که در چند سال اخیر ایجاد شد و 
با سوء استفادده از اصل 44 قانون اساسی، بانکها مانند قارچ در 
همه نقاط کشور رشد کردند و تعدد شعبات بدون هیچ توجیه 

اقتصادی، رقابت ناسالم را در پی داشت. 
به گفته قجاوند، در همه جای دنیا اکثر شعب بانک ها در 
مراکز و شهرک های صنعتی و در نزدیکی واحدهای تولیدی 
و جاهایی که به بخش مولد خدمت کنند، تاسیس می شود و 
بانک مرکزی این کشورها مناطق تاسیس شعب را ارزیابی می 
کند تا این منطقه توجیه مالی، فنی و اقتصادی داشته باشد 
اما در ایران شاهد ایجاد شعب در خیابان های لوکس بالای 
شهر هستیم به طوری که دریک خیابان اصلی شهر صدها 

شعبه وجود دارد.
وی با بیان آنکه بانک های خصوصی از خرید مکانی برای 
ایجاد شعب خود نیز اهداف سودآوری را دنبال می کنند، 
گفت: آنها با خرید مکانی در نقاط بالای شهر به دنبال افزایش 
دارایی های خود هستند چرا که مکانی را یک میلیارد تومان 
خریداری می کنند و 5 سال دیگر 100 میلیارد تومان می 

شود به ویژه اینکه به برکت تورم سالهای گذشته، شعبه ای را 
با قیمت پایین خریداری کرده اند و الان چند برابر قیمت است 

که این واقعا یک فاجعه اقتصادی برای کشور است. 
لازم به ذکر است؛ در شرایطی که بنا بود براساس برنامه پنجم 
توسعه، ایران در زمینه فناوری اطلاعات و بانکداری به رتبه اول 
منطقه دست پیدا کند، حالا بسیاری از کشورهای خاورمیانه 

توانسته اند ایران را پشت سر بگذارند. 
براساس آمار بانک جهانی تعداد شعب بانکی در ایران 29,1 
شعبه به ازای هر 100 نفر است که این رقم حدود 2 برابر 
کشورهای توسعه یافته است؛ مقایسه این عدد با کشورهای 
منطقه نشان می دهد که این سرانه در عربستان 8.٦، امارات 
11.7 و ترکیه 18.2 شعبه است. به جز این؛ تعلل در گسترش 
بانکداری الکترونیک موجب شده که هزینه معاملات و خریدها 
در ایران بالا باشد؛ در این میان تحریم شبکه بانکی ایران و 
دسترسی نداشتن مشتریان ایرانی به کارت های اعتباری 
جهانی مانند مسترکارت و ویزاکارت نیز سبب شد که روند 
توسعه ایران در بانکداری و تجارت الکترونیک کندتر شود اما 
درست دو ماه پس از رویداد توافق هسته ای، شبکه بانکی 
کشور و فعالان عرصه فناوری اطلاعات خود را آماده می کنند 
تا عقب ماندگی های ایران از استانداردهای جهانی بانکداری و 

بازار الکترونیک را جبران کنند. 

کارشناس ارشد نظام بانکی:
تعدد شعب بانکی در ایران توجیه قانونی ندارد

نمایندگان کارگری عنوان می کنند تنها بخشنامه و ابلاغیه 
برای رفع تبعیض حقوق و دستمزد نیروهای شرکتی، پیمانکاری 
و قراردادی کافی نیست و باید راه های فرار کارفرمایان متخلف 

شناسایی و بسته شود.
میلیون ها شاغل در بازار کار ایران فعالیت دارند و از این بازار کسب 
درآمد می کنند اما شرایط، مسئولیت ها، حق و حقوق و جایگاه آنها 
با هم تفاوت دارد. اینکه افراد براساس وظایف و مسئولیت های خود 
حقوق و مزایا دریافت کنند، امری است که در تمام دنیا پذیرفته شده 

و اجرا می شود. 
اینکه فردی مدیر مجموعه ای باشد قطعا مسئولیت های بالاتری 
دارد و در صورت بروز هرگونه مشکلی باید پاسخگو باشد، گاهی مدیران 
پاسخگوی اشتباهات و کوتاهی های نیروهای خود نیز شده و مقصر 

شناخته می شوند. 
بنابراین اینکه افراد بر مبنای شرایط و رتبه شغلی خود حقوق دریافت 
کنند، کاملا پذیرفته شده است. البته ممکن است مطرح شود برخی با 
استفاده از رانت و به ناحق در جایگاهی قرار گرفته و یا بعضی افراد پله 
های ترقی را یک شبه و بدون زحمت طی می کنند که این مسئله نیز 

درست و متاسفانه اجتناب ناپذیر است. 
بازار کار ایران طی دهه های اخیر به ویژه در بخش های دولتی و 
شبه دولتی شدیدا با این مسئله مواجه بوده است و این روند همچنان 
ادامه دارد. با این وجود، هدف این گزارش مطرح کرده تبعیض بازار کار 
از این نوع نیست، بلکه مسئله این است که برخی افراد دارای مشاغل 
یکسان، مسئولیت های هموزن و شاغل در یک مجموعه؛ از حقوق و 

مزایای کاملا متفاوتی برخوردار می شوند.
 اختلاف دستمزدها تا 7 برابر 

مشکل اینجاست که چگونه در بازار کار شرایط تبعیض حقوقی به 

این آسانی فراهم می شود که دو نفر با مسئولیت ها و مشاغل یکسان، 
دریافتی های متفاوتی داشته باشند. کارشناسان بازار کار می گویند 
پیچیده ترین و در عین حال بدترین نوع تبعیض حقوقی این است 
که شاغلان در یک مجموعه تابع دو کارفرما باشند و با وجود کار و 

مسئولیت یکسان، اما دریافتی متفاوتی داشته باشند.  
حتی در مواردی افرادی که مزایای کمتری دریافت می کنند مدعی 
مسئولیت کاری بیشتر از سایرین که جایگاه شغلی بهتری دارند نیز 
هستند. این موضوع امروز در قالب اشتغال افراد در شرکت های 

پیمانکاری، نیروهای قراردادی و شرکتی وجود دارد که حتی باعث بروز 
اختلافاتی نیز بین کارگران و کارفرمایان شده است. 

طبق مصوبه شورای عالی کار حداقل مزد امسال شورای عالی کار 
712 هزارتومان تعیین شده که اختلاف تا 7 برابر آن برای پرداخت 
به شاغلان از نظر قانون مجاز است. با این وجود در پرداختی ها به 
افرادی که مبالغ به مراتب کمتر از 7 برابر حداقل مزد دارند، تبعیض تا 
حد نیروهای شاغل در یک بخش و یا یک مجموعه وجود دارد. طی 
سال های گذشته بیشترین شکایت و پیگیری ها در اینباره از سوی 

نیروهای شرکتی و پیمانکاری مطرح و دنبال شده است. 
غلامرضا عباسی درباره بخشنامه اخیر وزارت کار درباره لزوم رفع 
تبعیض حقوقی بین شاغلان به ویژه نیروهای پیمانکاری و شرکتی 
گفت: اصل کار و مسئله مطرح شده درست و خوب است اما سوال این 

است که چگونه و کجا قرار است اینگونه بخشنامه ها اجرایی شوند؟
 چگونگی اجرای ابلاغیه منع تبعیض در حقوق

 دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهارداشت: 
آیا پس از این ابلاغیه، از سوی مدیران کار در استان ها برای شناسایی و 
رفع تبعیض حقوقی شاغلان، اقدامی صورت گرفته است؟ اساسا با چه 
ساز و کاری می توان در این بخش وارد شد.  عباسی خاطرنشان کرد: 
متاسفانه در حال حاضر بین نیروهای پیمانکاری، شرکتی و قراردادی 
با نیروهای استخدامی، قرارداد دائم و شاغلان در بخش های دولتی 
تبعیض وجود دارد؛ بنابراین باید راه های فرار متخلفان شناسایی و بسته 
شود.  وی ادامه داد: برخی کارفرمایان از اجرای قانون فرار می کنند و 
این بخشنامه ها و ابلاغیه ها باید ساز و کاری را فراهم کنند تا راه 
های فرار متخلفان کارفرمایی بسته شود؛ بنابراین حل اینگونه مشکلات 
قدیمی و کهنه بازار کار با توصیه درست نمی شود و باید تخلفات 

احتمالی در این بخش جرم تلقی و اعلام شود.

تبعیض حقوق ها برداشته می شود؛

زمزمه حذف شکاف حقوقی شاغلان

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رأی ش��ماره 1394٦03300010119٦3 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
139111443000100٦84٦آقای/ خانممحمد خلج فرزند حسن3دانگ مشاع از 
٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 182/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی باقیمانده 950٦ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 2- رأی ش��ماره 1394٦03300010119٦٦ مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1394114430001000384 آقای/ خانم اکرم غفاری فرزند جعفر3دانگ مشاع از 
٦دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 182/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی باقیمانده 950٦ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 3- رأی ش��ماره 1394٦033000101004٦ مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
13911144300010084٦0 آق��ای / خانم عباس ولی زاده فرزند عبداله٦دانگ 
یک باب س��اختمان بمس��احت 132 متر مربع بر روی قس��متی از پلاک ثبتی 

10929/9 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 4- رأی ش��ماره 1394٦0330001012810 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
139111443000100448٦ آق��ای / خان��م عبدالرضا پرون فرزند محمد علی 
٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 121/59 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10285 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
5-  رأی ش��ماره 1394٦0330001005754 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
13911144300010044٦8 آقای / خانم محمد ولی اشکاران فرزند فغان ٦دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 141/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10434/3 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا 

حاجی رئیس ابراهیمی .
 ٦-  رأی ش��ماره 1394٦0330001011742 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003550 آق��ای / خانم محم��د مرادخانی فرزند ابوالفضل 
3دانگ مش��اع از ٦دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 34/05 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10421/251 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
7- رأی ش��ماره 1394٦0330001011740 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003232 آق��ای / خانم حس��ن مراد خانی فرزند ابوالفضل 
3دانگ مش��اع از ٦دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 34/05 متر مربع بر روی 
قس��متی از پلاک ثبتی 10421/251 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
8-  رأی ش��ماره 1394٦0330001009935 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001001831 آق��ای / خانم زهرا قنادی فرزند عبدالامیر٦دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 151/32 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

خانم زهرا فاطمی.
 9- رأی ش��ماره 1394٦033000100098٦ مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430002004374 آق��ای / خانم اس��ماعیل عیوضی بزچلوئی فرزند 
ابراهیم٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 132/27 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11002 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 
از غلامرضا ولی نس��بت به ٦5/5متر مربع و روح اله عیوضی بزچلوئی نس��بت به 

٦5/5متر مربع.
 10- رأی ش��ماره 1394٦0330001008250 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003012 آق��ای / خانم محمد خدیری فرزند خلیل ٦دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ٦7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مریم ولی احدی از 

وراث حبیب اله ولی. 
11- رأی ش��ماره 1394٦0330001009999 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
13911144300010039٦1 آق��ای / خان��م احم��د پ��ور اعتم��اد فرزند علی 
محمد٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 148/54 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 11525 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 12- رأی ش��ماره 1394٦0330001007897 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001002425 آق��ای / خان��م بهاءالدین الهی چورن فرزند علی 
آقا٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 93 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
1100٦ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا 

ارغوان و غلامحسین ارغوان. 
13-رأی ش��ماره 1394٦0330001005737 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005904 آقای / خانم حسن گیلکیان فرزند غلامعلی٦دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 117/43 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 14-  رأی ش��ماره 1394٦0330001011298 مرب��وط ب��ه پرونده کلاس��ه 
1391114430001003418 آقای / خانم ابوالفضل الماسی فرزند مصطفی٦دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 98 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10420 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث مرتضی الماسی.
 15- رأی ش��ماره 1394٦0330001008٦0٦ مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001000٦07 آقای / خانم معصومه ساده فرزند ماشااله٦دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 49/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10312/1 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
1٦-رأی ش��ماره 1394٦0330001010211 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005831 آقای / خانم زهرا آفرین فرزند اصغر2دانگ مشاع 
از ٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 111/95 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10٦1٦ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 17- رأی ش��ماره 1394٦0330001010214 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005833 آقای / خانم جعفر تکیه مطلق فرزند محمد4دانگ 
مشاع از ٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 111/95 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10٦1٦ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 18- رأی ش��ماره 1394٦0330001009011 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 

139111443000100٦313
 آق��ای / خانم ج��واد نیک گفتار فیروز فرزند احمد٦دانگ یک باب س��اختمان 
بمساحت 149/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11231 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
19-رأی ش��ماره 1394٦0330001010548 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001003379 آقای / خانم عباس آیاز فرزند داود٦دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 234 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11198/2 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

 20- رأی ش��ماره 1394٦0330001011٦99 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
13911144300010045٦9 آق��ای / خانم محمد رضا حاجی زاده صادق فرزند 
علی نقی٦دانگ یک باب س��اختمان بمساحت 1٦7 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمان��ده 9203 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از 

خانم اقدس حسینی. 
21- رأی ش��ماره 1394٦0330001009282 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001005812 آق��ای / خان��م حبی��ب صادق��ی نیک��و فرزن��د 
ابوالفضل٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 45/33 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10293 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

فاطمه قنبر زاده اشعری احدی از وراث طوبی دری.
 22- رأی ش��ماره 1393٦0330001034584 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001002810 آق��ای / خان��م س��بز عل��ی خانعلی نی��ا فرزند 
بیرامعلی٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت ٦5/٦0 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11243 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از وراث غلامرضا ولی.
 23- رأی ش��ماره 1394٦03300010019٦9 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001001415 آقای / خانم علی صابری فرزند قاس��م٦دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 152/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11224 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا ولی.
 24- رأی ش��ماره 1394٦033000100911٦ مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001004879 آقای / خانم س��ید حس��ن حسینی فرزند سید 
تقی٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 175 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 8273 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 25- رأی ش��ماره 1394٦0330001008540 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
139111443000100329٦ آق��ای / خان��م عل��ی خ��وش لهجه مطلق فرزند 
حسین٦دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11227 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید 

اکبر موسوی منفرد.
 2٦- رأی ش��ماره 1394٦0330001011523 مرب��وط ب��ه پرون��ده کلاس��ه 
1391114430001002٦٦5 آقای / خانم محمد صفاجو فرزند عباس٦دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 159/91 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11525 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فتح اله گل.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مش��اعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اش��خاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/07/12
تاریخ انتشار دوم: 1394/07/27
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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بسکتبال قهرمانی آسیا - چین؛
ایران با شکست دوباره ژاپن در رده سوم ایستاد

تیم ملی بس�کتبال ایران با غلبه بر ژاپن عنوان سوم بیست و هشتمین دوره 
مسابقات قهرمانی آسیا را به خود اختصاص داد.

دیدار رده بندی بیست و هشتمین دوره مسابقات بسکتبال قهرمانی آسیا روز شنبه میان 
دو تیم ایران و ژاپن برگزار شد. تیم ملی بسکتبال ایران که در روز نخست مرحله گروهی 
این دوره از مسابقات قاطعانه برابر ژاپن پیروز شده بود، دراین  دیدار نیز موفق شد این تیم 
را با نتیجه ٦8 بر ٦3 شکست دهد. نتیجه کامل دیدار تیم های ملی بسکتبال ایران و ژاپن 
به شرح زیر است: * ایران ٦8 - ژاپن ٦3 )22 بر 10(، )9 بر 19(، )19 بر 13(، )24 بر 15(

تیم ملی بسکتبال که به خاطر شکست برابر چین از صعود به دیدار نهایی مسابقات قهرمانی 
آس��یا بازماند، دیدار امروز را با ترکیب حامد حدادی، مهدی کامرانی، اوش��ین ساهاکیان، 
صمد نیکخواه بهرامی و بهنام یخچالی آغاز کرد. این بازیکنان بر خلاف دیدار روز گذشته و 
بدشانسی هایی که در پرتاب های موفق با آن مواجه شده بودند، دیدار با ژاپن را زیر سایه 
هماهنگی تیمی بالا و پرتاب هایی که به راحتی وارد سبد حریف می شدند، با امتیاز آوری 
متوالی آغاز کردند طوریکه با گذشت نیمی از کوارتر، سرمربی تیم ملی بسکتبال این اطمینان 
خاطر را پیدا کرده بود که کل ترکیب اولیه تیم را با فراخواندن بازیکنان ذخیره و جوان تر به 
زمین تغییر دهد.  صمد نیکخواه بهرامی یکی از بهترین های ایران در این کوارتر بود طوریکه 
تنها با گذشت چهار دقیقه از بازی خود را 9 امتیازی کرده بود. پرتاب های موفق این بازیکن 
در این کوارتر که بارها و بارها از سبد حریف رد شد در کنار دفاع محمی که کمتر به ژاپنی 
ها اجازه نفوذ می داد کمک کرد تا ایرا ن این کوارتر را با برتری 22 بر 10 خود تمام کند. در 
ثانیه های پایانی این کوارتر اصغرکاردوست به دنبال فضاسازی خوب هم تیمی هایش یک 
امتیاز شیرین به دست آورد. در آغاز کوارتر دوم محمد حسن زاده که در ثانیه های پایانی 
بازی نتوانست با یک اسلم دانگ شیرین صحنه ای زیبا برای خود و تیم ایران ثبت کند، یک 
مهره موثر در بازی تیمی خوب در کنار مهدی کامرانی برای به دست آمدن اولین امتیاز ایران 
در این کوارتر بود. همین بازیکن بعد از گذشت چهار دقیقه اولین خطای تیم ایران را در این 
کوارتر مرتکب شد اگرچه این خطا و به دنبال آن موقعیت پرتابی که نصیب ژاپنی ها شد، 
تاثیر زیادی در اختلاف امتیاز دو تیم نداشت. البته جریان بازی به همین منوال پیگیری نشد 
طوریکه بازیکنان تیم ملی ژاپن که از نظر میانگین قدی شرایط خوبی به نسبت تیم ایران 
نداشتند توانستند حملات امتیازآوری را طراحی کند و حتی در فاصله سه دقیقه مانده به 
پایان این کوارتر اختلاف امتیازی 12 امتیازی کوارتر نخست به 7 رسیده بود و ادامه امتیاز 
آوری ژاپنی ها اختلاف امتیاز را به  عدد یک هم رساند! البته نفوذ به موقعی که حامد حدادی 
داشت و دو امتیازی که این بازیکن به دست آورد کمک کرد تا این اختلاف امتیاز بیشتر شود 
اگرچه در ادامه خطای بازیکنان ایران و دو موقعیت پرتابی ژاپنی ها صاحب آن شدند، یکی از 
این دو امتیاز را جبران کرد ودر نهایت این کوارتر با برتری 19 بر 9 ژاپنی ها به پایان رسید.

تیم ملی بسکتبال ایران که درکوارتر دوم  عملکرد خیلی خوبی برابرحریف نداشتند و حتی 
به نظر می رسید در برخی دقایق انگیزه لازم را هم برای رقابت ندارد و به همین دلیل این 
کوارتر را با 10 اختلاف امتیاز واگذار کرد، برای جبران نتیجه کوارتر سوم را با ترکیبی مشابه 
ترکیب اولیه تیم آغاز کرد اما این اقدام سرمربی تیم ملی کمک زیادی به پیشبرد برنامه های 
وی نداشت چون شاگردان وی با وجود اینکه در کسب امتیاز بهنسبت کوارتر دوم موفق 
تر بودند اما نتوانستند دفاع خوبی داشته باشند تا حدی که بتواند مانع از پیشروی بازیکنان 
ژاپن تا زیر سبد یا پرتاب های موفق آنها شود. این شد که تیم ملی بسکتبال ایران کوارتر 
سوم دیدار با ژاپن را با تیجه 19 بر 13 به پایان رساند و در مجموع بازی هم 44 بر 48 از 
حریف عقب افتاد. با این شرایط ملی پوشان بسکتبال ایران کوارتر پایانی دیدار برابر ژاپن را 
آغاز کردند اما موفق شدند جریان بازی را کاملا متفاوت از دو کوارتر قبلی و به سود خود 
پیش ببرند. در کوارتر حملات کامل بازیکنان ایران، ژاپنی ها را حتی وقتی به دفاع زون روی 
می آوردند، ناکام گذاشت و در عین حال دفاع خوب بازیکنان ایران کمتر اجازه نفوذ به آنها 
و پیشروی تا زیر سبد ایران را داد. اینگونه شد که تیم ملی بسکتبال ایران توانست همچون 
روز نخست مسابقات قهرمانی آسیا ژاپن راشکست دهد و با این نتیجه عنوان سوم و مدال 
برنز بیست و هشتمین دوره مسابقات قهرمانی آسیا را از آن خود کرد.  این برای اولین بار 
در طول ادوار حضور تیم ملی بسکتبال در مسابقات قهرمانی آسیا است که این تیم موفق 
به پیروزی در دیدار رده بندی وکسب مدال برنز شده است. تیم ملی بسکتبال در حالی در 
دیدار رده بندی مسابقات قهرمانی آسیا صاحب برتری شد که بدون لحاظ شدن این نتیجه 
سهمیه شرکت در مسابقات انتخابی المپیک را کسب کرده بود. به جز ایران، تیم های ژاپن و 
نایب قهرمان نیز سال آینده در این رقابت ها که به میزبانی مشترک سه کشور برگزار خواهد 
شد، شرکت می کنند.  قهرمان بیست و هشتمین دوره مسابقات بسکتبال قهرمانی آسیا 
نیز سهمیه مستقیم بازی های المپیک را کسب خواهد کرد. تیم قهرمان تا ساعتی دیگر با 

برگزاری دیدار میان دو تیم چین و فیلیپین معرفی خواهد شد.

مراس�م تش�ییع و تدفین پیکر "هادی نوروزی" در 
زادگاهش، روستای کپورچال بابل برگزار شد. 

 مراسم تش��ییع پیکر مرحوم "هادی نوروزی" صبح دیروز 
)ش��نبه( از ساعات نخستین بامداد از میدان سپاه شهر بابل 
به طرف فرمانداری این ش��هر آغاز ش��د. حدود 50 هزار نفر 
برای تشییع پیکر کاپیتان تیم فو تبا ل پر سپولیس به محل این 

مراسم آمد ه  بودند. 
ازدح��ام جمعیت به حدی بود که ترافیک 5 کیلومتری در 
خیابان اصلی شکل گرفت. به همین دلیل اتوبوس بازیکنان 
پرس��پولیس به سختی توانست به محل ورزشگاه هفت تیر 

بابل برسد. 
روی یک خودرو بلندگوهایی بزرگی نصب شده است که از 

طریق آن نوحه هایی به صورت محلی پخش می شود. 
یگان های نیروی انتظامی درصدد هستند تا نظم و امنیت 
خاصی نس��بت مراسم تش��ییع بدهند، اما به دلیل ازدحام 
جمعیت این کار اتفاق نیفتاده است و بی نظمی عجیبی در 

این مراسم در جریان است. 
پیکر مرحوم نوروزی در ورزشگاه هفت تیر بابل تشییع شده 
و قرار است از بابل به زادگاهش منتقل و به خاک سپرده شود. 
از تشییع کنندگان خواسته شده بود که به همراه یک شاخه 

گل به بدرقه هادی نوروزی بیایند. 
مراسم درگذشت مرحوم هادی نوروزی در ورزشگاه هفت تیر 
بابل برگزار شد، این مراسم چیزی حدود 90 دقیقه به طول 
انجامید و مردم حاضر در ورزشگاه با شعار خداحافظ هادی با 

تعصب پیکر آن مرحوم را تشییع کردند. 
گزارش خبرنگار ایسنا - منطقه مازندران حکایت از این دارد 
که جاده های منتهی به روستای محل زادگاه و دفن مرحوم 
نوروزی بشدت پر ازدحام و ترافیک سنگینی در منطقه وجود 

دارد. 
حسین نیازآذری نماینده بابل در میان تشییع کنندگان پیکر 
هادی نوروزی است، اعضای شورای اسلامی شهر بابل، فرمانده 
س��پاه شهرستان بابل و مسئولان شهرستانی در این مراسم 

حضور دارند. 
هانی نوروزی پسر هادی نوروزی با در دست گرفت عکس 
پ��در، غم از دس��ت دادن مردی با اخ��لاق را به حاضرین و 

طرفداران فوتبال نشان داد. 
امام جمعه شهرستان بابل، غلامرضا بهروان از طرف سازمان 
لیگ فوتبال ایران به همراه بسیاری از پیشکسوتان از جمله 

حمید استیلی و احمدرضا عابدزاده در مراسم حضور دارند. 
در حالی که گروه موس��یقی نظامی در حال نواختن و ادای 
احترام به پیکر کاپیتان فقید پرسپولیس است؛ مردم ورزش 
دوست شهرستان بابل و استان مازندران در حال وداع با این 

ورزشکار بودند. 
حجت الاسلام روحانی امام جمعه بابل در سخنانی با بیان 
تسلیت و ابراز همدردی همراه با خانواده مرحوم نوروزی وارد 

جایگاه ورزشگاه 7 تیر شد. 

چندین تن از بازیکنان پرس��پولیس شب گذشته به بابل 
رفته اند و س��ایرین هم امروز صبح خودشان را به شهرستان 

بابل رساندند. 
مردم با در دس��ت گرفتن ش��اخه های گل و همراه با نوحه 
خوانی محلی در حال همدردی و وداع با مردم با اخلاق فوتبال 

ایران هستند. 
حدود س��اعت 11 مراسم تش��ییع پیکر هادی نوروزی در 
ورزش��گاه 7 تیر بابل به پایان رسید و طبق برنامه پیکر این 
جوان ورزش��کار به روستای زادگاهش در روستای کپورچال 

منتقل می شود. 
از طرف فرمانداری بابل اعلام شده است که ساعت 19 امشب 
)شنبه( مراسم شام غریبان مرحوم نوروزی در میدان اصلی 

شهر بابل برگزار می شود. 
در شهر بابل از سوی شهرداری، بنرها و پوسترهای مختلفی 

با مضمون خداحافظ کاپیتان بزرگ وجود دارد. 
س��اعت 12:20 کاپیتان پرس��پولیس در ازدحام چند هزار 
نفری مردم علاقمند به فوتب��ال در خانه ابدی جای گرفت. 
ازدحام جمعیت به شکلی بود که علی دایی، حمید استیلی به 
همراه بسیاری از بازیکنان و پیشکسوتان حاضر در مراسم در 
ابتدا نتوانستند بر سر مزار آن مرحوم حاضر باشند. هرچند که 
در نهایت علی دایی و دیگر سرخپوشان توانستند بر سر مزار 

هادی نوروزی حاضر شوند. 
از دیگر افرادی که موفق ش��دند بر سر مزار مرحوم نوروزی 

حاضر شوند می توان به میثم بائو و محسن بنگر اشاره کرد. 
ساعت 13:30 بازیکنان پرسپولیس پس از ساعت ها انتظار 
و با خلوت تر شدن محل توانستند بر سر مزار هادی نوروزی 
حاضر شوند و برای او فاتحه ای بخوانند. همسر مرحوم نوروزی 

نیز در این کار هم تیمی های هادی را همراهی کرد. 

در حالی که از ابتدای آغاز مراس��م تدفین مرحوم نوروزی، 
بازیکنان تیم فوتبال پرسپولیس نتوانسته بودند بر سر مزار او 
حاضر شوند، سرانجام توانستند از ازدحام جمعیت عبور کنند 

و بر سر مزار همبازی خود حاضر شوند. 
ساعت 14:20 برانکو ایوانکوویچ سرمربی سرخ پوشان بر سر 

مزار کاپیتان فقید این تیم حضور یافت. 
ساعت 15:00 مراسم پایان یافت و مشایعت کنندگان پیکر 
هادی نوروزی و اهالی منطقه در حال ترک محل هس��تند. 
برخلاف شایعات مطرح شده هیچ اتفاق ناگواری در جریان 
مراسم تدفین رخ نداد و همه در سلامت کامل محل را ترک 

می گویند. 
به گزارش ایسنا اعضای تیم فوتبال پرسپولیس با اتمام مراسم 

سوار اتوبوس شدند به تهران بازگشتند.
 زمان مراسم ترحیم نوروزی مشخص شد

زمان برگزاری مراسم ترحیم هادی نوروزی کاپیتان فقید تیم 
فوتبال پرسپولیس مشخص شد.

به گزارش سایت رسمی باش��گاه پرسپولیس، طبق اعلام 
قبلی، باشگاه پرسپولیس با هماهنگی خانواده شادروان هادی 
نوروزی، مراسم یادبود کاپیتان فقید سرخپوشان را در تهران 

برگزار می کند.
به همین مناس��بت این مراسم از س��اعت 11 الی 13 روز 
سه شنبه هفته جاری در مسجد جامع امیرالمومنین )ع(، واقع 

در بلوار مرزداران، خیابان ایثار منعقد می گردد.
همچنین پیش از این و طبق هماهنگی های انجام ش��ده 
باشگاه با خانواده هادی نوروزی، روز دوشنبه مراسمی در بابل 

برگزار خواهد شد.
بر همین اساس، از پیشکسوتان، مربیان، بازیکنان و جامعه 

ورزش برای حضور در این مراسم دعوت به عمل می آید.

گزارش کامل خاکسپاری کاپیتان  پرسپولیس؛ 

هادی نوروزی در خاک زادگاهش آرام گرفت 

غیاثی رییس سابق کمیته داوران: 

کفاشیان درد داوری را نمی داند
رییس سابق کمیته داوران به عملکرد فریدون اصفهانیان نمره صفر می دهد و 
درباره کفاشیان نیز می گوید چطور از کسی که وزن توپ فوتبال را نمی داند توقع 
دارید که درد داوران را بداند؟ او همچنین معتقد است که زرگر بعد از قضاوت 

استقلال و راه آهن با صحبت هایش فرار رو به جلو کرد تا محروم نشود. 
سیدرضا غیاثی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا درباره قدرت اجرایی کمیته داوران اظهار 
کرد: زمانی که من رییس کمیته داوران بودم، رییس کمیته داوران عضو هیات رییسه 
فدراسیون نبود. فدراسیون آن زمان با فدراسیون حالا زمین تا آسمان فرق داشت. من 
در زمانی که ناصر نوآموز یا محمد دادگان رییس فدراسیون فوتبال بودند، رییس کمیته 
داوران بودم هم نوآموز و هم دادگان بازیکن تیم ملی بودند یا وقتی که زمان ریاست محمد 
صفی زاده رییس کمیته داوران بودم شخص صفی زاده از کارشناسان فوتبال بود و همه 
این ها درد فوتبال و داوری را می دانس��تند بنابراین تا آنجا که برایشان مقدور بود سعی 
می کردند که به داوران کمک کنند و در پشت پرده به داوران کمک می کردند و جلوی 

این حرف ها که در مورد داورها بیان می شود را می گرفتند. 
او افزود: ولی متاسفانه امروز رییس فدراسیون فوتبال کسی است که نمی دانسته و شاید 
هنوز هم نداند که محیط و وزن توپ فوتبال چقدر است، پس چه توقعی دارید که بداند 
داوری و درد داوری چیست؟ چطور توقع دارید که داوران را حمایت کند؟ چطور به کمیته 
انضباطی دستور دهد با کسانی که به داورها فحاشی می کنند برخورد کند؟ کفاشیان هیچ 

کدام از این موضوعات را بلد نیست. 
غیاثی ادامه داد: توانایی اصفهانیان با کسانی مثل ارشد برازنده و نظری که قبلا رییس 
کمیت��ه داوران بودند صفر در برابر صد اس��ت او خود ضعیف کار کرده که کار به اینجا 

کشیده است. 
او تاکید کرد: روزی که تاج رییس کمیته داوران شد با اینکه داور نبود توانست بلافاصله 4 
میلیارد تومان برای داوران پول بیاورد چون قدرت و توانایی داشت به همین دلیل هم بود 
که به آقایان گفتم که اسلامیان را برای این سمت انتخاب کند چون درست است که داور 

نیست ولی قدرت و توانایی دارد و می تواند به جامعه داوری کمک کند. 
رییس سابق کمیته داوران درباره صحبت های محسن ترکی و حسین زرگر نیز گفت: 
ترکی در تبریز عالی قضاوت کرده و ناس��زا شنیده و از روی دلسوزی آن حرف ها را زده 
ولی حساب زرگر با ترکی فرق می کند لطفا زرگر هیچ وقت خود را با ترکی مقایسه نکند. 
غیاثی افزود: زرگر دید که هر داوری که در قضاوت اشتباه کرده حداقل 4 هفته محروم 
شده و این شخص با توجه به اشتباه زیادی که داشت با آن حرف هایی که زد در واقع یک 

فرار رو به جلو کرد که بتواند از محرومیت نجات یابد. 

رییس سازمان لیگ برتر فوتبال:

 پرونده ریوالدو یک پرونده نامطلوب است
رییس س�ازمان لیگ برتر فوتبال گفت: بازیکنان خارجی می بایس�تی برای 

حضور در لیگ برتر باید شرایط و استاندارد لازم را داشته باشند.
مهدی تاج در مورد حضور بازیکنان خارجی در لیگ برتر فوتبال گفت: در تمامی عرصه ها 
هر زمان که از لحاظ کیفیت نیاز باشد از منابع خارجی استفاده شود باید این مسئله صورت 
پذیرد و فوتبال هم به همین منوال است. اما به شرط اینکه بازیکن یا مربی مورد نیاز با 

کیفیت تر و با قیمت مناسب تر از مشابه ایرانی اش باشد. 
وی افزود: در حال حاضر بحث هایی از قبیل اسپانسر مدیر برنامه با دلال ها باعث شده اند 
برخی بازیکنان بی کیفیت در لیگ برتر فوتبال حضور داشته باشند و این موضوع نه تنها به 
کیفیت فوتبال کمک نمی کند بلکه مضرات فراوانی ازقبیل قراردادهای نامطلوب و در زمان 

قطع همکاری مشکلات بسیاری را به همراه خواهد داشت.
تاج ادامه داد: باشگاه های کشورمان از قبیل پرسپولیس، استقلال، تراکتورسازی، سپاهان، 
شاهین بوشهرو... در حال حاضر درگیر بسیاری از همین پرونده ها هستند و این نتیجه 
قراردادهای نامطلوب است و پرونده ریوالدو بازیکن استقلال هم که در حال پیگیری است 
از این نوع پرونده هاس��ت. وی گفت: ما در بحث جذب بازیکن خارجی اگر از آسیا باشد 
می بایستی بازیکن ملی باشد و از مسابقه خوبی برخوردارباشد و این در حالی است که بعضا 
بازیکنانی آمده اند و مدارکی ارائه دادند اما از کیفیت لازم برخوردار نبوده اند و پس از جدایی 
مشکل ساز شده اند. تاج ادامه داد: من زمانی که در سپاهان اصفهان بودم 2 بازیکن خارجی 
را جذب کردم که حدود یک دهه بهترین های ایران بودند چراکه با مطالعه جذب شدند از 

این جمله بازیکنان می توان به آرمناک پطروسیان و لئون اسپتانیان اشاره کرد.
وی در پایان یادآور شد: بازیکن خارجی خوب است اما به شرطی که بازیکن مشابه نداشته 
باشد و قیمت آن پایین باشد. مربیانی هنوز در ایران داریم که از پرسپولیس شروع کردند و 

در حال حاضر در لیگ دسته دو مربیگری می کنند و باید این روال اصلاح شود.

فرکی: 

از ابتدا گفتم سپاهان خانه محرم است
سرمربی تیم فوتبال سپاهان می گوید موضع او از ابتدا بر این بوده که سپاهان 

خانه محرم است و هر گاه که بخواهد می تواند به این تیم بازگردد.
 حسین فرکی درباره خداحافظی محرم نویدکیا اظهار کرد: به تازگی این خبر را شنیده ام 
و می دانم که او بیانیه ای را صادر کرده است اما هنوز وقت نکرده ام آن را بخوانم. در حال 

حاضر بر سر تمرین تیم می روم تا برای دیدار با سیاه جامگان آماده شویم. 
او در واکنش به اظهار نظر مسعود تابش قائم مقام باشگاه مبنی بر اینکه "درباره نویدکیا 
حسین فرکی تصمیم می گیرد" تصریح کرد: آیا من تصمیم گیرنده هستم؟ ما از ابتدا هم 
نظرمان را درباره نویدکیا گفتیم. او هر وقت بخواهد می تواند به این تیم برگردد و سپاهان 

خانه خودش است. 
سرمربی سپاهان در پاسخ به این سوال که آیا هنوز هم از دلیل دلخوری نویدکیا بی اطلاع 

است، گفت: قسم می خورم از ناراحتی او خبر ندارم چرا که او با کسی صحبتی نمی کند.
 فرکی درباره خبر منتش��ر ش��ده در یکی از روزنامه ها مبنی بر اینکه او به مس��ئولان 
سپاهان درخواست داده دوستانه از یکدیگر جدا شوند، اظهار کرد: چنین چیزی را هیچ 
گاه عنوان نکرده ام و بعد از بازی با صبا هم با کس��ی گفت وگویی نداشته ام. تمرین ها را 
پیگیری می کنیم و کارم را در سپاهان ادامه می دهم.  او اضافه کرد: قطعا وقتی روزنامه ها، 
سایت ها و... مسئله نویدکیا را بارها و بارها پیگیری می کنند این موضوع بر روی تیم ما تاثیر 
می گذارد و ایجاد حاشیه می کند. خداحافظی نویدکیا در دست ما نبود و اتفاقاتی هم که 

می افتد از طرف افرادی است که طرفدار سپاهان نیستند.

تراکتورسازی و کلاه کج محروم شدند
 فولاد، صبا و باقری جریمه

کمیته انضباط�ی در خصوص برخی تخلفات صورت گرفت�ه در لیگ برتر و 
رقابت های جام حذفی آرای خود را در قبال متخلفان صادر کرد.

در دیدار تیم های تراکتورسازی تبریز و پرسپولیس در هفته هفتم لیگ برتر و از سوی 
تماشاگران تیم تراکتورسازی تخلفاتی مبنی بر فحاشی و پرتاب بطری به داخل زمین 
صورت گرفت. این تیم طبق ماده 79 آیین نامه انضباطی به برگزاری یک دیدار خانگی 

بدون حضور تماشاگران و پرداخت 200 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
 جریمه نقدی برای باقری

در دیدار دو تیم پیکان و پرس��پولیس در جام حذفی از س��وی کریم باقری، مربی تیم 
پرسپولیس تخلفاتی مبنی بر درگیری با بازیکن تیم مقابل که منجر به اخراجش شد، رخ 

داد. وی به توبیخ کتبی و پرداخت 30 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
 جریمه نقدی برای تیم فوتبال فولاد خوزستان

دیدار دو تیم فولاد خوزستان و سایپا برگزار شد و از سوی تماشاگران تیم فولاد خوزستان 
تخلفاتی مبنی بر اهانت به داوری صورت گرفت. این تیم طبق ماده 79 آیین نامه انضباطی 

به 30 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
 جریمه 50 میلیونی برای تیم صبای قم

در مس��ابقه دو تیم صبای قم و س��پاهان از هفته هفتم رقابت های لیگ برتر، از سوی 
تماشاگران تیم صبا تخلفتی مبنی بر اهانت به داور بازی صورت گرفت. این تیم طبق ماده 

79 باید 50 میلیون ریال جریمه نقدی پرداخت کند.
 محرومیت و جریمه نقدی برای کلاه کج

در دیدار تیم های کارای شیراز و استقلال اهواز از سری رقابت های جام حذفی، از سوی 
عادل کلاه کج، هافبک تیم استقلال اهواز تخلفاتی مبنی بر اهانت و رفتار زننده نسبت به 
داور مسابقه صورت گرفت. وی به همین خاطر به دو جلسه محرومیت از همراهی تیم خود 

و پرداخت 30 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.

مخالفت کفاشیان با سفر تیم ملی
 فوتسال برزیل به ایران

رئیس فدراسیون فوتبال ایران با پیشنهاد سفر تیم ملی فوتسال برزیل به ایران 
برای انجام چند بازی تدارکاتی مخالفت کرد. 

 در حالی که در چند ماه گذشته مذاکراتی با مسئولان فوتسال برزیل برای سفر تیم 
ملی این کشور به ایران شده بود، با این حال سفر برزیلی ها به ایران به خاطر مخالفت علی 

کفاشیان منتفی شد.
در برنامه اولیه، قررار بود برزیل اواخر فروردین ماه سال 1395 برای بازی با تیم ایران به 
تهران سفر کند. به نظر می رسد هزینه های حضور برزیل در ایران و مشکلات فدراسیون 

فوتبال برای تامین این هزینه ها، اصلی ترین دلیل لغو این برنامه بوده است.

"بیش از این به تیم ملی فشار نیاورید"

 محمد موسوی: از مردم خجالت می کشم اما قول می دهم المپیکی شویم
بهترین مدافع جام جهانی والیبال با ارزیابی از شرایط تیم ملی 
و برشمردن دلایل ناکامی در مسابقات ژاپن گفت: من از مردم 
خجالت می کشم و حتی دوست ندارم از خانه بیرون بروم اما 

همین الان قول می دهم که تیم ملی المپیکی شود.
 پای ثابت تیم ملی والیبال ایران در تمام موفقیت ها و حتی شکست های 
سال قبل "سیدمحمد موسوی عراقی" بوده است؛ بازیکنی که گاییچ، 
حسین معدنی، ولاسکو یا کواچ هرگز نتوانستند از او چشم پوشی کنند. 
پسر دزفولی تیم ملی والیبال ایران همیشه یکی از بهترین های تیم 
ملی بود و هیچ گاه از فتح قله های رفیع تر موفقیت سیر نمی شود. 
موسوی که در سال های قبل عناوینی چون بهترین دفاع مسابقات 
باشگاه های جهان و بهترین مدافع دور مقدماتی لیگ جهانی 2013 و 
2015 را به دست آورده بود، در جام جهانی 2015 ژاپن هم خوش 

درخشید به عنوان بهترین دفاع روی تور مسابقات معرفی شد.
 هر چند تیم ملی والیبال ایران در جام جهانی عملکرد قابل قبولی 
نداشت، اما موسوی تقریبا در اکثر بازی ها نمایش درخشانی داشت 
و به عنوان یکی از امتیازآورترین بازیکنان میدان معرفی می شد. او 
بعد از باخت های متوالی ایران در جام جهانی صادقانه از مردم ایران 
عذرخواهی کرد و از تلاش بیشتر برای کسب سهمیه المپیک خبر داد.

 او با همان نجابت مثال زدنی و همیشگی اش به قول خودش این 
روزها خجالت می کشد تا بین مردم برود و نمی داند در برابر سوال  
آن ها درباره دلایل ناکامی ایران در جام جهانی چه باید بگوید. اما مثل 
همیشه به توانایی های خود و تمیش باور دارد و قاطعانه صعود به 

المپیک و جبران نتیجه جام جهانی را قول می دهد. 
مشروح گفت وگوی اختصاصی ایسنا با محمد موسوی را می خوانید:

 *قبل از جام جهانی معتقد بودی، این سخت ترین تورنمنت 
پیش روی تیم ایران است 

من با هر کدام از بازیکنان، داوران یا ناظران صحبت کردم همه از 
برگزاری مسابقات به این شیوه ناراحت بودند. واقعا این رقابت ها جدول 
عجیب و سنگینی دارد. 11 بازی در 15 روز خیلی کار را سخت 
می کند. به نظرم یکسری تیم ها می توانستند اصلا در این مسابقات 
نباشند تا سایر تیم ها با استراحت بیشتر و فشار کمتر بازی می کردند، 

در نتیجه کیفیت همه بازی ها بالاتر می رفت.
 *چرا تیم ایران نتوانست مثل همیشه بجنگد و پیروز شود؟ 

خستگی،  بود.  بازیکنان  روی  زیادی  فشار  بدنی  و  روانی  نظر  از 
فشار بازی های سنگین در سال های مختلف، اشباع شدن از برد ، 
مصدومیت های کهنه و یا خیلی چیزهای دیگر شاید می توانست دلیل 
باخت های ما باشد. جو خوبی در جام جهانی برای ما پیش نیامد و همه 
این ها موجب شد که شرایط روحی و روانی تیم مناسب نباشد. وقتی 
تیم روی دنده برد نیست همه این عوامل و ده ها موضوع دیگر کنار هم 
جمع می شود اما شخصا معتقدم در این مسابقات اگر بازی اول را به 

آرژانتین نمی باختیم، شرایط ما به این شکل نمی شد.
 *آیا برخی از بازیکنان به نظر انگیزه کافی برای موفقیت 

نداشتند؟
 شاید برخی بگویند این بهانه است اما باور کنید شالکه تیم ما بعد از 
بازی با آرژانتین از هم پاشید. بعد از آن انگار باخت برای ما عادی شده 

بود. واقعا با تیم سوم هم بازی کنیم استرالیا را می بریم.
 در پاسخ به سوال شما هم می گویم که من در مورد تیم صحبت 
می کنم. در ورزش های تیمی بازی خوب یک نفر مطرح نیست. خود 
من هم شرایط خیلی خوبی نداشتم. به هر حال در جریان مسابقات 
شرایط بدی بوجود آمده بود. مردم انتقاد می کردند. ما هم می دانستیم 
بعد از چند باخت شانسی برای کسب سهمیه المپیک نداریم. همین 

موضوع انگیزه ها را می گرفت. خیلی از بازیکنان از نظر روحی و ذهنی 
تحت فشار زیادی بودند. من هم تلاش کردم تا جایی که می توانم 
در خدمت تیم باشم و شرایط را تغییر دهم. ولی چون تلاش های ما 
ظاهر خوبی برای مردم نداشت، خودم از باخت ها خجالت می کشیدم.

 *آیا افت بدنی و جسمانی بازیکنان طبیعی بود؟ 
همانطور که گفتم واقعا فشار زیادی روی تیم بود. خود من هم فشار 
زیادی را متحمل شدم. تنها بازیکنی بودم که هر 11 بازی را به طور 
ثابت کار کردم. گاهی واقعا خسته می شدم و می خواستم از مربی 
بخواهم که مرا تعویض کند اما نمی خواستم شایعاتی که اطراف تیم 

ملی بود پررنگ شود و ما را به کم کاری متهم کنند.
 *مردم در سال های گذشته همیشه حامی تیم ملی بودند، چرا در این 

دوره تیم ملی آماج انتقادها شد؟ 
مردم به گردن ما حق دارند. گلایه نمی کنم. درست است که برخی 
حرف ها خیلی تند و گاهی بدون سند است، اما معتقدم رفتار خود ما 
در زمین موجب شد که این انتقادها عنوان شود. در لیگ جهانی مردم 
همواره از ما حمایت کردند چرا که دیدند بچه ها چگونه می جنگند. 
تیم فوتبال مقابل آرژانتین باخت اما مردم دیدند که فوتبالیست ها 90 
دقیقه تلاش می کنند و زورشان به آرژانتین نرسید به همین خاطر بعد 
از باخت هم به خیابان ریختند و شادی کردند. مردم انتظار داشتند که 

تیم ملی والیبال در جام جهانی بهتر کار کند و بجنگد.

 *اما خیلی ها هم به رفتار بازیکنان خارج از زمین انتقاد 
می کنند؟

 متاسفم اما حریم شخصی هر کسی محترم است. چه والیبالیست 
و چه هر فرد دیگر. نباید خیلی در زندگی شخصی افراد ورود کرد. 
ما هیچ گاه خارج از زمین والیبال عرف را زیر پا نگذاشتیم اما اینکه 
می گویند چرا والیبالیست ها با هم به رستوران رفتند یا اینکه چرا فلان 
ورزشکار الان در عکس لبخند می زند، واقعا درست نیست. ما کل وقت 
و انرژی خود را برای والیبال می گذاریم و این درست نیست که برخی 
تصور کنند حق نداریم که یک شام در رستوران بخوریم. یا برخی 

بگویند چرا به مراسم عروسی دوست ات رفتی؟ 
از نظر من حریم شخصی هر فردی به خودش مربوط است، مگر 
اینکه رفتاری خلاف عرف جامعه صورت بگیرد. شاید مردم ندانند 
وقتی تیم می بازد خود من تا ساعت 4 صبح نمی توانم بخوابم. ما هیچ 
امتیاز مالی و ریالی از تیم ملی نداریم فقط برای کسب افتخار برای تیم 
ملی کشور خود بازی می کنیم. ایرانی هستیم. عضو تیم ملی هستیم 
که فقط افتخار می کنیم. برخی تصور می کنند که لابد والیبالیست ها 
چقدر پاداش می گیرند. اما حالا چه بشود که ما بعد از مدت ها تمرین 
در مسابقاتی شرکت کنیم و قهرمان شویم و مسئولان قولی بدهند 
و بعد از مدت ها به قول خود وفا کنند تا مثلا چند درصد از درآمد 
یک ورزشکار را به او بدهند. من واقعا ناراحت می شوم که می  گویند 

پول، والیبالیست ها را خراب کرده، کاش قدری بررسی می کردند که 
مثلا دارایی کل بازیکنان والیبال چقدر است. کسی می داند که نصف 
بچه های والیبال در تهران خانه ندارند؟ نمی دانم چرا برخی بدون سند 

و مدرک حرف می زنند. 
*شما قبل و بعد از آمدن کواچ به ایران حامی او بودید، حالا 

چقدر او را مقصر می دانید؟ 
کواچ هر چه می توانست برای تیم ما کرد. هر مربی شیوه کار خودش را 
دارد. ایراد این بود که شاید کادر فنی خیلی سعی می کرد تا به نظرات 
مختلف توجه کند. در تیم ملی لازم است که همه روحیه بالایی داشته 

باشند و به هم اعتقاد داشته باشند.
 *حالا خیلی ها می گویند که باید طول لیگ برتر را کوتاه کرد و 
باز هم اردوهای بیشتری برای تیم ملی قبل از انتخابی المپیک 

گذاشت؟
 نمی توان طول لیگ برتر را کوتاه تر از این کرد. واقعا سال قبل هم 
لیگ برتر فدای تیم ملی شد. لیگ ما همیشه پویا بود. تیم ملی هم 
خوب نتیجه می گرفت. سال قبل لیگ شرایط سختی را برای بازیکنان 
بوجود نیاورد. خود من نهایتا در چهار بازی هم به خودم فشار نیاوردم. 
بازیکنانی که شرایط حرفه ای داشته باشد از لیگ سنگین استقبال 

می کنند. لیگ باید گرمای لازم را داشته باشد. 
قبول دارم که بعد از لیگ فرصت تمرین برای انتخابی المپیک کوتاه 
است اما شرایط برای همه تیم ها همین است. ما بعد از لیگ داخلی 
حدود یک ماه و نیم تا انتخابی المپیک زمان داریم. البته شاید اگر کادر 
فنی تغییر کند، کار سخت تر بشود تا به آن شرایط آرمانی برسیم. ما 
خودمان می دانیم که کار سخت است و المپیک برای ما آنقدر مهم 
است که تمام تمرکز خود را روی مسابقات انتخابی بگذاریم. الان به 
نظر من مشکل فنی و تکنیکی و بدنی نداریم. مشکل اصلی تیم ملی 
روحی و روانی است. ما یک نفر می خواهیم که تیم را جمع کند. باید 
کسی باشد که شرایط ذهنی، اعتماد به نفس و انگیزه را به تیم ما 

برگرداند.
 *در جام جهانی باز هم به عنوان بهترین دفاع روی تور معرفی 

شدی، آیا این موفقیت خستگی تو را از بین برد؟ 
خب خیلی دوست داشتم که تیم ملی در جام جهانی نتیجه بگیرد. 
به همین دلیل نهایت تلاشم را کردم. من از بچگی دفاع را خیلی 
دوست داشتم. لذت بخش ترین کار در والیبال دفاع روی تور است. 
اگر چندین اسپک بزنم به اندازه یک دفاع روی تور برایم لذت بخش 
نیست. با همه این ها خودم هیچ گاه خیلی درگیر این موضوع نیستم 
و ذهنم را درگیر نمی کنم که بهترین باشم یا نباشم. مهم این است 
که تیم موفق باشد. با این حال از کسب عنوان در این دوره خیلی 
خوشحال شدم. من در دوره قبل جام جهانی دو برابر بهترین دفاع 
آمار موفق داشتم اما آن سال فقط به بازیکنان چهار تیم اول جایزه 
دادند. در آینده می توانم به این کاپ افتخار کنم و یادگار خوبی برایم 

بماند.
 *سخن پایانی؟

 پیشنهاد می کنم همه دوستان، منتقدان و رسانه ها در این مقطع بحث 
فردی را در تیم ملی کنار بگذارند. باور کنید فشار زیادی روی بازیکنان 
است. حرف ها مطرح شده و بهتر است الان مطبوعات دیگر بیش از 
این به تیم فشار نیاورند. بازیکنان تیم ملی روی بردها خیلی متعصب 
هستند. من خودم از مردم خجالت می کشم و حتی دوست ندارم از 
خانه بیرون بروم. خیلی سخت است که در ورزش قول بدهید اما قول 
می دهم که تیم ملی به المپیک برود و از همه می خواهم کمک کنند 

تا تیم ملی به شرایط آرمانی برگردد. 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول 
 موجب اجراییه صادره از شعبه 8 شورای حل اختلاف قم که در اجرای احکام به شماره 12/92ج/1250 ثبت گردیده له علی مرادی و علیه سعد ا... مولائی که محکوم علیه 
محکوم است به پرداخت 14/000/000 ریال در حق محکوم له و تادیه حقوق اجرائی به صندوق دولت که محکوم له در راستای استیفا محکوم به اقدام به توقیف اموال از 
محکوم  علیه نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده: دو تخته فرش 12 متری 500 شانه نگین مهر خاطره مشهد – نو و آکبند به ارزش 15/500/000 ریال ارزیابی 
گردیده که مقرر گردیده اموال فوق الذکر در تاریخ 94/08/10 ساعت 8 الی 8/30 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از اموال را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد 
مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند . قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده 
مزایده باید ده درصد از مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر 

به  این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی- دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم 

آگهی ابلاغ ماده 101
بدینوسیله به آقایان رضا ، علی، حسین ، و خانمها: فاطمه ، قدسیه و زهره همگی شاپوری وارث مرحوم محمد شاپوری ابلاغ می گردد در خصوص پرونده اجرایی کلاسه 
13890403001100084٦ ، به موجب گزارش مورخ 1394/05/28 کارشناس رسمی دادگستی به شرح تصویر پیوست، پلاک ثبتی فرعی: 12 از پلاک اصلی 9٦91 در 
بخش: یک قم ناحیه: قم واقع در: قم به مبلغ 11/498/000/000 ریال ارزیابی گردیده . لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید، اعتراض کتبی خود را ظرف 
مدت پنج روز از تاریخ درج این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر به مبلغ 12/000/000 ریال)علی الحساب( به دفتر اجرای ثبت اسناد قم واقع 
در قم – خیابان ساحلی- نبش کوچه 7- اداره ثبت اسناد- واحد اجرای اسناد رسمی تسلیم نمایید. ضمنا به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس 

تجدید نظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد. این آگهی در یک نوبت منتشر می گردد و بجز آگهی مزایده آگهی دیگری منتشر نخواهد شد.



علمی و سلامت

برطرف کردن مشکلات دهان و دندان در 
دوران بارداری 

یک دندان پزشک گفت: رعایت بهداشت دهان و دندان ضروری ترین اقدام 
جهت برطرف سازی مشکلات در طی دوران بارداری است.

دکتر عبدالحمید ظفرمند متخصص دندان پزشک کودکان در خصوص مشکلات دهان و 
دندان در دوران بارداری گفت: در طی این دوران تغییرات هورمونی موجب بروز مشکلات 
دندانی و مخاط دهان خواهد شد و از طرفی به علت محدودیت های حرکتی که در طی 
دوران بارداری برای فرد به وجود می آید شاید نتواند به طور منظم اصول بهداشت دهان و 

دندان را به طور منظم رعایت کند. 
وی تاکید کرد: خانم باردار باید حتما بهداشت دهان و دندان را رعایت کند ضمن اینکه 
در این دوره به توصیه پزشکان مواد قندی به مقدار بیشتری مورد مصرف قرار می گیرد به 

همین دلیل زمینه پوسیدگی دندان ها نیز فراهم خواهد شد.
 این دندان پزشک توصیه کرد: زمانی که خانم باردار به هر دلیل به پزشک متخصص و یا 

اطفال مراجعه می کند حتما باید به رعایت بهداشت دهان و دندان تاکید شود. 
ظفرمند در خصوص علل دیگر در رعایت بهداشت دهان و دندان تصریح کرد: بعضی از 
درمان های دندان پزشکی در طی دوران بارداری قابل انجام نیست چرا که ممکن است 

باعث بروز صدماتی به جنین شود.
 قابل ذکر است در شرایطی که فرد باردار مجبور به اقدامی جهت برطرف کردن مشکلات 
دهان و دندان خود شود، حتما باید با دندان پزشک و در صورت لزوم متخصص زنان و 

زایمان مشاوره کند. 
این دندان پزشک خاطر نشان کرد: به طور کلی 3 ماهه اول و 3 ماهه آخر بارداری برای 

درمان های دندان پزشک بازه زمانی مناسبی نیست.

روغن زیتون جایگزین ایبوبروفن 
مصرف روزانه دوقاشق غذاخوری روغن زیتون، خطرابتلا به سرطان را کاهش 

می دهد.
اجزای مغذی خاص در روغن زیتون به نام »فنل« دارای اثر آنتی اکسیدانی ضد درد و 
ضد التهابی بوده و از تشکیل لخته در عروق جلوگیری می کند و برای سلامت قلب بسیار 
مفید است؛ به طوری که مصرف روزانه 2 قاشق غذاخوری روغن زیتون خطر بیماریهای 
قلبی و ابتلا به سرطان را کاهش می دهد. همچنین برای سرفه های خشک نیز مفید است.

 روغن زیتون همچنین سوزش و درد ناشی از سوختگی را تسکین و از بروز تاول 
جلوگیری می کند و در تقویت مژه، ابرو و موی سر موثر بوده و شوره سر را برطرف می کند.
 روغن زیتون در اثر حرارت خراب نمی شود، بنابراین بهترین روغن برای پخت و پز است.

 اما باید یادآور شد که مقدار چربی روغن زیتون زیاد است و تنها در حد اعتدال باید 
مصرف شود. مصرف زیاد آن باعث بی خوابی و اختلالات تنفسی در فرد می شود.

 

خوراکی محبوبی که برای فرزندتان 
خطر آفرین است 

استفاده از پاستیل علاوه بر عوارض دندانی که برای کودک به دنبال دارد 
مشکلات تغذیه ای هم برای وی ایجاد خواهد کرد.

دکتر عبدالحمید ظفرمند متخصص دندانپزشک کودکان در خصوص عوارض مصرف 
بیش از حد پاستیل برای کودکان گفت: به طور کلی مصرف بیش از حد مواد قندی 
زمینه مشکلات دهان و دندان را فراهم می کند اما می توان گفت مصرف مقدار محدود آن 
اجتناب ناپذیر است.  وی ادامه داد: مواد قندی مانند پاستیل که پس از مصرف به دندان ها 
می چسبند آسیب بسیار بیشتری را برای دندان های کودکان خواهد داشت. چرا که زمانی 
که این مواد به دندان می چسبند همراه با باکتری های موجود در داخل دهان) که غیر فعال 
هستند( زمینه ی فعالیت را در یک زمان قایل ملاحظه برای این باکتری ها فراهم می کند 

در نتیجه باعث تخریب دندان و نهایتا پوسیدگی خواهد شد. 
وی تاکیدکرد: به طور کلی استفاده از انواع آبنبات ها و پاستیل ها و کلیه مواد قندی که 

پس از مصرف برای مدتی به دندان ها می چسبند مشکلاتی را ایجاد خواهد کرد. 
ظفرمند بیان داشت: در صورتی که فرد پس از مصرف این دسته از مواد قندی اقدام به 
مسواک زدن نماید در این صورت سطوحی از دندان که مسواک به آن دسترسی ندارد 

حتما تخریب خواهند شد. 
این متخصص دندان پزشکی کودکان با اشاره به عوارض دیگر پاستیل تصریح کرد: بحث 
تغذیه ای هم مد نظر است چرا که برخی از انواع پاستیل ها چون از مواد ژلاتینی تهیه 

شده اند می توانند از نظر تغذیه ای مشکل زا باشند.

مصرف نوشابه های انرژی زا در افراد عادی 
باعث بی خوابی می شود 

مصرف نوشابه های انرژی زا به دلیل غلظت کافئین در نوجوانان و افراد عادی 
باعث اختلال در خواب می شود.

شهاب اولیایی کارشناس تغذیه با بیان اینکه مصرف نوشابه های انرژی زا مخصوص 
ورزشکاران حرفه ای است و به افراد عادی توصیه نمی شود، افزود: این نوع نوشابه ها به 
دلیل انرژی زا بودن ، کافئین غلیظ و قند زیادی دارند که مصرف مداوم آن اعتیاد آور است. 
 وی تصریح کرد: استفاده بیش از حد کافئین علاوه بر بی خوابی باعث تحریک سیستم 
قلب و عروق و تپش قلب می شود.   اولیایی خاطر نشان کرد: متاسفانه مصرف نوشابه های 
انرژی زا بین مردم عادی و نوجوانان شیوع زیادی دارد.   این کارشناس تغذیه خاطر نشان 
کرد: مصرف نوشابه های انرژی زا برای ورزشکارانی که فعالیت های شدید حرفه ای انجام 

می دهند بلامانع است در صورتی که برای ورزشکاران عادی مجاز نمی باشد.  
وی در پایان با تاکید بر اینکه نوشابه های انرژی زا را به هیچ عنوان نباید در شب نزدیک به 
خواب مصرف کرد، افزود: نوشیدنی هایی که حاوی ٦ الی 8 درصد قند هستند بهتر است 

جایگزین نوشابه های انرژی زا شوند چرا که مصرف آن برای ورزشکاران مفید است. 

جایگاه گیاهان دارویی در درمان 
سرماخوردگی 

سرماخوردگی تا زمانی که به گلودرد ترشحی و لک های پنیری شکل روی 
لوزه ها ایجاد نشود را می توان با کمک داروهای گیاهی درمان کرد.

که  موقعی  تا  افزود:  ایران  داروسازان  علمی  انجمن  دبیر  هاشمیان  فرشاد  دکتر 
سرماخوردگی به ترشح روی لوزه ها منجر نشود، را می توان بدون مراجعه به پزشک با 
کمک گیاهان دارویی همچون آویشن درمان کرد.   هاشمیان تصریح کرد: داروهای گیاهی 
همانند داروهای شیمیایی ممکن است دارای عارضه و یا تداخل دارویی شوند بنابراین همان 
نگرانی هایی که در مورد مصرف داروهای شیمیایی وجود دارد در مورد داروهای گیاهی نیز 
صادق است.   دبیر انجمن علمی داروسازان ایران با اشاره بر جایگاه داروهای شیمیایی و 
گیاهی در راستای درمان بیماری ها خاطر نشان کرد: چنانچه هر کدام از گیاهان دارویی 
و شیمیایی در جایگاه خود به درستی مصرف شوند تاثیر مثبتی بر روند بهبود بیماری 
خواهند داشت و اگر برخلاف جایگاه خود مصرف شوند مشکلات و عوارض عدیده ای به 
دنبال خواهند داشت.  وی با نگاهی به فرهنگ مصرف داروهای گیاهی در ایران و دیگر 
کشورهای اروپایی یادآور شد: مصرف داروهای گیاهی در کشورهای مختلف بنا بر فرهنگ 
مصرفی مردم اندکی متفاوت است و میزان مصرف گیاهان دارویی در چین و کشورهای 
اروپایی بیشتر و در ایران نیز رو به افزایش است.   هاشمیان در مقایسه بین عوارض داروهای 
شیمیایی با داروهای گیاهی افزود: به هیچ عنوان نمی توان با قاطعیت گفت که داروهای 
گیاهی عارضه ای ایجاد نمی کنند اما در مجموع عوارض داروهای گیاهی اندکی کمتر از 

داروهای شیمیای است.

شستن ظرف موجب آرامش ذهن می شود 
کارهای خانه معمولا خسته کننده تلقی می شوند، اما محققان متوجه شدند 

که شست و شوی ظروف در صورت تمرکز حواس، موجب آرامش ذهن شود.
در تمرکز حواس، توجه فرد به صورت ارادی بر احساسات و افکارش در همان لحظه 

معطوف می شود. 
در تحقیقات قبلی رابطه کارهای خانه به ویژه شستن ظروف با آرامش ذهن مشخص 
شده بود، اما مطالعه جدید محققان نقش تمرکز حواس را در این زمینه برجسته می کند. 
 محققان در مطالعه ای که در مجله Mindfulness منتشر شده است، نوشتند: دادن 
دستورالعمل به افراد درباره تمرکز داشتن هنگام شستن ظروف باعث تقویت توان آنها در 
تمرکز ذهن شد، عناصر منفی ذهن آنها بیش از پیش کاهش یافت و به جای آن عناصر 
مثبت جایگزین شد.  در این مطالعه، محققان 51 دانشجو را به دو گروه تقسیم کردند و 
جنبه های مثبت و منفی و روانی این افراد قبل از شستن ظروف را مورد بررسی قرار دادند.

 از بیش از نیمی از این دانشجویان خواسته شد تا ابتدا متنی را در مورد تمرکز حواس 
و تجربه حسی مرتبط با ظرف شستن -- مانند بوی صابون، گرمای آب، احساس ظروف 

-- بخوانند، سپس از آنها درخواست شد که 18 قطعه ظرف تمیز را بشویند.
 اما سایر افراد شرکت کننده بدون خواندن متنی در این رابطه، شروع به شست و شوی 
ظروف کردند.  نتیجه این مطالعه نشان داد افرادی که به آنها دستورالعمل هایی در مورد 
ضرورت تمرکز ذهن هنگام ظرف شستن داده شده بود، برخلاف گروه دیگر، تمرکز 

بیشتری داشتند و میزان عصبیت در آنها نیز 27 درصد کاهش یافت.
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پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی سبزوار با استفاده از نانولوله های کربنی موفق 
به اصلاح سطح پارچه های پشمی شدند که این عمل منجر به ایجاد خاصیت رسانای 

الکتریکی در نمونه های مورد آزمایش شد.
دکتر زهرا متقی، عضو هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد سبزوار و محقق طرح اظهار 
کرد: در بین مواد نساجی، پارچه های پشمی به دلیل خواص ویژه  خود از قبیل عایق بودن 
و انعطاف پذیری در صنایع مختلف مورد استفاده قرار می گیرند. اما رشد سریع فناوری های 
پیشرفته و نیاز مصرف کنندگان در حوزه های مختلف سبب شده که صنعت نساجی توجه خود 
را به ساخت و توسعه  نسل جدیدی از پارچه ها معطوف کند. تولید پارچه هایی با قابلیت های 
جدید نظیر رسانایی الکتریکی از جمله  این تغییرات است.  به گفته وی، در این طرح تلاش 
شده تا با استفاده از نانولوله های کربنی ساده و اصلاح شده، پارچه هایی با خواص جدید سنتز 
شود.  متقی تصریح کرد: طبق نتایج حاصل شده، بهره گیری از نانولوله ها و اصلاح سطح نمونه ها 
سبب شده تا پارچه هایی رسانا با خواص الکتریکی متفاوت ایجاد شود. سنتز این پارچه ها دریچه  

تازه ای به روی تولید کامپوزیت هایی با کاربردهای سنتی و نوآورانه باز خواهد کرد.
 متقی در خصوص مزیت تولید چنین منسوجاتی عنوان کرد: با افزودن نانولوله های کربنی به 
پارچه  پشمی که خود یک ماده  عایق است، این قابلیت ایجاد شده تا آن را به عنوان یک ماده  
نسبتاً هادی مطرح کرد. لذا از این پارچه می توان در گستره  تولید لباس های معمولی و صنعتی 
تا لباس های محافظ در صنعت دفاعی استفاده کرد. تولید منسوجات پزشکی، پارچه های 
خودرو، پوشش های ساختمانی و تجهیزات گرمایشی از دیگر کاربردهای پارچه ها و الیاف 
رسانای الکتریسیته است.  محقق طرح خاطرنشان کرد: برای ساخت این نمونه ها، پارچه های 
پشمی توسط نانولوله های کربنی ساده و کربوکسیله شده و در یک حمام امواج فراصوت اصلاح 
شده اند. ساختار سطحی نمونه ها به کمک دستگاه میکروسکوپ الکترونی روبشی و طیف 
سنجی رامان مورد ارزیابی قرار گرفته است. همچنین مقاومت الکتریکی نمونه ها نیز اندازه گیری 
شده است. نتایج به دست آمده از آزمایشات نشان داده است که نانو لوله های کربنی کربوکسیله 

شده، هدایت الکتریکی بهتری را روی پارچه  پشمی نسبت به نوع ساده  آن ایجاد می کنند. 

زندگی ساکنان مریخ در خانه های یخی

دستگاه ردیاب چشم برای مشاغل حساس ساخته شد
محققان ایرانی موفق شدند دستگاه ردیاب چشمی 
و  برای سنجش سطح هوشیاری  که  کنند  طراحی 
دقت و سرعت واکنش افراد دارای مشاغل حساس و 

رانندگی کاربرد دارد.
دکتر جواد صالحی فدردی، دانشیار روانشناسی دانشگاه 
برای  چشمی  »ردیاب  طرح  مجری  و  مشهد  فردوسی 
سنجش سطح هشیاری«  با بیان اینکه سالانه 17 هزار نفر در 
صحنه تصادفات جان خود را از دست می دهند، گفت: افراد 
بسیاری، در نتیجه از دست دادن سطح هشیاری خود دچار 
سایر حوادث می شوند که می تواند برای شخص و سایرین 
عواقب جبران ناپذیری داشته باشد. وی با بیان اینکه در این 
صورت هزینه های زیادی را به جامعه از ابعاد مختلف تحمیل 
می کند، عنوان کرد: از این رو، وجود دستگاهی که بتواند با 
سنجش سریع سطح هشیاری افراد از این حوادث جلوگیری 

کند، ضروری است. 
وی ادامه داد:  بخش زیادی از  تصادفات و حوادث شغلی 
به دلیل خطای انسانی است که دلایلی همچون خستگی، 
مصرف مواد و نوشیدنی های غیر قانونی و یا حتی داروهای 

مجاز می تواند باعث این رویدادها باشد.
صالحی فدردی با بیان اینکه همیشه تصادفات و سوانح 
هزینه های زیادی را برای خانواده ها و کشور دارد، اظهار 
توان  می  چشمی  ردیاب  تکنیک  از  استفاده  با  داشت: 
واکنش های مغز و سرعت تصمیم گیری و عکس العمل 
افراد را اندازه گیری کرد به همین دلیل به فکر ساخت ردیاب 
چشمی افتادیم.  وی افزود: ردیاب چشمی در واقع رفتارهای 
طبیعی و غیر طبیعی چشم را می سنجد و مردمک، میزان 

خیرگی و حرکات درشت و ریز چشم را اندازه گیری می کند.
صالحی فدردی اظهار داشت: مطالعات ما نشان داد که 
الگوی خاصی از این رفتار چشمی، حاکی از از دست دادن 
سطح هشیاری و سرعت عمل فرد است که وی را در معرض 
خطا قرار می دهد. وی تاکید داشت: اگر پلیس بتواند در 
مبادی خروجی جاده ای، برخی رانندگان را برای اطمینان 
از سطح هشیاری شان آزمایش کند، می تواند در کاهش 
تصادفات جاده ای موثر باشد، وی ادامه داد:  اما پلیس راه 
نمی تواند به دلیل مشکلات عملیاتی حتی از رانندگان خاصی، 
آزمایش ادرار و تست های خستگی بگیرد، از این رو، استفاده 
از تکنیک مبتنی بر رد یاب چشمی می تواند ضروری به شمار 
رود. صالحی فدردی با بیان این که این تکنیک مبتنی بر بررسی 
رفتار چشم است، عنوان کرد: اکنون مطالعات آزمایشگاهی این 
روش و امکان سنجی ساخت این دستگاه انجام شده و بناست 

تا دستگاه ردیاب چشمی ویژه و قابل حملی ساخته شود تا 
امکان غربالگری فوری و اولیه برای سنجش سطح هشیاری 
و عملکرد افراد میسر شود. وی با بیان اینکه ردیاب چشمی 
می تواند در ابعاد یک عینک ساخته شود، افزود: از این سیستم 
می توان در ایمن تر ساختن مشاغل حساس نظیر نگهبانی ها، 

کار با دستگاه های حساس و خدمات پرواز نیز استفاده کرد.
 وی با بیان اینکه همه افراد می توانند با این روش یک 
غربالگری ساده شوند، گفت: گاه افراد از داروهای درمانی 
استفاده کرده اند ولی اطلاع ندارند که این دارو در هوشیاری 
آنها تاثیر منفی داشته، از این رو استفاده از این روش به فرد 
کمک می کند تا سطح  هوشیاری وی بررسی شود تا اگر از 
یک سطح خاصی پایین تر بود، برای مثال، به رانندگی ادامه 
ندهد.   به گفته وی تست های اولیه این سیستم  انجام و 

مشخص شده که قابلیت اجرایی دارد.

درمان جدید چاقی
 با کشف ارتباط مغز با بافت چربی

محققان در تلاش برای کشف ارتباطات ایجاد شده بین مغز و بافت چربی برای 
تنظیم اشتها و انرژی، موفق به شناسایی مجموعه عصب هایی شده اند که با بافت 
چربی برای تحریک این فرآیند مرتبط می شود و می تواند به درمان های جدید ضد 

چاقی منجر شود.
در حالیکه گفته می شود مغز مسؤول تجزیه ذخیره های چربی و آزاد کردن انرژی در زمان 
مورد نیاز است، دانشمندان هنوز قادر به درک چگونگی وقوع این فرآیند نیستند. هورمون 
لپتین که از سلول های چربی تشکیل می شود، برای تنظیم اشتها، سوخت وساز و انرژی به مغز 

می رود، اما هنوز مشخص نیست که چه چیزهایی را از راه های دیگر بازمی گرداند. 
هورمون لپتین حدود 20 سال قبل به عنوان تنظیم کننده سوخت وساز بدن شناخته شد. 
سطوح پایین این هورمون، مسؤول افزایش اشتها و سوخت وساز آهسته بدن بوده، در حالی 

که متقابلا، سطوح بالای لپتین مسؤول کم کردن اشتها و تسهیل تجزیه بهتر چربی است.
 Gulbenkian de Ciência گروهی از محققان به رهبری آنا دومینگوس از موسسه 
در پرتغال با استفاده از ترکیبی از روشها توانستند نشان دهند که لپتین در هنگام ارسال 
سیگنال به چربی با پیدا کردن رشته های عصبی که به بافت سفید چربی می رسند و بی 
درنگ می شکنند، چگونه عمل می کند.  دومینگوس اظهار کرد: ما این رشته های عصبی را 
از چربی موش ها جدا و با استفاده از نشانگر های مولکولی ، این سلول های عصبی را به عنوان 
نورون های سمپاتیک معرفی کردیم. سپس با استفاده از یک تکنیک تصویربرداری فوق 
حساس در داخل بافت سالم چربی سفید موش زنده مشاهده کردیم که سلول های چربی 
می توانند به وسیله این پایانه عصبی سمپاتیک محصور شوند.  اما برای تعیین میزان دقیق 
نقش این چربی ها در چاقی ،محققان بررسی های بیشتری بر روی موش ها انجام دادند. این 
موجودات به طور ژنتیکی مهندسی شده  بودند؛ بنابراین سلول های عصبی می توانستند از 
طریق اپتوژنتیک فعال و غیرفعال شوند و طی آن سلول های مغز در مواجهه با نور، رفتار 
متفاوت نشان می دادند.  اپتوژنتیک روش نوظهوری است که از آن به عنوان ابزاری برای 
درمان نابینایی و تغییر آستانه درد و ... استفاده می شود.  گروه دومینگوس دریافتند که با 
فعال کردن سلول های عصبی به صورت محلی باعث انتشار یک انتقال دهنده عصبی به نام 
نوراپی نفرین می شود که به نوبه خود سلول های چربی را در سیگنال هایی که موجب تجزیه 
چربی می شوند، غوطه ور کرد.  به گفته محققان، بدون این نورون ها، لپتین به تنهایی قادر به 
تحریک تجزیه چربی نبود. بنابراین یافته ها نشان می دهد که این نورون های دلسوز یک هدف 
بالقوه بجز لپتین را که مغز بسیاری از افراد چاق در برابر آن مقاومت می کند، برای درمان 
چاقی ارائه دهند.  این نتایج امید تازه ای را برای درمان حالت مقاومت مرکزی به لپتین که در 

آن مغز افراد چاق نسبت به لپتین غیر حساس می شوند، پدید می آورد.

تولید نانوپارچه های پشمی رسانای الکتریکی 
برای صنایع دفاعی در کشور

سلامت روان در گرو سلامت اجتماعی 
شادی و نشاط یک نیاز فردی و اجتماعی و یک ضرورت برای تامین سلامت 
روان به شمار می آید. به باور بسیاری از کارشناسان رابطه ای کاملا مستقیم میان 
نشاط اجتماعی و کاهش آسیب های اجتماعی – روانی وجود دارد، لازمه شادی 
و شاد بودن چیزی نیست جز مثبت اندیشی و جست وجوی خوبی ها و زیبایی ها. 
انسان با نگرش منفی به دنیا چیزی جز روحیه ای افسرده، چهره ای غمگین و حالتی 
خشمگینانه ندارد. افراد مایوس و غمگین زندگی را سیاه و تاریک می بینند و معمولا 
نگرش بدبینانه نسبت به امور دارند و انرژی افراد صرف برطرف کردن اندوه و ناراحتی 
شده و دیگر فرصتی برای تولید و توسعه باقی نمی ماند.  شادبودن جامعه یکی از عوامل 
بسیار موثر در توسعه اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و سیاسی است و باعث کاهش 
نابسامانی های خانوادگی و سیاسی و همچنین کاهش نابسامانی های خانوادگی و طلاق و 
افزایش تولید می شود. بدون شک در چنین محیطی، امنیت اجتماعی و فردی راحت تر به 
دست می آید. در محیط شاد، ذهن انسان پویا، زبانش گویا و استعدادش شکوفا می شود؛ 
تولید بهتر، اشتغال بیشتر و اقتصاد سالم تر شده و باعث افزایش کارایی می شود.  از 
پیامدهای خطرناک فقدان یا کمبود شادی و نشاط در جامعه، اعتیاد به مواد مخدر، انواع و 
اقسام جرائم و نابهنجاری های اجتماعی در روابط اجتماعی است و افزایش امید به زندگی 
مطمئنا می تواند در شادی و شادمانی ما تاثیرگذار باشد و متقابلا ناامیدی را دور کرده، 
باعث جلوگیری از منزوی شدن افراد می شود.  شادی چیست؟ می توان بین شادی و 
نشاط تفاوتی قائل شد. شادی یک هیجان انبساطی زودگذر است، اما نشاط یک احساس 
انبساط و شادمانی درونی است که پایدار و بادوام است.  شادی همیشه با هیجان های 
لبخند، خنده و حرکت همراه است. اما در نشاط احساس بهجت و سرور لزوما با خنده 
همراه نیست ولی احساسی است که موجب لذت فرد می شود. تجربه نشان می دهد که 
شادی های کاذبی که توسط محرک های متفاوت مثل داروهای روانگردان، مواد مخدر، 
الکل و غیره به دست می آید کوتاه و گذرا بوده و پیامدهای اندوه و افسردگی را به دنبال 
خواهد داشت.  نشاط واقعی در سایه سلامت روان: انسان هنگامی می تواند دارای 
نشاط واقعی باشد که دارای سلامت روان و آرامش روحی باشد. سلامت روان به عوامل 
گوناگونی بستگی دارد که بعضی از آنها به عوامل درونی مانند ایمان و باورهای صحیح 
فرد بستگی داشته و بعضی نیز به عوامل بیرون از خانه؛ یعنی جامعه ای که در آن زندگی 
می کند. خنده و گریه در واقع مکانیزم هایی هستند که در تخلیه هیجانات مثبت و منفی 
نقش بسیار موثر داشته و در ایجاد خلق و خوی آرام انسان نقش موثری دارند. اما این 
نقش را وقتی ایفا می کنند که بیمارگونه نباشند. بنابراین برای دستیابی به نشاط واقعی 

باید سعی کنیم سلامت روان خود را افزایش دهیم. 
چه عواملی در ایجاد شادمانی نقش دارند؟ - ثروت: منظور از ثروت، میزان قدرت 
خرید مردم و امکان تهیه تسهیلات زندگی است. تامین نیازهای اساسی انسان مانند 
مواد غذایی، سرپناه و ملزومات اولیه شرط لازم محسوب می شود، اما به هیچ وجه شرط 
کافی نبوده و با افزایش این توانایی ها شادی افزایش نمی یابد.   - سلامت: افرادی که از 
سلامت جسمی و روانی برخوردارند، احساس شادمانی بیشتری دارند. از طرف دیگر 
افرادی که شادمان تر هستند نسبت به افراد افسرده کمتر بیمار شده و کمتر نیز می میرند.  
- ویژگی های جنسیتی: افراد شادمان بیشتر احساس می کنند که بر زندگی خود کنترل و 
تسلط دارند. این در حالی است که افراد افسرده خود را بازیچه دست سرنوشت می پندارند. 
همچنین افراد شاد در مقابل مشکلات تحمل بیشتری داشته و آمادگی بیشتری برای 
تجربه زندگی از خود نشان می دهند.  - هدفمند بودن زندگی: انسان برای داشتن زندگی 
شاد و پربار نیاز به اهداف و چشم انداز وسیع برای آینده دارد. فقدان چنین اهدافی می تواند 
منجر به سبک زندگی ملالت بار و عادات رفتاری ناسالم از جمله لذت جویی شدید، تمایل 
به افراط در تفریح، خوشگذرانی، پرخوری و استفاده از مواد مخدر و الکل شود.  - موقعیت 
اجتماعی: افرادی که پیوندهای شخصی،  خانوادگی و اجتماعی بیشتری دارند با نشاط تر 
از افرادی هستند که خودشان را در این دنیا تنها می بینند. هر چه که موقعیت شغلی 
افراد در سلسله مراتب قدرت بالاتر می رود و احساس کنترل افراد و مشارکت آنها در 

تصمیم گیری های سازمانی افزایش می یابد، احساس شادی نیز افزایش می یابد. 
افسردگی دشمن درجه یک نشاط: بنابر اعلام دفتر سلامت روان وزارت بهداشت، 
افسردگی مشکلی است که امکان دارد در هر زمان به وجود آید. این بیماری موجب رنج 
انسان ها، زیان های اقتصادی و حتی مرگ می شود. افسردگی زندگی خانوادگی، شغلی و 
اجتماعی فرد مبتلا را تحت تاثیر قرار می دهد. با وجود شیوع گسترده اختلال افسردگی 
بسیاری به دلیل نا آشنایی با علایم این بیماری، درصدد درمان آن بر نمی آیند. این در 
حالی است که عوارض افسردگی از جمله کاهش کارایی شغلی، غیبت های مکرر، به خطر 
افتادن امنیت شغلی و ایجاد آشفتگی در خانواده در موارد بسیاری باعث ایجاد مشکل برای 
اعضای خانواده و همکاران در محیط کار می شود. افسردگی یکی از مهمترین دلایل افت 

شادی جمعی و نشاط اجتماعی است. 

بر  ساز  و  ساخت  برای  مناسب  مصالح  انتخاب 
سیاره مریخ باعث شد تا ناسا مسابقه ای را برگزار 
کرده و در نهایت طرح ساخت »خانه یخی به وسیله 

چاپ سه بعدی« راه حل این معما شود.
 3D-printed  چندی پیش ناسا مسابقه ای با نام
Habitat Challenge Design را برگزار کرد و در 
نهایت از بین 1٦5 طرحی که به مسابقه طراحی خانه های 
مریخی به وسیله چاپ سه بعدی ارسال شده بودند، طرح 
»خانه یخی« چاپ شده با کمک روش چاپ سه بعدی 
برنده این رقابت شده و توانست بر رقبای خود پیروز شود. 
یکی از مهم ترین مشکلات زندگی در مریخ را می توان 
در انتخاب مصالح مورد نیاز ساخت و ساز خانه های قابل 
سکونت دانست. مسلما انتقال مصالح و مواد مورد نیاز برای 
ساخت خانه های قابل سکونت از زمین به این سیاره نه 
تنها زمان بر بوده بلکه افزایش بار موشک ها را نیز به دنبال 

خواهد داشت. 
به همین دلیل، ساخت خانه ای با استفاده از مواد و 
بسیار حائز  دارند  امکاناتی که روی سیاره مریخ وجود 
ساخت  طرح  مسابقه  در  که  طراحانی  و  بوده  اهمیت 
خانه های قابل سکونت در سیاره سرخ شرکت می کردند 
باید از موادی استفاده می کردند که روی این سیاره وجود 
داشت.  ناسا در خبری اعلام کرد : » طرح های بسیار 
خلاقانه و جالبی برای ساخت خانه های آینده ساکنان 
نظر  توانست  طرح  یک  تنها  اما  کردند  دریافت  مریخ 

کارشناسان را به خود جلب کند. 
یک طراح خلاق برای ساخت خانه های قابل سکونت 
در مریخ، ماده ای را پیشنهاد داده بود که بسیار از آن 
شنیده شده و در مورد وجود آن در مریخ به بحث و گفتگو 

پرداخته شده بود، آن ماده »یخ« بود. 
از  استفاده  با  که  داشته  نام   Ice House این طرح
چاپگرهای سه بعدی تولید و ساخته می شود. این طراح 
توانست جایزه اول مسابقه ناسا را از آن خود کند. ناسا 
هدف برگزاری از مسابقه 3D Printed Habitat را 

طراحی یک خانه قابل سکونت با استفاده از فناوری چاپ 
سه بعدی و امکانات موجود بر سیاره مریخ عنوان کرده بود. 
کارشناسان ناسا در تحقیقات خود به نشانه هایی از 
آب در بخش های مختلفی از مریخ دست پیدا کرده اند 
که می توان از این ماده حیات بخش برای بقای انسان، 
رشد گیاهان و همینطور ساخت خانه های قابل سکونت 

با استفاده از چاپ سه بعدی روی سیاره سرخ بهره برد. 
استفاده از سازه های یخی عظیم و شفاف در خانه های 
مخروطی شکل همانند تصاویر زیر نه تنها امکان ورود نور 
طبیعی به فضای داخلی منازل را فراهم می کند بلکه 

همانند یک محافظ در برابر تشعشعات مریخی عمل می 
کند. زیرا تشعشعات مریخی بسیار قوی تر از تشعشعات 

زمینی هستند.
 داخل خانه یخی از سطوح مختلفی تشکیل شده و 
باغچه متفاوتی نیز میزان اکسیژن و مکمل هایی غذایی 
ساکنان را تامین می کند. این خانه ها در نقاطی از مریخ 
ساخته خواهند شد که دارای منابع غنی از یخ هستند. 
علاوه بر آن، آب و هوای این منطقه که قرار است خانه 
های یخی در آن ساخته شود باید از پایین تر نقطه انجماد 

در طول سال برخوردار باشد.
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هر صورتي با لبخند زیباست؛ البته به شرطي که با لبخند دندان هاي ردیف و 
سفید چون مروارید نمایان شوند. این پیامي است که آگهي هاي تصویري براي 

سفید کردن دندان ها سعي مي کنند به چشم و گوش و ذهن مخاطب برسانند. 
 با توجه به اینکه امروزه تقریبا تمام دندانپزشکي ها خدمات سفید کردن را انجام مي دهند، 
این سوال مطرح مي شود که آیا سفید کردن دندان ها آسیبي به دندان نمي زند؟ آیا هزینه 
سفید کردن دندان و به تعریفي زیبا کردن آنها به هزینه هاي مادي محدود مي شود و 
هزینه هاي دیگري همچون از دست دادن سلامت دندان را روي دست مراجع نمي گذارد؟ 
دکتر قدیر محمدي، متخصص طب سنتي به این سوالات پاسخ مي دهد و البته تاکید 

مي کند سلامت دندان بر سفید بودن آن ارجحیت دارد.  
دندان کاملا سفید، طبیعي نیست 

مد مي گوید که دندان هاي بسیار سفید، بسیار زیبا هم هستند اما آیا واقعا ممکن است 
کسي به طور طبیعي چنین دندان هایي داشته باشد؟ پاسخ منفي است. دندان ها براساس 
مزاج هر فرد، رنگ خاصی دارند؛ بنابراین اینکه بعضي مي گویند هرچه مسواک مي زنم و 
بهداشت دهان و دندان را رعایت مي کنم ولي باز هم دندان هایم زرد هستند، حقیقت 
دارد. اینکه بعضي بدون سفید کردن مصنوعي دندان هاي سفید و درخشاني دارند، باز هم 

حقیقت دارد. مزاج هر کسي رنگ دندانش را تعیین مي کند.   
* صفراوي ها دندان هاي سفید متمایل به زرد دارند.  

* دموي ها دندان هاي سفیدي ندارند و حالتي از زردي یا نوعي تیرگي در دندان هاي شان 
به چشم مي خورد.  

* سوداوي ها دندان هاي تیره ولي محکمي دارند که کمتر دچار پوسیدگي مي شود.  
* بلغمي ها تنها گروهي هستند که دندان هاي شان کاملا سفید است. 

 دندان سالم، دندان سفید 
اصرار براي سفید کردن بیش از حد طبیعي دندان ها از راه هاي طبیعي عملا ممکن نیست 
حتي اگر مغز دندان را بشکافید، می بینید که کاملا سفید نیست. براي سفید شدن طبیعي 
دندان روش هایي وجود دارد که اصلي ترین و مهم ترین آنها، تمیزي دهان و دندان است. 
هیچ کس نمي تواند دندان خراب و پوسیده سفیدي داشته باشد؛ بنابراین اگر مي خواهید 
دندان هاي تان سفید و درخشان باشند، قبل از هر چیز باید دندان هایي سالم داشته باشید.  
با مراجعه به دندانپزشک اشکالاتي مانند پوسیدگي را برطرف و بعد بهداشت دهان و 
دندان را به دقت و به شکل مستمر رعایت کنید. اگر دندان هاي تان سالم باشند و بهداشت 
روزانه دهان و دندان )شامل مسواک کردن، نخ  دندان کشیدن و. . . ( را رعایت کنید، 

دندان هاي تان در اوج سفیدي و درخشندگي طبیعي خود خواهند بود.  
سفید کردن دندان باعث زردي آن مي شود!

 بلیچینگ یا سفید کردن مبالغه آمیز و غیر استاندارد دندان با استفاده از روش هایي انجام 
مي شود که به دندان آسیب مي زند. مواد شیمیایي که در سفید کردن دندان به کار مي روند، 
بخشي از سطح دندان را خراب مي کنند. به این ترتیب بعد از مدتي نفوذپذیري دندان در 
برابر مواد رنگي و جرم ها بیشتر مي شود و این بار زردي دندان خیلي بیشتر رخ مي دهد. 
تکرار این کار هم هزینه زیادي دارد و هم سلامت دندان را از بین مي برد. توصیه اکید این 

است که به صرف داشتن دندان و لثه سالم و تمیز اکتفا کنید و از چاله به چاه نیفتید ! 
توصیه هاي ایمني براي داشتن دندان های سالم 

* هیچ وقت با دندان تان چیزهاي سختي مثل فندق و پسته نشکنید.  
* تخمه شکستن اشکالي ایجاد نمي کند ولي اگر در خوردن تخمه هم افراط شود براي 

دندان مضر خواهد بود.  
* از خوردن خوراکي هاي سخت که براي شکستن یا خرد کردن شان به فک فشار 
مي آید، پرهیز کنید. در این مورد حتي ته دیگ هاي سخت و ضخیم هم مي تواند به سلامت 

دندان هاي تان آسیب بزند.  
* خوراکي هایي که لازم است طولاني و سخت آنها را بجوید براي دندان مضر هستند؛ 

گوشت نیم پز یا استخوان گوشت از همین قبیل هستند.  
* مواد خوراکي بسیار شیرین، غلیظ و کشدار مثل گز، سوهان، حلوا و خرما را به ندرت 

مصرف کنید.  
* خوراکي هاي سرد و گرم را بلافاصله بعد از یکدیگر میل نکنید. بعضي عادت دارند 
بستني بخورند و بعد از آن )حتي بدتر( یا همراه با آن چاي بنوشند! این کار باعث مي شود 
دندان ها ترک بخورند و دچار پوسیدگي شوند. صبر کنید دندان به دماي طبیعي برسد 
سپس سراغ خوراکي بعدي بروید. معمولا نیم ساعت تا یک ساعت بین ماده غذایي سرد و 

گرم باید فاصله بیندازید.  
* بعضي ها براي اینکه چاق نشوند، بعد از خوردن هر وعده غذایي انگشت در حلق 
مي کنند تا آنچه را خورده اند، بالا بیاورند. این کار باعث مي شود اسید فراواني همراه مواد 

غذایي به حلق و دهان بیاید که باعث پوسیدگي دندان مي شود. 

 * افرادي که دچار ریفلاکس معده هستند، بهتر است براي حفظ سلامت دندان هاي شان 
هم که شده هرچه زودتر درمان شوند چون حالت ترش کردن درواقع برگشت اسید معده 

به دهان است و باعث پوسیدگي دندان ها مي شود.  
* مراقب دندان هاي خردسالان باشید. به کودکان خوراکي هاي سفت ندهید. همه 
مي دانند دندان هاي جلویي کودکان )یا همان دندان هاي شیري( در هفت سالگي مي ریزند. 
اگر دندان پیش از موعد مقرر در اثر جویدن یا شکستن خوراک سفت بشکند، جوانه دندان 

آسیب مي بیند. 
 * افرادي که به پوکي استخوان مبتلا هستند به هیچ وجه نباید خوراکي هاي سفت را 
که به جویدن مداوم و سخت نیاز دارند، میل کنند چون ممکن است دندان شان بشکند. 

  چند بار در روز مسواک بزنیم؟
 تعداد دفعات مسواک زدن را وعده هاي غذایي تعیین مي کند. باقیمانده غذاها از روي 
دندان و در فضاي میان دندان ها باید بعد از صرف غذا تمیز شوند. بعضي ها دو وعده غذا 
مي خورند و بعضي ها سه وعده، بر همین مبنا روزانه دو تا سه بار مسواک زدن دندان ها لازم 
است؛ البته گفته مي شود صبح ها قبل از خوردن غذا هم یک مسواک مختصر یا غرغره 
کردن، مفید واقع مي شود چراکه شب تا صبح اسید و بخارات معده روي لثه و زبان رسوب 
مي کند.  همچنین بعد از صرف غذاها و خوراکي هایي که رنگ یا غلظت زیادي دارند، 
شستن دهان یا غرغره کردن ضروري است. این کار براي کساني که عادت به نوشیدن 

قهوه، چاي، خوردن شکلات و شیریني دارند، ضروري است. 
 خمیر دندان هم ممکن است باعث پوسیدگي شود! بعضي افراد گلایه مي کنند هرچه 
مسواک مي زنند فرقي به حال دندان هاي شان نمي کند حتي خودشان را با کساني که کمتر 
به دندان هاي شان رسیدگي مي کنند، مقایسه مي کنند. نتیجه مقایسه این است که هر دو 
دندان هاي مان مي پوسد! اگر کسي به بهداشت دهان و دندان کاملا رسیدگي مي کند ولي 

نتیجه اي نمي گیرد باید به خمیر دندانش شک کند. 
 بعضي خمیردندان ها حاوي موادی هستند که باعث پوسیدگي مي شود. ضمن اینکه 
خمیردندان اگر فاسد شده باشد، نه تنها باعث تمیزي دندان نمي شود بلکه پوسیدگي 
زودهنگام هم مي دهد. براي اینکه دچار چنین مشکلي نشوید، حتي الامکان سعي کنید 
خمیردندان هایي در اندازه هاي کوچک تهیه کنید که زود مصرف و تمام مي شوند. در نظر 
داشته باشید هیچ راهي براي تشخیص این مساله وجود ندارد. تنها روش ممکن این است 
که حسابي به دندان هاي تان رسیدگي کنید و اگر نتیجه نگرفتید، خمیردندان تان را عوض 

کنید.  
دندان سالم در لثه سالم 

دندان هاي سالم روي لثه هاي سالم رشد مي کنند؛ بنابراین یکي از راه هاي تامین سلامت 
و بهداشت دندان، مراقبت از لثه هاست. در طب سنتي به داروهایي که جهت رفع مشکلات 
دندان ساخته مي شوند، »سنون« گفته مي شود. سنون محکم کردن لثه با هدف به دست 
آوردن سلامت دندان تجویز مي شود. افرادي که لثه هاي ضعیف یا بیماري دارند )مثلا حین 
مسواک کردن لثه هاي شان دچار خونریزي مي شود( با استفاده از سنون محکم کننده لثه، 

درمان مي شوند.  
نسخه های طبیعی برای سلامت لثه و دندان 

* هرکدام از گیاهان کزمازک، سُعد، گل سرخ و سنبل الطیب را به میزان مساوي بکوبید 
، الک و با هم خوب مخلوط کنید. سپس آن را با انگشت به حالت مسواک کردن روي 
دندان ها بکشید. سعي کنید این ماده را نیم ساعت روي دندان هاي تان نگه دارید و بعد از 

نیم ساعت خوب آبکشي کنید. 
 * گشنیز بو داده را پودر و با مقدار کمي سرکه مخلوط کنید. این محلول را غرغره 
کنید. مي توانید آن را روي لثه هاي تان هم بکشید. در هر دو حالت باعث استحکام لثه و 

دندان مي شود.  
* دم الاخوین، کزمازک، انزروت، کندر، تباشیر، گل سرخ، گلنار و پوست انار ترش را به 
مقدار مساوي پودر و با یکدیگر مخلوط کنید. آردي که به دست مي آید را به شکل مسواک 

با انگشت روي دندان بکشید.  
* نصف استکان سماق را بجوشانید و خوب صاف کرده و بعد آن را با گلاب مخلوط کنید. 

محلول به دست آمده را غرغره کنید.  
سنون محکم کردن لثه و جرمگیری دندان: سنون علاوه بر مستحکم کردن لثه مي تواند 

تا حد نسبتا خوبي جرم دندان ها را هم بگیرد و باعث سفیدي و درخشندگي شان شود. 
 * شش مثقال از عاقرقرحا، وج، کزمازک و سُعد را با سه مثقال از پوست انار، مازوي 
سبز، کندر، گلنار، گل سرخ و چهار مثقال از ریشه سوسن کبود و نشاسته کتیرا و گشنیز 
خشک بو داده پودر و مخلوط کنید. حدود دو مثقال از ترکیب کف دریا و سنگ نمک 
را به مواد اضافه کنید. محصول نهایي را به شکل مسواک با انگشت روي دندان ها یا لثه 

بکشید. 

دندان های سالم با نسخه بوعلی سینا 



اجتماعی 6

درعذرخواهی، نبش قبر نکنید

ش�ما چیزی را که خراب کرده اید باید مرمت کنید. همانطور که وقتی تصادف 
می کنید، باید درصورت مقصر بودن خسارت بپردازید، در تصادفات رفتاری هم 
همینطور است. باید اشتباه تان را جبران کنید. با بیان صریح بگویید:»به من بگو 

چکار کنم تا از من بگذری و مرا ببخشی؟« 
در مقاله ی قبل باعنوان »ببخشید ، من اشتباه کردم!«گفتیم که هر انسانی کم و بیش 
اشتباهاتی دارد ولی در این میان آنهایی برنده هستند که می دانند چگونه آن را جبران کنند 
و بار دیگر سعی کنند آن اشتباه تکرار نشود و بهترین راه یک عذر خواهی اصولی است. چند 

اصل برای عذر خواهی صحیح را گفتیم و حال بقیه ی ماجرا: 
وقت گذاشتن برای حل مسئله 

وقتی عذرخواهی می کنید، نمی توانید توقع داشته باشید طرف مقابل خیلی سریع بگوید: 
باشه، یا مهم نیست و اشکال ندارد. ممکن است او هم حرف هایی داشته باشد؛ بخواهد گلایه 
کند یا صحبت های شما را بشنود. پس عجله نکنید، وقت بگذارید و سر صبر و با حوصله 
برای او توضیح دهید. در این مرحله باید خیلی مراقب باشید که توضیحات به سمت نبش 
قبر مشکلات گذشته نرود و اگر برای یک بدگویی می خواهید عذرخواهی کنید پای کارهای 
خطای او را در 3 سال گذشته به میان نکشید. این جلسه برای اشتباه شماست و اشتباه های 

او را ببخشید به دادگاه تجدید نظر در روزهای آتی واگذار کنید.
بی خجالت حرفت را بزن

درست است که بهتر است هنگام بیان عذرخواهی، تماس چشمی تان را با طرف مقابل 
قطع نکنید، چشم هایتان را به زمین ندوزید، دست هایتان را به هم قفل نکنید و از هر کاری 
که بیانگر عدم صداقت در گفتار یا بی تفاوتی باشد، پرهیز کنید اما گاهی شما از عذرخواهی 
حضوری گریزان هستید و تحت هیچ شرایطی نمی توانید این کار را انجام دهید. هر چند 
این کار به صورت حضوری بهتر پاسخ می دهد اما فراموش نکنید که خجالت و عدم توانایی 
عذرخواهی حضوری باعث نش��ود به طور کل دور معذرت خواس��تن را خط بکشید. می 
توانید تلفنی، چتی و پیامکی این کار را انجام دهید. کمی خلاقیت داشته باشید، مخصوصا 
دلخوری های زن و شوهری که می تواند نگاه خلاقانه شما را به نزدیک شدن بیشتر بعد از 

رفع ناراحتی تبدیل کند.
چه زمانی و تا چه حدی؟

بسته به اینکه چه خطایی انجام داده باشید، سرعت و شدت عذرخواهی تان باید متفاوت 
باشد. بگذارید یک مثال دم دستی بیاوریم. عذرخواهی ای که خیلی مرسوم است و احتمالا 
زیاد آن را به کار برده اید زمانی اس��ت که وس��ط حرف کسی می پرید و همان موقع می 
گویید: ببخشید بین حرفت... اما تصور کنید دو روز بعد یک ای میل عذرخواهی بزنید و از 
او برای اینکه در مهمانی وسط حرفش پریده اید، عذر بخواهید. این کار بیشتر باعث خنده 
طرف مقابل می شود و ممکن است گمان کند او را دست انداخته اید. همانقدر که زمان 
عذرخواهی اهمیت دارد، شدت آن نیز بسته به خطای تان مهم است. اگر در جمع راجع به 
آشپزی همسرتان حرف نامربوطی زده اید تا حدی باید پشیمان باشید اما اگر از مادر او بد 

گفته اید، باید پشیمانی و عذرخواهی تان شدت بیشتری داشته باشد.
پوست تان را کلفت کنید

وسط دعوا حلوا خیرات نمی کنند. وقتی برای عذرخواهی پیش می روید، بدانید که طرف 
مقابل شما دلخور است و شاید نتواند رفتارش را کنترل کند. ممکن است شما را سرزنش 
کرده یا با خشم رفتار کند. شاید حتی فرصت توضیح دادن را هم به شما ندهد. در هر صورت 
هر رفتاری از او ممکن است. پس قبل از ورود به مراسم عذرخواهی کنون«، خود را برای 
دیدن رفتارهای متفاوت آماده کنید. بالاخره خربزه ای خورده اید و اشتباهی انجام داده اید 
و باید پای لرز آن بنشینید. بدانید که موفق خواهید شد؛ هر چند ممکن است چندبار با 

شکست مواجه شوید. باور کنید به دست آوردن دل عزیزان تان، ارزش اش را دارد.
یک مرحله کاربردی در عذرخواهی

شما با کمال شرمندگی و بعد از اینکه پذیرفتید که اشتباه کرده اید، به سراغ شخص مورد 
نظر می روید و به او می گویید: دوست خوبم، متأسفم که پشت سرت گفتم تو آدم خسیسی 
هس��تی و کمی در مورد علت این حرف تان هم توضیح می دهید تا بداند با او خصومت 
ندارید و یک احساس اشتباه گذرا باعث شده است چنین حرفی بزنید. آیا همین قدر کفایت 
می کند؟ شما چیزی را که خراب کرده اید باید مرمت کنید. همانطور که وقتی تصادف می 
کنید، باید درصورت مقصر بودن خسارت بپردازید، در تصادفات رفتاری هم همینطور است. 
باید اشتباه تان را جبران کنید. بیان صریح اینکه »به من بگو چکار کنم تا از من بگذری و مرا 

ببخشی؟« در خیلی از موارد، لازم است.
از اشتباهم شرمنده ام

همسرتان در مقابل تمام خانواده اش در مورد آشپزی شما حرف نامربوطی زده است و بعد 
از مراجعت به خانه و دیدن ناراحتی شما، برای عذرخواهی پیشقدم می شود. تصور کنید 
همینطور که با گوشی موبایلش مشغول است بگوید: ببخشید امروز حرف نامربوطی زدم. 
یا خیلی راحت نگاهتان کند و بدون هیچ شرمندگی از کارش بگوید: معذرت می خواهم، 
منظوری نداشتم. چه احساسی در شما ایجاد می شود؟ دیگران هم مانند شما هستند. همه 
دوست دارند شرمندگی و پشیمانی طرف مقابل را از کار نامربوط او ببینند. یک عذرخواهی 

بدون احساس شرمندگی فایده چندانی ندارد و بیشتر به یک نمایش شبیه است.

علت فریاد کودک چیست؟ 

گاهی کودکان شما به صورت ناخودآگاه شروع به فریاد زدن می کنند که این 
فریادها نش�ان از حالات درونی کودک است برای این منظور باید روش هایی 

برای جلوگیری از آن والدین انجام دهند.
دکتر مرضیه مشتاقی روانشناس گفت: هنگامی که کودک احساس عدم امنیت روانی 
در خانواده کند به صورتی که در مکانی قرار بگیرد که خارج از توانایی کودک باش��د 
ش��روع به فریاد زدن می کند که این فریاده��ا گاهی به علت یادگیری یا جلب توجه 

والدین است.  
وی ادامه داد: والدین با توجه به ش��ناخت فرزند خود با تدبیر، پیشگیری و مدیریت 
می توانند تصمیم مناسبی را داشته باشند به عنوان مثال اگر فرزند به محرکی واکنشی 
نشان داد. والدین باید فرزند خود را از آن بحران خارج کنند ولی گاهی فرزندشان با آن 
محرک مواجه می شود. در این صورت باید فرزند خود را به یک محیط خلوت برده و 
بگویند که ما به خاطر اینکه موجب ناراحتی اعضای خانواده نشویم باید مکانی را ترک 
کنیم. که این کار ممکن است حداقل هفت بار به صورت مکرر صورت بگیرد اما بعد از 
مدتی کودک دیگر به صورت مودبانه درخواست تنها شدن در اتاق خود را می خواهد و 

دیگر با مواجه شدن محرک مورد نظر شروع به فریاد نمی کند.  
دکتر مش��تاقی بیان کرد: والدین باید فرزند خود را بین خود بنشانند و با فرزندشان 

مشورت کنند تا بعد از مدتی فرزندشان  در خانواده مشارکت داشته باشد.

روش های موثر برای پذیرش فرزند دوم 
بسیاری از خانواده ها به علت الگوی رفتاری نامناسب نسبت به فرزند خود به 
صورت ناخودآگاه سبب می شوند که فرزند اول احساس کند با آمدن فرزند 

دوم جایگاهی در خانواده ندارد.
دکتر مرضیه مشتاقی روانشناس گفت: خانواده ها باید به این نکته توجه داشته باشند 
ک��ه پذیرش فرزند دوم برای فرزند اول اندکی زمان لازم دارد تا فرزند اول به ش��رایط 
جدید عادت کند . در واقع این موضوع به سه مورد برای پذیرش فرزند دوم وابسته است 
که شامل گذشته فرزند اول) مقایسه ش��دن با دیگران دوست داشتنی نبودن(، عدم 
رضایت از وضعیت موجود )بی توجهی والدین نس��بت به او ( و ترس از آینده )محبت 

نسبت به فرزند دوم مستمر باشد( بر می گردد.  
وی با اش��اره به آمادگی فرزند اول نس��بت به فرزند دوم بیان کرد: انس��ان موجودی 
اجتماعی اس��ت و نی��از به روابط عاطف��ی و ادراک رفتاری دارن��د. بنابراین والدین با 
داستان های مختلف حس تعامل و همکاری را در فرزند خود پرورش می دهند و با این 
کار فرزند اول یاد می گیرد که در تعامل با دوست خود و دیگر افراد باشد نه در تقابل 

با دیگر باشند. 
 این روانشناس افزود: والدین باید توجه داشته باشند که تا سن دو سالگی فرزند اول 
خود باید از لحاظ فیزیکی مورد توجه قرار بگیرد و محیطی سرشار از روابط عاطفی ایجاد 

کند تا فرزند اول به این نتیجه برسد که جایگاه مناسبی در خانواده دارد. 
 دکتر مشتاقی در رابطه با طرز مشورت والدین با فرزند اول خاطر نشان کرد: والدین 
در زاویه ی 45 درجه فرزند خود را بینشان قرار دهند و با لمس دست فرزندان احساس 
دوست داشتن شان را منتقل کنند و به فرزند بگویند ما احساس کردیم می توانیم یک 
نفر به جمع خانواده مان اضافه کنیم با این عمل فرزند جایگاه خود را نسبت به محیط 
می داند و دیگر احساس عدم امنیت نمی کند بنابراین الگوی رفتاری والدین از همان آغاز 

به دنیا آمدن فرزند اول بسیار حائز اهمیت است. 

تشویق رمز موفقیت در یادگیری کودک 
تشویق کار خوب و شایسته ای است اما به شرط این که باعث شرطی شدن و 

پی در پی نباشد و به صورت گاه به گاه انجام شود.
ربابه غفار تبریزی دکتر روانشناس گفت: تشویق به طور کلی کار خوب و شایسته ای 
و باعث رش��د فکری و افزایش یادگیری می شود اما باید توجه داشت که این تشویق به 
صورتی رشوه خواهی و پی در پی در کودک نباشد و باید اگر هم جایزه ای تعیین می شود 

به صورت گاه به گاه باشد.  
وی ادامه داد: افراد در اجتماع به دو دسته تقسیم می شوند افرادی که تشویق دیگران 
برایشان مهم است و باعث پیشرفت آنها می شود و افرادی که تشویق دیگران نه اثر خوب 

و نه اثر سوء دارد و در هر حال کار خودشان را می کنند.  
وی در پاسخ به سوال خبرنگار پیرامون اینکه آیا تشویق دیگران باعث خود شیفتگی 
می ش��ود یا نه افزود: خیر تشویق در افراد باعث پیشرفت در آنها می شود اما باید توجه 
داشت که تشویق ها باید صحیح باشند به عنوان مثال هر کسی را با خود او مقایسه کنند 

نه با دوستان او و او را سرزنش نکنیم.  
وی افزود: مثلا اگر کسی در کلاس از نمره ی 14 به 1٦ ترقی می کند شایسه ی تشویق 

است و سرزنش او باعث رکود در کار او می شود. 
وی در پایان گفت: هر چند تشویق مزایای بالایی دارد ولی افراط در هر چیزی نتیجه 
معکوس می دهد همچنین سعی خود را بر این قرار بدهیم که بچه های خود را شرطی 
نکنیم حتی یک آفرین نیز می تواند نتیجه مطلوبی داشته باشد و باید مراقب بود که این 

تشویق ها باعث غرور کاذب و شرطی شدن در شخص نشود.

زورگویی علیه فرزندان را جدی بگیرید 
پسر نوجوان شما هر روز مقدار بیشتری پول از شما 
درخواس�ت می کند. چهره او روز به روز اس�تخوانی 
تر ش�ده و کمتر با شما صحبت می کند. دنبال علت 
این اتفاق می گردید و بالاخ�ره روزی کاملا تصادفی 
متوجه می ش�وید یکی از همکلاس�ی های پسرتان 
بعداز مدرسه پسرتان را در مقابل دریافت مبلغی پول 
تهدی�د می کند. علاوه بر اینکه از رفتار همکلاس�ی 
فرزندتان به ش�دت عصبانی هستید به این فکر می 
کنید چرا پسرتان نتوانسته در مقابل چنین زورگویی 
ای از خ�ودش دفاع کند. اگ�ر فرزندتان به هر دلیلی 
با زورگویی یکی از هم مدرس�ه ای هایش مواجه شد 

واکنش شما چیست؟
 مشکل را بی اهمیت فرض نکنید 

بعضی از والدین تصور می کنند برای مستقل و قوی شدن 
فرزندش��ان باید او را با مشکلاتی که در ارتباط با دوستان یا 
هم بازی هایش به وجود می آید، تنها گذاشت اما در بعضی 
شرایط شما باید در ارتباطات فرزندتان دخالت کنید مخصوصا 
اگر او با زورگویی و آزار کس��ی مواجه ش��ده باشد. بعضی از 
بچ��ه ها به راحتی می توانند در مقابل زورگویی همس��ن و 
س��الان خود مقاومت و از خود دفاع کنند. اما عده ای دیگر 
این توانایی را ندارند. در هر 2 مورد باید قبل از بروز هر اتفاق 
ناخوشایندی طرز واکنش درست در مقابل چنین شرایطی را 
به فرزندتان آموزش دهید تا بتواند به خوبی از خود در مقابل 

آزار و زورگویی دیگران محافظت کند.
قدرت ارتباطات را آموزش دهید

 اغلب زورگویی ها برای آن گروه از بچه هایی اتفاق می افتد 
که در گروه های مختلف به تنهایی بازی  می کنند و ارتباطی 
ب��ا دیگران برقرار نمی کنند. به فرزندتان بیاموزید ارتباطات 
س��الم و دوستانه ای با دیگر بچه ها داشته باشد تا ارتباطات 
دوس��تانه و پایدار مانع بروز چنین خصومت هایی بین او و 

دیگر بچه ها شود.
 او را به حرف زدن وادار کنید

 هر روز در مورد اتفاق هایی که در مدرس��ه برای فرزندتان 
افتاده از او پرس و جو کنید. با این کار او راحت تر می تواند 
اتفاق هایی را که در طول روز برایش افتاده برایتان شرح دهد.

 خیال فرزندتان را راحت کنید
 به فرزندتان بگویید که شما در هر شرایطی از او محافظت 
می کنید و می تواند همیش��ه روی کمک و حمایت ش��ما 
حساب کند. تکرار این جملات به فرزندتان احساس امنیت 

می دهد و مطمئن باشید او را قوی تر خواهدکرد. 
با مسوولان مدرسه در ارتباط باشید

 همیشه با معلم و دیگر مربیان مدرسه ارتباط دوستانه ای 
داشته باشید و از آنها بخواهید محیط امنی را برای فرزند شما 
و دیگر بچه ها به وجود بیاورند. اگر با تحقیق متوجه شدید 
زورگویی داخل مدرس��ه انجام گرفته این موضوع را حتما با 
معلم فرزندتان در میان بگذارید. در این شرایط معلم فرزندتان 
بهترین کسی است که با توجه به شناختی که از دانش آموزان 

داخ��ل کلاس دارد بهترین تکنی��ک را در مورد دانش آموز 
خاطی به کار می برد و هم چنین پیشنهاد خوبی هم باری 

شما در ارتباط با فرزندتان خواهدداشت.
 حواستان را جمع کنید 

گاه��ی فرزندتان زورگویی و آزار دیگر بچه ها را از ش��ما 
مخفی می کند اما نشانه هایی وجود دارد که می توانید به 
این موضوع پی ببرید. مانند: زخم ها یا آسیب های جسمی 
که فرزندتان توضیح روش��نی در مورد آن ندارد، پاره شدن 
لباس، اخت��لال در خوردن غذا، کم خوابی، افت تحصیلی، 
بی علاقه شدن نسبت به مدرسه یا حتی تظاهر به بیماری 
برای غیبت در مدرس��ه از جمله نشانه هایی است که می 
توان به وجود مش��کلی در فرزندتان پی برد. این نشانه ها 
را جدی بگیرید و سعی کنید با فرزندتان ارتباطی دوستانه 
داشته باشید تا او تمامی مشکلات خود را بدون قضاوت و 

سرزنشتان با شما در میان بگذارد.

با قوانین دعوای زن و شوهر ها آشنا شوید 
دانستن اصول قهر و آشتی یک مهارت است؛ مهارتی که در 
طی سال های زناشویی ایجاد می شود. اینکه چطور دعوا کنید 
که پس فردا روی آن را داشته باشید تا از همسرتان عذرخواهی 
کنید، بسیار مهم است! دعوای زناشویی مسلما با درگیری 
خیابانی ناشی از یک تصادف متفاوت است. پس مکالمه بین 
افراد در دعواهای مختلف فرق می کند به طوری که اگر اصول 
آن را ندانید، دعوای زناشویی که قرار است نمک زندگی تان 

باشد، زیادی به شوری خواهد زد!  
برای اینکه با اصول دعوای زناشویی آشنا شویم سراغ سهیل رضایی، 
مدرس حوزه روانشناسی یونگ و مدیر انجمن بنیاد فرهنگ زندگی 
رفته ایم. رضایی می گوید: »به ندرت پیش می آید زوجی در فضای 
مشترک دچار تنش نشوند و اگر به خود و دیگری چنین قولی را بدهند 
خود به خود فضای زندگی را تحت فشاری آزاردهنده قرار می دهند. 
پس چه خوب که در دعوا قوانینی را رعایت کنیم که فضا متشنج و 

آزاردهنده نشود.« 
سبک دعوای زن و شوهر با باقی دعواها متفاوت است

 حتی در جنگ هم که تنش و درگیری در سطح ملی است به هر سبک 
و سیاقی نمی توان جنگید. مسلما در بسیاری از موارد نمی توان جلوی 
تنش را گرفت؛ فقط باید روش مواجهه درست با آن را بدانید. هیچ وقت 
نباید بین زن و شوهر چنین قسمی خورده شود که بیا ما هیچ وقت با 
هم دعوا نکنیم! مگر می شود؟! زن و مرد در یک رابطه زناشویی باید 

این را بدانند که دعوا وجود دارد؛ فقط باید درست و پخته دعوا کنند. 
 در غیر این صورت این درگیری وسعت پیدا می کند و حل هم 
نمی شود. در این صورت فضای غمگینی در سطح خانواده ایجاد می شود 
و در پی آن خانواده دچار مشکلات عدیده ای می شود. پس در وهله اول 
خانواده ها باید با قوانین درگیری آشنایی پیدا کنند چون دعوای بین زن 
و شوهر با دعوای بین دو فرد غریبه کاملا متفاوت است. حواس تان به 
مکالمه ای که بین شما و همسرتان حین دعوا رد و بدل می شود، باشد و 
هرچه به ذهن تان رسید را در لحظه بیان نکنید. در گام اول قانون اول را 
بپذیرید که هیچ فردی تمام رفتارهایش ناپسند نیست و حتی فکر هم 

نکنید با تغییر آن رفتارها، قرار است تغییر شگرفی اتفاق بیفتد. 
 قوانین دعوا به مرور زمان جامی افتد! 

حفظ پیوند زناشویی در اوج تنش الزامی است. قرار نیست اصول دعوا 
کردن را از همان سال اول ازدواج یاد بگیرید. شاید در سال چهارم 
ازدواج به یک سری قوانین دعوا متناسب با سبک زندگی خودتان دست 
پیدا کنید و شاید سال هشتم تازه بتوانید به تمام قوانینی که خودتان 
گذاشته اید، عمل کنید! قبله همیشه به یک سمت است. اصول دعوا هم 
به نوعی یک قبله ارتباطی است و باید جهت درست آن را شناسایی 
کنید. اگر بین شما و همسرتان چه در باور، چه در اعتقاد و هر موضوع 

دیگری دعوایی صورت گرفت، 
 این را بدانید که نباید با همسرتان به همان شکلی که با دیگران دعوا 
می کنید، مشاجره کنید. فرض کنید در خیابان تصادف کرده اید یا با 
فردی در پارک دعوای تان شده و چهار تا ناسزا هم بر زبان آورده اید، 
هرگز نباید اجازه دهید چنین فضایی در دعوای زناشویی به وجود آید. 
 در دعوا هیچ موضوعی را صرفا به خاطر اینکه کم نیاورید، مطرح نکنید! 

 یکی از قوانین دعوای زناشویی این است که به خانواده های هم توهین 
نکنید. زن و مرد با هم محرم هستند، این محرمیت معنای عمیقی 
دارد. این محرمیت است که باعث می شود همسر شما از اسرار خودش 
و خانواده اش به شما بگوید. پس حواس تان باشد این اسرار در دعوا 
تبدیل به گروکشی نشود. چیزی که ربطی به موضوع دعوا ندارد را 
صرفا به خاطر اینکه کم نیاورید، مطرح نکنید! زمانی که همسران در 
رابطه با خانواده شان با هم صحبت می کنند، یعنی همدیگر را محرم 

اسرار می دانند. 
 پس در اوج درگیری وقتی حرفی برای گفتن پیدا نمی کنید به 
نقطه ضعف های طرف مقابل متوسل نشوید. این موضوع باعث می شود 
در اوج دعوا همسرتان دو بار ضربه بخورد؛ یک بار به خاطر دعوا و بار 
دیگر به خاطر یادآوری موضوعی که نباید عنوان می شد. در چنین 
شرایطی همسر شما فکر می کند آنقدرها هم که فکر می کرده شما 
محرم اسرارش نیستید! بعضی افراد به دلیل اینکه توان گفت وگو حین 

دعوا را ندارند به زور متوسل می شوند. 
 موضوع دعوا را عوض نکنید  

در مورد همان موضوع خاص بحث کنید و نه هیچ چیز دیگر. به طور 
مثال شاید از این موضوع شاکی باشید که چرا پیراهنی که دوستش 
داشتید را بیرون گذاشته است؟ این درست که پیراهن کهنه بوده اما 
زمانی که فوتبال بازی می کردید، این پیراهن را می پوشیدید و حس 
خیلی خوبی نسبت به آن داشتید. بسیار اشتباه نادرستی است که 
خانم خانه در پاسخ به این گفت وگو بگوید: شما خانوادگی کلا آدم های 
خسیسی هستید! پس در حین دعوا فقط باید در رابطه با همان پیراهن 

بحث کنید و نه چیزی دیگر. 
 احساس تان را بیان کنید ولی فقط در رابطه با همان موضوع؛ مثلا اینکه 
خانم خانه بگوید: من فکر می کردم این پیراهن به درد شما نمی خورد و 
عذر می خواهم بابت اینکه پیراهن را بدون اجازه شما بیرون دادم. مسائل 

کهنه را هم مطرح نکنید. اگر در رابطه با موضوعی که 10 سال پیش 
دعوا می کردید، امروز دعوا نمی کنید یعنی رشد کرده اید.  

دعواهای کهنه پرونده اش بسته شده است. پس موضوع دعوا را زنده 
نگه ندارید. اگر مدام بحث های قدیمی را یادآوری کنید، زندگی تان مثل 
مین هر لحظه در انتظار انفجار خواهد بود. دلخوری هم همیشه بین 
این زوج ها باقی می ماند. بعضی ها دوست دارند این درگیری ها را مدام 
احیا کنند. در اوج دعوا هم این را به خاطر داشته باشید که در نهایت 
قرار است با هم زندگی کنید. در اوج خشم هم باید حواس تان باشد با 
کسی که سال ها و ماه ها خاطره دارید قرار نیست مثل دیگران درگیری 

پیدا کنید .  
به دنبال گل زدن به هم نباشید  

فراتر از مهارت حل مساله این است که زوج ها مهارت درگیری و دعوا را 
بلد باشند. در اوج درگیری هم باید حواس تان به این موضوع باشد که 
با چه کسی دعوا می کنید؟ بعضی ها مشکل غریب پنداری دارند؛ یعنی 

یادشان می رود فرد مقابل، همسرشان است! 
 این افراد به یک باره آلزایمر عاطفی می گیرند. دوست دارند همسرشان 
باشند!  دعوا  برنده  خودشان  همیشه  که  کنند  مغلوب  جوری  را 
چشم های تان را نبندید و بگویید من وقتی دعوا می کنم هیچ چیزی 
متوجه نمی شوم! تمرین کنید در حین دعوا دچار آلزایمر عاطفی نشوید 

و در دعوا دنبال گل زدن به هم نباشید. 
 قهر نشانه قدرت نیست

 همه اعضای خانواده باید مثل قبل در کنار هم باشند؛ مرد خانه باید 
خرید را انجام دهد و زن خانه باید غذا را آماده کند. اجازه ندهید با وجود 
دعوا، سرما خانه شما را فرا بگیرد. شما در اوج درگیری نباید اجازه دهید 
ریزترین پیوندها قطع شود. غذا را باید با هم بخورید. فقط بعد از دعوا 
چند روزی از هم فاصله بگیرید و با خودتان کنار بیایید تا فشار روانی 

کمتر شود. با هم مکالمه کنید و مثل قبل به زندگی ادامه دهید. 

 نگذارید از درون رابطه پوسیده شود. اگر زن یا شوهر خطایی کرده باید 
طرف مقابل فقط همان بعد خطاکارش را درنظر بگیرد و کل زندگی اش 
را زیر سوال نبرد. صحبت کردن و امتداد رابطه در حین قهر و دعوا قرار 
نیست با روی خوش و گشاده باشد. شاید با اخم به هم سلام کنید اما 
حتما این کار را انجام دهید. نگذارید نخ امتداد رابطه قطع شود چون 
اگر این نخ قطع شود، احیای رابطه سخت می شود. به قهر کردن عادت 

نکرده و مدام به عنوان ابزاری برای قدرت نمایی از آن استفاده نکنید. 
 در این صورت قهر می شود قدرت و مدت زمان قهر هم میزان قدرت را 
تعیین می کند. هرقدر در این استراتژی موفق تر شوید در زندگی ناکام تر 

خواهید بود. قهر هرگز نشانه قدرت نیست. 
  استفاده از قیدهای مطلق در رابطه ممنوع! 

 گفتن عباراتی مثل: تو همیشه یا تو هیچ وقت این کار را برای من انجام 
ندادی و. . . در رابطه ممنوع است. به جای این جمله ها بگویید: یک 
روزهایی بوده که چنین کاری را برای من انجام نداده اید. این جمله قابل 
پذیرش تر است. به یاد داشته باشید خشم حتی در اوج هم باید نگهبان 
داشته باشد. قرار نیست داد نزنید اما صداقت را فراموش نکنید. بعضی 
وقت ها کافی است یک لیوان آب برای طرف مقابل بریزید تا دعوا خاتمه 
پیدا کند. احترام ها در هر شرایطی حتی در اوج دعوا هم باید حفظ شود. 

 پیشقدم شدن برای آشتی امتیاز منفی محسوب نمی شود  
هر کسی که برای آشتی پیشقدم شود، آن یکی باید برایش هدیه 
بخرد! با این مفهوم که فردی که پیشقدم شده برنده است. اینکه فکر 
کنید کسی که پیشقدم می شود خودش را کوچک کرده و بازنده است 
برداشت کاملا اشتباهی است. اتفاقا این قانون به شما می گوید اگر شما 
اقدام به آشتی کنید باید از شما تقدیر هم شود. این را بدانید که گاهی 

کوتاه آمدن پاداش هم دارد و ابدا نشانه ضعف نیست.
 فقط باید فضای دعوا شکسته شود. در گذشته و زمانی که کودک بودیم 
اگر با هم دعوا می کردیم آن فردی که پیشنهاد آشتی می داد، همیشه 
فرد ضعیفی محسوب می شد و متاسفانه این باور از کودکی در ما شکل 
گرفته فارغ از اینکه گاهی همین دعواهای به ظاهر کوچک اگر حل 

نشود منجر به جدایی هایی جبران ناپذیر می شود. 
 چند اصل در دعواهای زناشویی 

-  حق نداریم به خانواده های هم توهین کنیم.
 -  حق نداریم مسائل و مشکلات کهنه را مطرح کنیم. در حین دعوا 

فقط راجع به همان موضوع بحث می کنیم.  
-  شام و ناهار نپختن و نخوردن نداریم. همه اعضا باید مثل قبل برای 

غذا خوردن حاضر باشند.  
-  سلام و خداحافظی در هر صورت لازم است.  

-  هیچ کسی حق ندارد جای خودش را عوض کند. 
 -  هر کسی برای آشتی پیشقدم شود، نفر دیگر باید برایش کادو بخرد.

  - حق نداریم اشتباه طرف مقابل را تعمیم دهیم؛ مثلا عبارت تو 
همیشه. . . ممنوع است چون این کار دعوا را به اوج می رساند. 

 -  باید به هم فرصت دهیم که هر فردی راجع به دیدگاهش نسبت 
به موضوع دعوا پنج دقیقه صحبت کند و طرف دیگر هم پنج دقیقه 
فرصت پاسخگویی دارد. در صحبت همدیگر نمی پریم. اگر حرفی هم 

باقی ماند باید به فردا موکول شود تا سر و ته بحث مشخص شود. 

هشدار برای خندوانه ای ها؛ 

راهکارهای گلزاری برای فرار جامعه از غم و غصه
 یک روان ش�ناس تاکید کرد: برنامه ه�ای طنز مانند خندوانه 
می تواند روحیه شادی را به مردم تزریق کند اما سازندگانش باید 

مراقب باشند به ضد اهدافی که ترسیم کرده اند، نرسند.
آمارهایی که از خشم و خشونت ایرانی ها حکایت می کند، این پرسش 
نگران کنن��ده را ایجاد می کند که چه ش��ده ام��روز با چنین وضعیتی 
مواجهیم و اگر کاری برای بهبود اوضاع صورت نگیرد، چه سرنوشتی در 

انتظار مردمانی است که به مهربانی و بخشش شهرت داشته اند. 
در این زمینه با دکتر محمود گلزاری، معاون سابق امور جوانان وزارت 

ورزش و جوان، روان شناس گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید: 
آقای دکتر با مرور اخبار حوادث به نظر می رس�د شاهد نوعی 
عصبانیت و کم تحملی در میان مردم هستیم. نظر شما در این 

زمینه چیست؟
بله همانطور که اخیرا اعلام شده ایرانی ها بعد از عراقی ها خشن ترین و 
عصبانی ترین مردم دنیا هستند، می توانیم ببینیم که تمام شاخص های 
خشونت در جامعه ما در حال افزایش است؛  قتل ها، قتل های خانوادگی، 
نزاع های خیابانی، همسرآزاری، کودک آزاری و سالمندآزاری به مراتب 
افزایش پیدا کرده است. در شرایط فعلی، جامعه ای پر از بدبینی، خشونت 
و درگیری داریم که حتی ساده ترین کارها مانند رانندگی را دچار تنش 
می کند. این موضوع هم تنها چیزی نیست که در آمارهای کشورهای 
دیگر به آن اش��اره ش��ده باشد بلکه حتی مسئولان امنیتی هم به این 
موضوع اشاره می کنند و دیدیم که معاون پیشگیری از جرم قوه قضاییه 

اعلام کرد خشونت،  امسال پررنگ تر از سال های گذشته بوده است.
ریشه  این پرخاشگری ها را در کجا می بینید؟

باید وضعیت خشم و خشونت در ایران به طور جدی مورد بررسی قرار 
بگیرد. مسلما تنها یک عامل نیست که به این وضعیت دامن زده و سهم 
عوامل متعدد را باید بررسی کرد. مسائل امنیت اقتصادی مردم، اشتغال 
جوانان،  استحکام خانواده، تغییرات اقلیمی، خشکسالی،  گرما و بسیاری 
از موارد پیدا و پنهان دیگر در بروز چنین وضعیتی تاثیرگذارند. مهم این 
اس��ت که برای برطرف کردن این مسائل و در عین حال تزریق روحیه 

شادی و صبوری به مردم کارهایی انجام شود.
مثلا چه کارهایی؟

هم نیاز به برنامه های بلندمدت داریم و هم کوتاه مدت و میان مدت. در 
برنامه های سطحی می توان اقداماتی را در جامعه نهادینه کرد از جمله 
برنامه هایی مانند عفو زندانیان و کمک مردم و هنرمندان در کمپین هایی 
برای بخشش زندانیانی که جرایم غیرعمد انجام داده اند، اقداماتی برای 
بهبود فضاهایی مانند اس��تادیوم ورزشی که بالاترین سطح خشونت و 

توهین را در آن محیط شاهدیم، افزایش مهارت های اجتماعی که چطور 
می ت��وان حق را گرفت اما نه لزوما با پرخاش��گری و توهین، راه اندازی 
کلینیک های کنترل خشم و استفاده از تجارب کشورهای دیگر در این 
زمینه، ایجاد فضای شادی در کشور، تهیه برنامه های تلویزیونی که روحیه 
شادی را در مردم ایجاد کند و بسیاری از اقدامات دیگر که با طرح های 

کارشناسی قابل انجام هستند.

برنامه های طنز تلویزیون را در کمتر کردن سطح پرخاشگری 
موثر می دانید؟

ببینید، شوخ طبعی یکی از راه های کنترل خشونت است و پیوندهای 
صمیمانه را زیاد و تنشها را کم می کند. این خیلی مهم است که خندیدن 
با دیگران را تمرین کنیم نه خندیدن به دیگران را، از این رو برنامه های 
طنز تلویزیون مانند خندوانه خوب است اما در عین حال سازندگان چنین 

برنامه ای باید مراقب باشند که به ضد اهدافی که ترسیم کرده اند نرسند. 
در این برنامه می بینیم که از وقتی وارد جریان رقابتی استندآپ کمدی 
شد، چه کامنت هایی در فضای مجازی گذاشته شد و چقدر طرفداران هر 
کدام از این افراد به دیگری توهین کردند. برنامه ای که با هدف خنداندن 
و ایجاد فضای پیوند و دوستی میان مردم تشکیل شده،  باید خیلی مراقب 
باشد که فضای مسمومی ایجاد نکند. برنامه هایی مانند خندوانه اگر به 
افراد یاد بدهد که بخندند و شاد باشند خوب است اما دیدیم که وقتی 
ماجرا به رقابت برسد، افراد چطور نسبت به همدیگر خشونت می ورزند 
بنابراین به عنوان یک روانشناس هشدار می دهم که چنین برنامه هایی 
در رقابت هایی از این قبیل نیفتند و به روال قبلی کارشان را ادامه دهند.

همانطور که به فضاهای مجازی اشاره کردید، گاهی می بینیم پیام هایی 
که ظاهرا مضمون ش��وخی و طن��ز دارند تبادل می ش��وند اما درواقع 

توهین هایی به جنسیت و قومیت و گروه خاصی هستند.
بله با این که تاکید می کنم شوخ طبعی و طنز نیاز جدی امروز جامعه 
ماست، اما باید نوع شوخی کردن را هم به مردم یاد بدهیم. باید مواظب 
باشیم شوخ طبعی ها به سمت لودگی نرود، شوخی های مضر و قومیتی 
و جنس��یتی نباشد و به قیمت خندیدن افراد هر اتفاقی صورت نگیرد. 
شوخی های ما نباید مسخره کردن، به کار بردن الفاظ نادرست، توهین 
کردن، هدف گرفتن ابعاد مختلف ظاهری و شخصیتی یک فرد، جنس 
یا گروه باشد. باید این را به مردم یاد بدهیم که شوخی  نباید تیز باشد، 
دیگران نباید از شوخی های ما وحشت کنند و در دلشان ترس ایجاد شود 

یا رنجیده خاطر شوند. 
این آموزش ها کجا باید انجام شود؟

لازم است از تجربه کشورهای دیگر در زمینه ایجاد باشگاه های خنده 
یا کنترل خشم کمک بگیریم. برای این منظور باید ظرفیت دانشگاه ها 
را به کمک بگیریم و رس��انه ها هم از دستاوردهای دانشگاهی در حوزه 
روان شناسی مثبت کمک بگیرند. دانشگاه های ما در حوزه روان شناسی، 
روان شناسی بیمارمحور را تدریس می کنند، آسیب شناسی روانی، اضطراب، 
افسردگی و ... را تدریس می کنند در حالی که در کنار اینها، لازم است 
روان شناسی مثبت را هم آموزش و ترویج دهیم. دستاوردهای روان شناسی 
مثبت به عنوان رویکرد جدید روان شناسی بر هیجان های مثبت کار کرده 
و یاد می دهد که چطور می توان به القاء هیجان مثبت در افراد پرداخت. 
روان شناسی مثبت نشان داده شوخی بهترین راه مبارزه با استرس است، 
دردهای روان شناختی یعنی دردهایی که منشاء جسمی ندارند را کاهش 
می دهد و لازم است مشاوران و حتی پزشکان هم از شوخی استفاده کنند 

تا در سلامت روان بیماران تاثیر بیشتر و بهتری بگذارند.
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دادگاه رسیدگی به پرونده بابک زنجانی صبح امروز در شعبه 
15 دادگاه انقلاب و به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد. خاطرنشان 
می شود محسنی اژه ای در مورد پرونده زنجانی گفته است که پرونده 
دارای اوراق زیادی است و در حدود 209 جلد به همراه ملزومات آن 
است که هر جلد پرونده کمتر از 200 صفحه نیست و وکلای متهمان 
در حال خواندن و بررسی پرونده هستند که برای 11 مهرماه سال 

جاری تاریخ رسیدگی دادگاه قرار داده شده است.
ساعت 8:18

آغاز جلسه علنی دادگاه
این دادگاه به صورت علنی و با حضور خبرنگاران برگزار شد و بابک 

زنجانی نیز با تدابیر امنیتی وارد دادگاه شد.
در جلسه دادگاه؛ برخی از اعضای خانواده و وکیل مدافع متهم در 

جلسه دادگاه حضور دارند.

ساعت ۰9:۰2
صدور کیفرخواست

نجفی نماینده مدعی العموم کیفرخواست 237 صفحه ای صادره 
از سوی دادسرای عمومی و انقلاب تهران را قرائت کرد. براساس 
اظهارات نماینده مدعی العموم، بابک زنجانی بیش از 40 نوبت مورد 

بازجویی قرار گرفته است.
اتهامات بابک زنجانی نیز عبارت است از: افساد فی الارض از طریق 
اخلال در نظام اقتصادی کشور، کلاهبرداری از شرکت ملی نفت، 
بانک مسکن و تامین اجتماعی، پولشویی، جعل 24 فقره اسناد بانکی 
و صورت حساب های بانکی، جعل حواله های ارزی، جعل دستور 

انتقال بین بانک ها.
معاون دادستان در قرائت کیفرخواست  گفت که این کیفرخواست 
برای سه نفر و در 237 صفحه تنظیم شده است که بر این اساس٬ 
بابک زنجانی و همچنین متهمان ردیف دوم و سوم نیز متهم به افساد 

فی الارض هستند.
بر اساس این گزارش متهمان ردیف اول، دوم و سوم »ب.ز«، »ح . 
ف« و  »م. ش« هستند که بر اساس اظهارات معاون دادستان تهران٬ 
پولشویی وزارت نفت پرونده ای در اوایل سال 92 مفتوح شد و با توجه 
به اینکه در حساب های شرکتی در کیش وجوه کلانی جابجا شده 

است٬ رسیدگی از طریق مراجع قضایی تقاضا شد.

ساعت 1۰:۰۰
اتهام افساد فی الارض  برای متهمان

 ردیف اول دوم و سوم
اتهامات متهمان ردیف اول و دوم و سوم قرائت شد که طی آن 
اتهامات متهم ردیف اول٬ آبان 93 با شکایت وزارت نفت ثبت شد. 
همچنین به موجب مشارکت در اخلال نظام ارزی و شکایت هایی از 
سازمان تامین اجتماعی و بانک مسکن متهم موجب تعقیب در شعبه 
26 ناحیه بازپرسی دولت قرار گرفت. شعبه بازپرسی بیش از 40 نوبت 
فرد را مورد بازرسی قرار داد و 200 فرد مطلع در مورد شرکت های 

متهم به این شعبه فراخوانده شدند.
اتهامات م. ش متهم ردیف دوم با عنوان مشارکت در پولشویی، 

افساد فی لارض به طور کلان با علم به ضربه زدن به نظام، مشارکت 
در کلاهبرداری از شرکت ملی نفت ایران و سازمان بازنشستگی نفت 

و مشارکت در پولشویی از طریق عواید شرکت نیکو قرائت شد.
اتهامات ح. ف. ه متهم ردیف سوم: متهم فاقد محکومیت قبلی 
است. تاریخ بازداشت 28 اسفند 92، به اتهام افساد فی الارض و 
مشارکت عالمانه در تشکیل و فعالیت در شبکه ای سازمان یافته 
مشارکت در کلاهبردی از کلاهبردی در شرکت HR، مشارکت در 
کلاهبرداری از تامین اجتماعی به مبلغ بیش از 444 میلیارد ین ژاپن 

و مشارکت در پولشویی.
قرائت کیفرخواست بابک زنجانی بیش از 80 دقیقه طول کشید

ساعت 1۰:46
با تشخیص قاضی صلواتی، برای ادامه رسیدگی به پرونده بابک 

زنجانی 15 دقیقه تنفس اعلام شد.

ساعت: 11:۰1
پایان تنفس و شروع مجدد دادگاه فساد نفتی

قاضی صلواتی دادگاه را با صلوات برای شادی روح جانباختگان 
فاجعه منا آغاز کرد.

برای اولین بار پس ازمدت ها، 3متهم پرونده با یکدیگر در فضای 
خارج از دادگاه رو به رو شدند.

ساعت: 11:۰5
دو خواهر متهم ردیف اول وارد دادگاه رسیدگی به پرونده فساد 

نفتی شدند.
ساعت: 11:1۰

با گذشت 124 دقیقه از شروع دادگاه تا این لحظه 53 صفحه از 
کیفرخواست 237 صفحه ای بابک زنجانی قرائت شده است.

بر اساس اعلام معاون دادستان تهران، متهم در طول بازپرسی 
گفته است که منبع 15 میلیارد یورویی در خارج از کشور دارد، 
همچنین متهم در طول تحقیقات ابتدایی ادعا می کرده که حساب 
کاربری ایمیلش در بانک خود از طرف وزارت اطلاعات ایجاد شده 

است.
ساعت: 11:34

معاون دادستان تهران در ادامه گفت: متهم از طریق کارمندان 
زندان اوین با بیرون از زندان ارتباط برقرار کرده و از طریق فردی 
با خواهرش ارتباط می گیرد، متهم در زمان تحقیقات نیز دست از 

جعل برنداشته است.
معاون دادستان تهران به نامه متهم ردیف اول پرونده نفتی به 
خواهرش اشاره کرد و گفت: وی در این نامه به خواهرش گفته است: 
»دیگر با خانم »چ« ارتباط نگیر از اینجا خبر می رسد به بازپرس کلی 

اطلاعات داده است.«
11:58

اولین جلسه دادگاه بابک زنجانی در حالی به پایان رسید که 65 
صفحه از کیفرخواست 237 صفحه ای متهم از سوی معاون دادستان 

تهران قرائت شد.
جلسه بعدی امروز ساعت 8:30 صبح در شعبه 15 دادگاه انقلاب 

و به ریاست قاضی صلواتی برگزار می شود.

روحانی در مراسم استقبال از پیکر جانباختگان فاجعه منا:

از خون عزیزانمان نخواهیم گذشت
رئیس جمهور کشورمان صبح دیروز در مراسم استقبال از پیکر 104 تن از جانباختگان 
فاجعه منا که در فرودگاه مهر آباد برگزار شد، طی سخنانی اظهار داشت: بنده مجدداً به تمام 
خانواده عزیز قربانیان در فاجعه منا تسلیت عرض می کنم و از تمام مسئولان جمهوری 
اسلامی ایران که در این مراسم و برای استقبال از اجساد مطهر این عزیزان حضور پیدا 

کردند تشکر می کنم.

دکتر حسن روحانی افزود: اولین قدم از اقداماتی که قرار بود دولت جمهوری اسلامی 
ایران انجام دهد به منصه ظهور رسید و تعدادی از اجساد پاک مطهر این عزیزان به کشور 

بازگردانده شد.
رئیس جمهور تصریح کرد: اجساد پاک و مطهر این عزیزان فردا به استان هایی که تعلق 

دارند انتقال خواهد یافت و مراسم رسمی تشییع برگزار می شود.
روحانی با بیان اینکه دومین اقدامی که در این راستا باید انجام شود شناسایی سایر 
اجساد مطهر است که با سرعت پیگیری خواهد شد، افزود: در مراحل بعد اقدامات دیگری 
که باید در قبال این حادثه انجام شود این است که روشن شود افرادی در این حادثه مقصر 
بودند یا خیر و اگر ثابت شود عده ای از مأموران در این حادثه تقصیر داشتند ما به هیچ عنوان 

از خون عزیزانمان نخواهیم گذشت.
روحانی تأکید کرد: زبان ما در این حادثه زبان عواطف، برادری و ادب بود و در جای 
لازم نیز از زبان دیپلماسی استفاده شده و اگر هم لازم باشد جمهوری اسلامی ایران از زبان 

اقتدارش استفاده خواهد کرد.
رئیس دولت یازدهم ادامه داد: این فاجعه یک آزمون بزرگی برای همه یعنی دولت، ملت 
ایران و خانواده این عزیزان و همچنین آزمونی برای دولت عربستان و سازمان های بین المللی 

و کشورهای اسلامی بود.
روحانی با تأکید بر اینکه واقعیت این فاجعه باید به طور کامل برای ما روشن شود، گفت: 
باید از طریق کمیته حقیقت یاب همه ملت های اسلامی باید بدانند چرا این فاجعه رخ داد و 

باید مطمئن شوند که در سالهای آینده چنین فاجعه هایی به وقوع نمی پیوندد.
روحانی ادامه داد: در این آزمایش بزرگ ملت بزرگ ما سرافراز بود و با صبر و متانت 
و همدردی اش و با یکپارچگی و همبستگی اش در این آزمون مقامات جمهوری اسلامی 

سرافراز بوده است.
وی با تقدیر از وزیر بهداشت برای پیگیری انتقال اجساد گفت: بنده همچنین از سازمان 
حج و زیارت و بعثه مقام معظم رهبری که تلاش های فراوانی در این راستا که پیگیری 
زیادی داشتند تشکر می کنم همچنین از وزیر امور خارجه که تلاش بسیار پیگیری در 
سازمان ملل متحد داشت و آنچه که ما تا امروز توانستیم از برخی مسائل عبور کنیم به 

خاطر آن تلاش های پیگیر بوده است.
وی ادامه داد: بنده همچنین از پیگیری وزیر کشور بابت هماهنگی هایی که در این زمینه 
انجام داد و از رؤسای قوای مقننه و قضاییه و به ویژه همه ما از رهبر انقلاب تشکر می کنیم 
به خاطر درایتشان و به خاطر بیان مقتدرانه ایشان در این فاجعه، امیدواریم این وحدت و 
اتحاد و همبستگی را ما شاهد باشیم. رئیس جمهور تأکید کرد: دولت همچنان پیگیر فاجعه 

خواهد ماند و نتیجه را به اطلاع ملت خواهد رساند.
روحانی افزود: در این فاجعه بزرگ باید حقیقت روشن شود و ما نیز به ملت ایران و 
همچنین به تمام ملت های اسلامی که در این فاجعه عزیزان خود را از دست دادند تسلیت 

می گوییم.
وی گفت: ان شاءالله خداوند مقام عالی را در آن دنیا به آنها عنایت کند، کسانی که به 
عنوان میهمان خانه خدا بودند و مظلومانه و با لب عطشان در این حادثه جان به جان آفرین 
تسلیم کردند و ان شاءالله بتوانیم در احترام به این عزیزان و پیگیری خون این عزیزان توفیق 

لازم را داشته باشیم.

اسحاق جهانگیری: 

دوران دلالی تمام شد
معاون اول رییس جمهور گفت: به همه شرکت های خارجی که علاقه مند به کار با 
ایران هستند، این هشدار را می دهیم که با دستگاه های رسمی کار کنند و دوران دلالی 

گذشته است. ما شفاف و روشن با طرف های خارجی کار می کنیم.
اسحاق جهانگیری در همایش معرفی فرصت های سرمایه گذاری در حمل ونقل، مسکن 
و شهرسازی اظهار داشت: براساس بررسی ها، شاخص های عملکردی اقتصادی مثل رشد 
اقتصادی، سرمایه گذاری، ایجاد اشتغال با وجود درآمدهای سرشار نفتی با هدف ترسیم 

شده فاصله زیادی دارد.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری خبرآنلاین، وی افزود: در دهه آینده ماموریت مهم اقتصاد 
ایران، ایجاد اشتغال پایدار، افزایش رفاه مردم و افزایش قدرت اقتصادی کشور به عنوان یکی 

از مولفه های اصلی اقتدار ملی است.
معاون اول رییس جمهور عنوان کرد: لازمه دستیابی به این ماموریت های اساسی، 
دستیابی به رشد 8 درصدی اقتصادی در 10 سال آینده است. این کار دشواری است، اما 

شدنی است.
جهانگیری متذکر شد: دستیابی به این رشد الزاماتی دارد که دولت در حال تدوین آن 

است و این الزامات باید از سوی همه ارکان نظام مورد تایید قرار گیرد.
وی تصریح کرد: دولت یازدهم در دو سال گذشته با سیاست های صحیح، علمی و با 
اتکا به نظر نخبگان کشور چند موضوع را در دستور کار قرار داشته و دارد؛ از جمله لغو 
تحریم های ظالمانه که خوشبختانه به یک توافق قابل قبولی توانستیم دست یابیم و دنبال 

برنامه ریزی برای دوران بعد از تحریم هستیم.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: برنامه بعدی، برگرداندن ثبات به اقتصاد کشور است 

که در این زمینه دستاورد دولت را در کاهش نرخ تورم و ورود به دوران رونق می بینیم.
جهانگیری با بیان این که ما در حال حاضر با حجم عظیمی از ورود سرمایه گذاران 
خارجی روبه رو هستیم، گفت: ایران امتیازاتی دارد که اگر شرایط سیاسی و بین المللی 

مناسبی فراهم باشد، این روند ورود سرمایه گذاران امر طبیعی خواهد بود.
وی افزود: منابع سرشار طبیعی اعم از نفت، گاز و... و نیز جمعیت ایران، ما را بر آن داشته 
که برای شرایط پساتحریم سیاستگذاری کنیم. در جلسات ستاد اقتصادی به صورت جدی 
به سیاست های پساتحریم پرداختیم. این سیاست ها منبعث از سیاست های اقتصادی 

مقاومتی است.
معاون اول رییس جمهور  با بیان این که ما دست همه کسانی که علاقه مند به کار 
اقتصادی در ایران هستند، می فشاریم، عنوان کرد: باید شرایطی به وجود آوریم که از نظر 

اقتصادی، شرایط برای حضور سرمایه گذاران خارجی اقتصادی فراهم باشد.
جهانگیری متذکر شد: ما حتما اصرار داریم در مناطق مهم و پرجمعیت اقتصادی، راه 
آهن پرسرعت داشته باشیم. در بنادر نیز، انتظار جلب مشارکت اقتصادی و سرمایه گذاران 

خارجی داریم و برای این کار نیازمند برنامه ریزی هستیم.
وی ادامه داد: زیرساخت های بنادر به گونه ای برنامه ریزی شده که پهلوگیری کشتی 
های بزرگ دنیا در این بنادر به سختی صورت می گیرد که باید این اصلاحات اتفاق بیفتد.

معاون اول رییس جمهور اظهار داشت: ما در بخش صنعت هوایی نیز نیازمند به کار 
جدی هستیم و با لغو تحریم ها حتما امنیت پروازها بیشتر می شود و به همین دلیل حتما 

پروازهای ایران از وضع اقتصادی بهتری برخوردار می شوند.
جهانگیری متذکر شد: همچنین گردشگری جزو اولویت هایی است که در دولت به 
آن توجه داریم و ایران در دو سال اخیر به صورت جدی مورد توجه گردشگران خارجی 

قرار گرفته است. 
وی تصریح کرد: در کنار این، صنعتی که به صورت جدی باید متحول شود، صنعت 
هوایی است. برای نوسازی ناوگان هوایی باید برنامه ریزی جدی داشته باشیم و امیدواریم 

مردم ایران به زودی شاهد این باشند که ناوگان هوایی مطمئن و مناسب به پرواز در آید.
معاون اول رییس جمهور با بیان این که این بخش های اقتصادی، نقاطی است که به 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی پیشنهاد می شود، گفت: ما برای کار با خارج نیازمند جذب 

فناوری های نوین و نیز توسعه بازارهای صادراتی هستیم.
جهانگیری افزود: کسانی که به ایران نگاه می کنند، باید به عنوان شریک نگاه کنند، نه 

به عنوان بازار مصرفی.
وی با بیان این که ما به دنبال جذب منابع برای کار با خارج هستیم و در اولویت اول ما، 
سرمایه گذاری مستقیم قرار داریم، اظهار داشت: به همه شرکت های خارجی که علاقه مند 
به کار با ایران هستند، این هشدار را می دهیم که با دستگاه های رسمی کار کنند و دوران 

دلالی گذشته است. ما شفاف و روشن با طرف های خارجی کار می کنیم.
معاون اول رییس جمهور تاکید کرد: شرکت خارجی که به صورت غیرشفاف کار کنند، 
حتما در لیست سیاه قرار می گیرد. ما نیز خود را متعهد می دانیم که موانع پیش روی 

سرمایه گذاران را برداریم.
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در دادگاه بابک زنجانی چه گذشت؟اخبار

اتهام زنجانی فساد فی الارض

گزارش: زهرا امیری

 فاجعه غم انگیز منا که به دلیل بی تدبیری دولت عربستان 
سعودی به یکی از مرگبارترین ازدحام ها تبدیل شد، هر روز ابعاد 

تازه تری از آن نمایان می شود.
سعودی ها بعد از گذشت یک هفته از این فاجعه جانگذاز با 
اعلام افزایش جان باختگان هنوز به این سوال ساده پاسخ نداده اند 
که چرا »مسیر عبور زایران را در منا بستند؟« و برخی رسانه های 
آنها به جای این که فیلم های موجود از حادثه را منتشر کنند، 

انیمیشن ساخته و آن را پخش می کنند.
صدها زایر در روز عید سعید قربان در بین جان باختگان روی 
هم تل انبار و ساعت ها در زیر آفتاب شدید و بدون امدادرسانی رها 

شدند تا مرگ تدریجی را تجربه کنند.
دراین فاجعه نزدیک به پنج هزار حاجی از سراسر دنیا جان 
باختند که 465نفر از آنها حجاج ایرانی بودند که به دلیل بی کفایتی 

مسوولان حج عربستان جان خود را از دست دادند.
دکتر حسن روحانی رییس جمهوری که خود حقوقدان است، 
پس از بازگشت از سفر نیمه تمام خود به نیویورک بارها تاکید کرد 
که عربستان سعودی هم باید به وظایف قانونی و بین المللی خود در 
برابر اتباع خارجی و زایران خدا عمل کند و هم باید ابعاد و چگونگی 

حادثه منا روشن شود.
وی همچنین در گفت و گو با شبکه سی ان ان تصریح کرد: 
عربستان باید به خاطر این بی برنامگی، بی انضباطی و ناکارآیی که 
منجر به کشته شدن تعداد زیادی از حاجیان از کشورهای مختلف 
شده، پاسخگو باشد و جمهوری اسلامی ایران از لحاظ سیاسی و 

حقوقی مسأله را دنبال خواهد کرد.
لزوم تشکیل  انقلاب درباره  فرمایشات رهبر معظم  از  پس 
کمیته بین المللی حقیقت یاب درباره فاجعه منا و تأکید روحانی به 
ضرورت پاسخگو بودن و مسوولیت پذیری دولت عربستان، دولت 
جمهوری اسلامی ایران اقدامات مهمی را برای پیگیری حقوقی 
این فاجعه آغاز کرد که این اقدامات توسط معاون حقوقی رییس 

جمهوری پیگیری می شود.

ابعاد فاجعه منا با توجه به قراردادها پیگیری می شود
امین زاده معاون حقوقی رییس جمهوری در مورد اقدامات ایران 
برای پیگیری حقوقی این فاجعه گفت: ابعاد فاجعه منا را با توجه به 
قراردادها و تفاهم نامه های موجود بین ایران و عربستان سعودی 

پیگیری حقوقی می کنیم.
وی افزود: درخواست ما از دولت عربستان این است که نخست 
اعلام کند که علت حادثه چه بوده است، همچنین نقض تعهد 
مبتنی بر چه قوانینی است و قبول مسوولیت داشته باشد. دولت 
عربستان باید از ملت ها به دلیل قصور، عذرخواهی و به بازماندگان 

خسارت لازم و کافی پرداخت کند.
معاون حقوقی رییس جمهوری اظهار داشت: در جلسه ویژه 
هیات دولت مقرر شد در ستادی به ریاست وزیر کشور، معاونت 

حقوقی رییس جمهوری، مباحث حقوقی را پیگیری کند.
امین زاده درمورد برگزاری جلسه شنبه گذشته معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری با حقوقدانان با محوریت فاجعه منا، گفت: در این 
جلسه ابعاد مختلف پیگیری حقوقی و حمایت از حقوق آسیب 

دیدگان مورد بررسی قرار گرفت.
وی با یادآوری وظایف دولت عربستان سعودی طبق کنوانسیون 
های بین المللی اظهارداشت: بر اساس کنوانسیون های 1961 و 

1963 دولت ها موظف هستند اتباع خارجی را در خاک خود 
حمایت کنند و آنان از حقوق ابتدایی بهره مند باشند.

معاون حقوقی رییس جمهوری ادامه داد: همچنین تعدادی 
موافقت نامه های دوجانبه بین ایران و عربستان سعودی وجود دارد 
که عهدنامه مودت 1308 از آن جمله است و بر اساس ماده 4 آن، 

عربستان موظف به حفظ امنیت جان حجاج ایرانی است.
وی به دیگر توافق های بین ایران و عربستان سعودی اشاره کرد 
و اظهارداشت: موافقت نامه فرهنگی بین ایران و عربستان 1346، 
تفاهم نامه های زیارتی بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
عربستان و همچنین تفاهم نامه های بین سازمان های حج و زیارت 
ایران و عربستان نیز در حال پیگری است که در صورت نقض این 
موافقت نامه های دوجانبه و اثبات قصور و تقصیر دولت سعودی، 

قابل پیگیری حقوقی است.
اسحاق  دکتر  کرد:  اضافه  جمهوری  رییس  حقوقی  معاون 
جهانگیری معاون اول رییس جمهوری پیشنهاد تشکیل کمیته 
از  این کمیته متشکل  این که  یاب فاجعه منا داد و  حقیقت 
نمایندگان کشورهایی باشد که اتباع آنها در این فاجعه قربانی شدند، 
این کمیته حقیقت یاب سابقه تشکیل در حوادث غزه، لبنان، 

افغانستان و عراق را دارا است.

مسوولیت حقوقی عربستان مسلم و قابل اثبات است
حمید رضا علومی مشاور معاونت حقوقی رییس جمهوری که 
رییس دانشکده حقوق دانشگاه علامه طباطبایی نیز است درمورد 
ابعاد حقوقی فاجعه منا، گفت: این فاجعه صرف نظر از ابعاد حکومتی 

و سیاسی؛ ابعاد حقوقی خاصی نیز دارد.
وی اظهارداشت: عربستان کشور میزبان است و اتباع خارجی با 
روادید رسمی عربستان و همچنین در حد سهمیه های مجازی که 

دولت سعودی اعلام کرده بود، وارد آن کشور شده اند.
وی افزود: زایران با توافق و رضایت دولت عربستان وارد این 
سرزمین شدند و حفظ امنیت، تامین آسایش برگزاری مراسم حج 

و تامین جانی زایران بر عهده دولت عربستان است.
رییس دانشکده حقوق دانشگاه علامه طباطبایی با تاکید بر این 
که عربستان از لحاظ حقوقی مسوول حفظ امنیت و جان زایران و 

حجاج است، تصریح کرد: از طرف دیگر دولت ایران مسوول حمایت 
حقوقی، کنسولی و دیپلماتیک اتباع خود است.

علومی خاطرنشان کرد: ایران با این معیارها هر چه در توان دارد 
باید برای پیگیری ابعاد حقوقی این حادثه، مطالبه خسارت زیان 
دیدگان، بازگشت پیکرهای جانباختگان و مداوای سریع مصدومین 

انجام دهد.
وی ادامه داد: در وهله نخست این وظیفه را متوجه دولت 
عربستان می دانیم که داوطلبانه و منصفانه یک کمیته حقیقت 
یاب بین المللی راجع به ابعاد حادثه و مدیریت عواقب و نتایج بعد 
از حادثه تشکیل دهد و آمادگی خود را برای جبران خسارت وارده 

به اتباع ایرانی اعلام کند.
مشاور معاونت حقوقی رییس جمهوری اظهار داشت: اگر در این 
زمینه عربستان به طور داوطلبانه این اقدام را انجام ندهد، دولت باید 
اقدامات حقوقی لازم را هم در مراجع و محاکم داخلی عربستان و 

هم محاکم بین المللی پیگیری کند.
علومی همچنین گفت: نکته بسیار مهمی که باید به آن توجه 
کرد این است که استانداردهای بین المللی برای امداد و نجات 
مصدومین وحادثه دیدگان اعمال نشده است، به گواهی شاهدان 
عینی ساعت ها مصدومین و جنازه ها بدون هیچ امداد رسانی روی 

هم انباشته شده بودند.
وی ادامه داد: در این زمینه سازمان های بین المللی همچون 
هلال احمر و صلیب سرخ می توانند اعلام کنند که آیا عربستان 
استانداردهای امداد و نجات بین المللی را رعایت کرده است یا 
خیر؟ از حیث تعداد آمبولانس های در دسترس، امداد رسانی ها و 
امدادگرها، درمان های سرپایی اولیه و مسایلی از این قبیل رعایت 
شده است یا خیر؟ با این بررسی ها می توان این نتیجه را گرفت 
که عربستان حداقل در زمینه امداد و نجات مصدومین دچار تقصیر 

و خطا شده است و مسوولیت حقوقی او مسلم و قابل اثبات است.

 سه راه برای پیگیری حقوقی وجود دارد
همچنین احمد مومنی راد عضو هیات علمی دانشکده حقوق 
دانشگاه تهران و استاد حقوق بین الملل گفت: فاجعه منا باید از چند 
لحاظ مورد بررسی قرار گیرد، از بعد مسوولیت بین المللی؛ دولت ها 

اگر قصور یا تقصیری انجام می دهند و مسوولیت در مورد آنها ثابت 
شود باید جبران خسارت کند.

وی افزود: اگر دولتی فعلی یا ترک فعلی انجام دهد که نقض 
قوانین بین الملل بوده و قابلیت انتساب به آن دولت داشته باشد، آن 
دولت ملزم به جبران خسارت مادی و معنوی است، در این زمینه 
مسلما با توجه به وضعیتی که ما الان داریم دولت عربستان باید 

پاسخگو باشد و جبران خسارت کند.
عضو هیات علمی دانشکده حقوق دانشگاه تهران همچنین 
اظهارداشت: از بعد دیگر موضوع مسوولیت کیفری بین المللی پیش 
می آید، دیوان کیفری بین المللی فقط چهار جرم برای رسیدگی 
در دستور کار دارد که عبارتند از نسل کشی، جنایت جنگی، تجاوز 

و جنایت علیه بشریت.
مومنی راد تصریح کرد: در حال حاضر نمی توانیم بگوییم آنچه 
در منا اتفاق افتاده، مصداق یکی از این جرم ها است یا خیر، تا 
زمانی که یک کمیته حقیقت یاب بین المللی موضوع را بررسی 
کند و در تحقیق به این برسد که این جنایت عمدی و برنامه ریزی 

شده بوده است.
وی ادامه داد: در این صورت می توانیم این را جنایت علیه 
بشریت بنامیم و اگر بخواهیم اقدامی انجام دهیم یک مساله دیگر 
هم پیش روی ما وجود دارد، عربستان و ایران صلاحیت دیوان 
کیفری بین المللی را نپذیرفته اند بنابراین طرح دعوا در آنجا 

موضوعیت ندارد.
این استاد دانشگاه یادآور شد: مسیر دیگر طرح دعوا در نزد 
دادگاه های داخلی عربستان است که شکایت آنجا مطرح شود اما با 
توجه به شرایطی که ما در آن کشور می بینیم و ساختار استبدادی، 
امنیتی و پلیسی که آنجا حاکم است به نظر نمی رسد که چندان 

بتوانیم در آن حوزه موفق باشیم.
مومنی راد ادامه داد: اقدامی که اکنون می توانیم به لحاظ 
حقوقی انجام دهیم، این است که اثبات کنیم بر اساس اسناد و 
مدارک موجود؛ ماموران و عوامل حکومت عربستان مرتکب تقصیر 
شدند و باید جبران خسارت کنند، همچنین رضایت خسارت 

دیدگان را به دست آورند.
وی گفت: این سه راه برای پیگیری حقوقی مطرح است و همه 
اینها بستگی به این دارد که ما بتوانیم از طریق دیپلماسی در زمینه 
تشکیل کمیته حقیقت یاب بین المللی تلاش کنیم تا مستندانی 

داشته باشیم و اقدام لازم را انجام دهیم.

ابتدا باید در محاکم داخلی عربستان طرح دعوا کنیم
یوسف مولایی عضو هیات علمی دانشگاه تهران نیز در این زمینه 
اظهار داشت: هر اقدام حقوقی آن هم در یک پرونده به این حساسی 
مستلزم این است که اول داده های مربوط به این موضوع جمع 
آوری، تحلیل و طبقه بندی شود، سپس با توجه به مقررات حقوق 
بین المللی و حقوق داخلی عربستان، نقشه راه حقوقی برای پیگری 

این پرونده ها طراحی گردد.
این استاد حقوق بین الملل گفت: ما ابتدا باید در محاکم داخلی 
عربستان طرح دعوا کنیم و اگر نتوانستیم اعاده حق کنیم در محاکم 

بین المللی پیگیر آن باشیم.
مولایی افزود: به طور کلی هر کشوری مسوول ایمنی جان اتباع 
خارجی در آن کشور است که در آن کشور اقامت دارند، اقدام در این 
زمینه نیاز به داده ها دارد و از سوی دیگر این موضوع خاص است 
و نمونه مشابه در سطح بین المللی ندارد تا بررسی شود در حقوق 

بین الملل چه عرفی در موارد این چنینی وجود دارد.

 ایران فاجعه غم انگیز منا را چگونه پیگیری کند؟

حجت الاسلام والمسلمین فاضل میبدی:

بازماندگان انتخابات گذشته از شکست مجدد هراس دارند
حجت الاسلام والمسلمین فاضل میبدی استاد حوزه علمیه قم 
معتقد است که رفتار ظریف با اوباما طبق شرع مقدس اسلام بوده 

است.
فاضل میبدی در گفتگو با »تیک« اظهار داشت:دست دادن آقای 
ظریف به اوباما عین دستور قرآن است و کاملا منطبق بر شرع 
مقدس اسلام بوده است، اسلام دستور اکید داده است که چنانچه 
فردی حتی اگر دشمن شما باشد به شما به نشانه احترام دست دراز 

کرد، دست او را بفشارید . 
وی افزود: همانطور که خدا در قرآن به بندگانش توصیه می کند 
که برای برطرف کردن خصومت ها از طریق درست اقدام به گفتگو 
کنید تا کینه ها برطرف شود، بدیهی است که ایران و آمریکا هم از 

این قائده مستثنا نیستند. 
استاد دانشگاه مفید قم ادامه داد: ما در دنیا کشورهایی داریم که 
سالها با هم در جنگ  بودند اما به خاطر حفظ منافعشان خصومت 
ها را تبدیل به روابط حسنه با حفظ حقوق متقابل کردند،کشور 
ویتنام و ژاپن مدتها با آمریکا در جنگ بودند اما الان ما مشاهده می 
کنیم بیشتر کارخانه های آمریکا اجناس تولیدی خود را از طریق 
این کشور ها تولید و مونتاژ می کنند، این موفقیت نتیجه اندیشه 
توأم با عقلانیت دولتمردان آن کشور ها بود که منافع ملی را فدای 
منافع حزبی و تشکیلاتی خود نکردند. فاضل میبدی تصریح کرد: 

این کسانی که در مجلس مرتب اقدام به بهانه گیری می کنند، در  حقیقت همان بازندگان 
انتخابات گذشته هستند که از شکست مجدد در انتخابات پیش رو هراس دارند لذا به هر 
ریسمانی به جهت بهانه گیری علیه دولت متوسل می شوند. وی اضافه کرد: همگان می 

دانند آقای دکتر روحانی از زمان تشکیل دولت شان توانستند با 
سیاست خارجی مطلوبی که پیش گرفتند ایران را در عرصه بین 
المللی به قله نزدیک کنند، متأسفانه حامیان فعلی دولت گذشته که 
امروز در مجلس علیه دولت فعالیت می کنند غافل هستند که ورق 
پاره های که با سیاست  خارجی غیر مدبرانه دولت قبل تصویب شد، 

چه تحریم های کمرشکنی بر این ملت تحمیل کرد.
فاضل میبدی خاطر نشان کرد: باتوجه به اینکه دکتر روحانی 
به خاطر فاجعه منا، سفرش را نیمه تمام گذاشت، بدیهی است که 
آقای ظریف می بایست در آنجا می ماند، چرا که نشست سران 
کشورها در سازمان ملل که سالی یکبار برگزار می شود در عرصه 
دیپلماسی بسیار مهم است و این در جهت حفظ منافع ملی است.

وی افزود: متأسفانه بعضی دوستان فکر می کنند که کارها با 
ایجاد جنجال و هیاهو پیش می رود به نظر من سیاست دولت هم 
در زمینه مذاکرات با آمریکا و هم فاجعه اخیر در عربستان بسیار 

هوشمندانه و با حفظ منافع و حقوق ملت ایران بوده است.
وی در پایان افراطیون را به شناخت حقیقی از اسلام دعوت کرد 
و  گفت: منافع ملی بر منافع فردی و حزبی ارجحیت دارد و نباید 
آن را فدای امیال حزبی کرد.افرادی که در مجلس به عنوان وکیل 
ملت به وزیر خارجه ،که رهبری از وی تمجید کرده، می گویند 
ایشان غلط زیادی کرده که در آغوش رئیس جمهور آمریکا رفته، در 

حقیقت هم از اخلاق، هم از منطق و هم سواد بی بهره هستند.
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اگر ترسِ آن نبود كه غلو كنندگان ...، بگویند
 درباره تو سخنى مى گفتم كه بین جماعت مردم 

نمى رفتى، جز آن كه خاك زیر پایت را بر مى گرفتند 
و از آن شفا مى جستند.
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اخبار
فرمانده انتظامی استان قم در مراسم تجدید بیعت 

با مقام معظم رهبری عنوان کرد:

نیروی انتظامی
 سربازانی شایسته برای اسلام و انقلاب

فرمانده انتظامی استان قم گفت: نیروی انتظامی، سربازانی شایسته برای 
اسلام و انقلاب و مجاهدان واقعی برای حکومت علوی هستند.

سردار کاظم مجتبایی پیش از ظهر دیروز  در مراسم تجدید بیعت با مقام 
معظم رهبری در دفتر معظم له در قم ضمن تسلیت حادثه مصیبت بار منا، 
به آغاز هفته نیروی انتظامی اشاره کرد و گفت: برای آغازین روز از این هفته، 
برنامه تجدید بیعت با آرمان های  رهبر کبیر انقلاب اسلامی "حضرت امام 
خمینی )ره(" و جانشین خلف ایشان مقام معظم رهبری )مدظله العالی( پیش 

بینی شده بود که به همین جهت توفیق دیدار و تجدید بیعت یافتیم.
وی سپس در خصوص معیارهای حکومت دینی و الهی عنوان داشت: 
از دیدگاه و منظر دین اسلام، حکومتی واجد ارزش هاست و تبعیت از آن 
حکومت و زمامدارانش لازم است که متصل به حکومت خدا باشد، حکومت 

پروردگار تنها حکومتی است که مشروع و واجد تبعیت است.
فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه پیامبران از طریق حاکمیت الله 
ماموریت حکومت بر مردم پیدا کردند، عنوان داشت: خاتم پپامبران "حضرت 
محمد )ص(" در روزهای پایانی عمر شریفشان و بازگشت از حجة الوداع، 
حضرت علی )ع( را به عنوان جانشین خود به امت معرفی کردند تا امامت 

آغاز شود.
سردار مجتبایی با اشاره به اینکه عدم پایبندی افرادی که پیام غدیر را 
شنیدند، موجب 25 سال خانه نشینی حضرت علی )ع( شد، گفت: اما چون 
تصمیم خداوند بر این است که دین الهی همواره سرافراز باقی بماند، حضرت 
علی )ع( پس از سال ها موفق به تشکیل حکومت علوی شد و تاکنون با وجود 
فراز و نشیب های مختلف و دشمنی های گوناگون، به واسطه خواست خداوند، 

چراغ آن خاموش نشد.
وی خاطرنشان کرد: پس از قرن ها در سال 1357، حکومت علوی بار 
دیگر به دست رهبر کبیر انقلاب اسلامی )ره( برپا شد و امروز نیز پرچم آن در 
دست مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( است و ما افتخار می کنیم که سرباز 

حکومت علوی و ولایت هستیم.
فرمانده انتظامی استان ابراز امیدواری کرد: بتوانیم سربازان شایسته ای برای 
اسلام و انقلاب باشیم باشیم و به تعبیر مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( 
یعنی "مجاهدان فی سبیل الله" ، مجاهدان واقعی برای حکومت علوی باشیم.

نیروی انتظامی در ابعاد مختلف امنیت سهم بسزایی دارد

رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم  نیز در این مراسم گفت: نیروی 
انتظامی در ابعاد مختلف امنیت سهم بسزایی دارد.

حجت الاسلام والمسلمین ملکا در جمع کارکنان فرماندهی انتظامی 
استان قم در بیت مقام معظم رهبری در این استان ضمن تبریک عید غدیر، 
اظهارداشت:عید غدیر آغازین روز امامت و ولایت عصمت و طهارت است که 
به امر ذات اقدس احدیت به دست پیامبر رحمت )ص( در حجت الوداع پرچم 
توحید و حق پرستی و ولایت را به دست صاحب ولایت حضرت علی بن 

ابیطالب)ع( سپردند.
وی گفت:اگر این امر به آنچه که خداوند فرمان داد و پیامبر عظیم الشان 
اسلام انجام داد پیش می رفت امروز ما شاهد خیلی از مشکلات و گرفتاری 

هایی که دنیای اسلام را درگیر کرده نبودیم.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری با بیان اینکه ایران کشوری است که در 
سایه ولایت حرکت می کند، تصریح کرد:نعمت ولایت موضوع بسیار مهمی 
است که کشورهای دیگر دستشان از این نعمت کوتاه است و مشکلات 

گریبانگیرشان شده است.
حجت الاسلام والمسلمین ملکا با یادآوری ناامنی کشورهای منطقه، امنیت 
کشور ایران را مرهون رهنمودهای مدبرانه رهبر انقلاب اسلامی حضرت آیت 

الله العظمی خامنه ای)مدظله العالی( دانست.
وی با بیان اینکه امنیت کشور ایران منحصر به فرد است و نیروی انتظامی 
سهم بسزایی در آن دارد، خاطرنشان کرد:در ابعاد مختلف امنیت، از مرزها تا 
شهرها و روستاها و همه اماکن، برقرای امنیت بر عهده نیروی انتظامی است 

که بحمدالله بخوبی انجام وظیفه می کنند.
به  بر خدمت  رهبری گفت:پلیس علاوه  معظم  مقام  دفتر  رئیس 
افتخار سربازی وجود مقدس ولی عصر)عج( و به یک کشوری که به 
تمام معنا در و دیوار آن به نور عصمت و طهارت منور است مفتخر 

است.

معاون پشتیبانی اداره کل بهزیستی استان در دیداربا صادقی: 

تلاش نیروی انتظامی در برقراری امنیت 
قابل تقدیر است

معاون پشتیبانی اداره کل بهزیستی استان قم در دیدار معاون اجتماعی 
فرماندهی انتظامی استان قم گفت:رویکرد مردم محوری پلیس در جامعه 

مشهود و فعالیت این نیرو قابل تقدیر است.
دکتر محمدی معاون پشتیبانی اداره کل بهزیستی استان قم و سرکار خانم 
علیشیری معاون اجتماعی این اداره کل در اولین روز از هفته نیروی انتظامی 
با معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم دیدار کردند.وی در ابتدای 
سخنان خود با ابراز همدردی با خانواده های جانباختگان منا، این حادثه را به 

بازماندگان تسلیت گفت.
معاون پشتیبانی اداره کل بهزیستی استان قم ضمن تبریک هفته ناجا، 
گفت:رویکرد مردم محوری پلیس در جامعه مشهود و فعالیت این نیرو قابل 

تقدیر است.
وی با اشاره به تلاش سبزپوشان نیروی انتظامی در ایجاد امنیت، تصریح 
کرد:بحث های امنیت اجتماعی در یک قاعده کلی نمی گنجد و در تصمیم 
گیری مسئولان متفاوت است.دکتر محمدی در ادامه با اشاره به از هم پاشیده 
شدن کیان خانواده به خاطر استفاده از تجهیزات ماهواره آن را یک آسیب 

اجتماعی دانست.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم نیز در سخنانی با اشاره به 
هفته نیروی انتظامی هفته ناجا را فرصتی دانست در جهت بیان خدماتی که 

این نیرو به مردم می دهد.
سرهنگ احمدصادقی افزود:معاونت اجتماعی گرچه قدمت زیادی ندارد اما 
در این یک دهه که از عمر آن می گذرد اقدامات بزرگی انجام داده که یکی 

برگزاری هفته ناجاست. 
سرهنگ صادقی خاطرنشان کرد: آموزش و پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی اقشار مختلف جامعه از جمله دانش آموزان،دانشجویان،کارکنان 
دولت و کانون های فکری و تربیتی و ... توسط کارشناسان اداره آموزش 

همگانی در طول سال انجام می شود.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم اضافه کرد:راه اندازی مراکز 
مشاوره و مددکاری اجتماعی در کلانتری ها و پیشگیری از تشکیل پرونده 
های قضائی و انجام مصالحه مابین طرفین دعوا در همان بدو امر یکی دیگر از 

اقدامات مهم معاونت اجتماعی است.

فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه پلیس همواره 
سرباز ولایت بوده، هست و خواهد ماند، گفت: نیروی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران در جهت تحقق مفاهیم دینی و 

ارزشی در جامعه تلاش می کند. 
سردار  کاظم مجتبایی   صبح روز گذشته در مراسم 
صبحگاه مشترک به مناسبت آغاز هفته ناجا، ضمن تبریک 
عید سعید غدیر، گرامیداشت هفته نیروی انتظامی و تسلیت 
حادثه تلخ و جانکاه سرزمین منا، اظهارداشت: هفته ناجا 
فرصت مناسبی برای تجربه مفاهیم و رفتارهای گذشته و 
به اوج رساندن سطح فعالیت ها است تا اقتدار، کارآمدی، 
هوشمندی، قانون مداری، همدلی، مشارکت اجتماعی و 
تلاش جهادی را بار دیگر در این سرزمین به نمایش بگذاریم. 

های  ویژگی  به  ادامه  در  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
حکومت اسلامی اشاره کرد و بیان داشت: حکومت از منظر 
اسلام باید الهی و مردمی باشد، عدالت ورزی را در جامعه 
نهادینه کرده و کارآمدی، پاسخگویی و مجاهدت را در سطح 
اجتماع فراگیر کند تا به حکومتی ارزشی و دینی تبدیل شود. 
وی با بیان اینکه حکومت ما برگرفته از غدیر و رهبر آن 
فرزند غدیر است، عنوان داشت: نظام جمهوری اسلامی از 
ابتدای انقلاب، این مفاهیم را در سطح اجتماع ایجاد کرده 
است، ارزش های اسلامی و اخلاقی را نه تنها در سطح کشور 
احیا کرده بلکه توانسته ندای اسلام حقیقی و غدیر را به تمام 
جهان برساند و همین زنده نگه داشتن ارزش های ناب دینی 
و دفاع از مظلومان، موجب کینه توزی و خشم دشمنانِ 

بشریت علیه ایران شده است. مجتبایی در ادامه خط فکری 
نظام جمهوری اسلامی را برگرفته از غدیر دانست و افزود: 
حکومت ما ادامه دهنده حکومت نبوی و علوی است و در 
انتظار ظهور صاحب اصلی خویش "حضرت بقیة الله )عج(" 
است و همین موضوع موجب شده تا دشمنان قسم خورده 
اسلام و انقلاب نتوانند کوچکترین گزندی به نظام و کشور 
برسانند. وی با تأکید بر اینکه پلیس همواره سرباز ولایت بوده، 
هست و خواهد بود، تصریح کرد: نیروی انتظامی جمهوری 
اسلامی ایران در جهت تحقق این مفاهیم که معیار پلیس 
ارزشی و اسلامی است، تلاش می کند تا ارزش هایی چون 
انضباط، اقتدار، قانون گرایی و مردم گرایی را در جامعه پیاده 

و گسترش دهد. 

فرمانده انتظامی استان در مراسم صبحگاه مشترک  نیروهای مسلح قم :

پلیس همواره سرباز ولایت است 

اخلاق  پذیری،  ولایت  قم،  جمعه  امام 
از  برخورداری  و  اقتدار  کارآمدی،  مداری، 
دانش و فناوری را از جمله ویژگی های پلیس 
اسلامی برشمـرد و گفت: نیروی انتظامی، 
رسالت سنگین و حساسی در مقابله با هجمه 

ی دشمنان دارد.
آیت الله  علیرضا اعرافی صبح دیروزدر 
مراسم صبحگاه مشترک که در اولین روز از 
هفته ناجا در ستاد فرماندهی انتظامی استان 
قم برگزار شد، ضمن تبریک هفته ناجا و 
مقدس،  دفاع  انقلاب،  گرامیداشت شهدای 
نیروی انتظامی و جانباختگان حادثه مصیبت 
بار منا، عنوان داشت: نیروی انتظامی در جای 
جای کشور و مرزها، امنیت همه جانبه نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران را تامین کرده و در کنار سپاه، ارتش و با همکاری مسئولان، 
منشأ خدمت به مردم است.

رئیس جامعة المصطفی العالمیه به آغاز هفته ناجا اشاره کرد و بیان داشت: نیروی انتظامی 
بایستی در این هفته بر توان خویش افزوده و آمادگی رزمی، نظامی، معنوی، معرفتی و روحی 
خود را ارتقاء ، اقدامات و فعالیت های گذشته را مورد بررسی مجدد قرار داده و خود را برای 

ایفای نقش ها و اقدامات جدید مهیا کند.
وی با اشاره به شرایط ویژه ایران اسلامی در حال حاضر، اظهارداشت: کشور ما پس از 
انقلاب در جایگاه ممتازی قرار گرفت، همه قدرت های دنیا در 8 سال جنگ تحمیلی برای 
شکستن دژ نظام اسلامی جمع شدند، اما ایران اسلامی که سخن جدیدی با خود همراه 
داشت، در برابر استکبار جهانی ایستادگی و مقاومت کرد و درسی فراموش نشدنی به آن ها داد.

امام جمعه قم با بیان اینکه قدرت های استکباری دو رو دارند، گفت: بعد اول آن ها، نرم و 
با شعارهای حقوق بشری و بعد دیگر آن ها، خشن و زشت است که آدم کشی ها، ترور ها و 
غارت ها در آن موج می زند که همین بعد دوم، روی واقعی آن هاست که در دوران انقلاب 

اسلامی برای ایرانیان مشهود بوده است.
آیت الله اعرافی با اشاره به اینکه در منطقه ای قرار داریم که هجمه ها و استکبار بیگانه در 
آن موج می زند، تصریح کرد: نیروهای مسلح باید عمق این جریانات را شناخته و لحظه ای از 
آن غافل نشوند که در این راستا نیروی انتظامی با ابعاد وسیع مأموریتی خود، رسالت سنگین 

و حساسی در این زمینه دارد.
رئیس جامعة المصطفی العالمیه در ادامه 
بیان داشت: پلیس در نظام اسلامی بر تبعیت 
از ولایت و فرماندهی الهی استوار بوده و نیرویی 
مردمی است، از بطن جامعه برخاسته و دارای 

جایگاه ویژه ای در سطح اجتماع است.
به سه  پلیس اسلامی  اینکه  بیان  با  وی 
بعد نیاز دارد، عنوان داشت: در وهله اول، بعد 
اخلاقی و رفتاری پلیس است و اقتداری که 
اقتدار،  اخلاق،  باشد،  گره خورده  مهربانی  با 
ولایت مداری، تقوا، توکل بر خداوند، استقامت، 
هوشمندی، بصیرت، اخلاص و معامله با خداوند 
و شجاعت و شهامت، لازمه نیروی مسلحی در 

تراز اسلامی است.
امام جمعه قم، دانش، تحقیق و پیشرفت را به عنوان بعد دوم این نیازها دانست و گفت: 
امنیت در دنیای امروز یک مقوله علمی و دانشی است، فعالیت های گوناگون ناجا نیازمند علم، 
تحقیق و پژوهش است و کاهش آسیب ها و تهدیدات اجماعی به کمک دانش و پژوهش 

محقق می شود که نیروهای مسلح از جمله ناجا گام های خوبی در این زمینه برداشته اند.
آیت الله اعرافی افزود: مهارت، کارآمدی و برخورداری از فناوری های نوین، بعد سوم 

نیازهای نیروی انتظامی در صحنه های تامین امنیت است.
وی با اشاره به اینکه استان قم، نقطه ای محوری در کشور و جهان اسلام است، گفت: 
پلیس و دیگر نیروهای مسلح استان قم، رسالتی متفاوت و ویژه دارند، قم استانی است که 

انقلاب از آن برخاسته و نیازمند نیروهای مسلح ممتاز است.
رئیس جامعة المصطفی العالمیه در ادامه سخنان خود به ایستادگی و شکوه ملت ایران در 
دوران دفاع مقدس اشاره کرد و عنوان داشت: دشمنان و جریان های مختلف منطقه بدانند، 
کشوری که در 8 سال جنگ تحمیلی در برابر تمامی قدرت های دنیا ایستادگی کرد، امروز 
نیز با برخورداری از نیروهای مسلح توانمند به فرماندهی مقام معظم رهبری )مد ظله العالی(، 

حتی فکر نزدیکی و تهدید مرزهای  کشور را به دشمن نخواهد داد.
امام جمعه قم خاطرنشان کرد: علاوه بر اقتدار و مقابله با دشمن در مرزها، باید گام های 
موثری نیز برای ارتقاء امنیت اجتماعی و مقابله با توطئه های نرم دشمنان در داخل کشور 

برداریم.

آیت الله اعرافی در مراسم صبحگاه مشترک  نیرو های مسلح استان قم:

نیروی انتظامی، رسالت سنگین و حساسی در مقابله با هجمه  دشمنان دارد

فرمانده انتظامی استان قم با اشاره 
به اینکه انقلاب اسلامی، مسیر حکومت 
علوی را طی می کند، گفت: مجاهدت 
اجرای  مسیر  در  مسلح  نیروهای  های 

پیام غدیر است.
سردار کاظم مجتبایی پیش از ظهر 
دیروز  در مراسم تجدید میثاق با آرمان 
های رهبر کبیر انقلاب اسلامی و گلباران 
امروز  اظهارداشت:  قم،  در  ایشان  بیت 
سربازان  و  سره(  )قدس  امام  فرزندان 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در 
نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران 
در حال مجاهدت و ایثارگری هستند و 
پلیس  پایبندی  و  پایداری  نشانگر  این 
در مسیری است که امام خمینی )ره( 

مشخص کرده اند.
کبیر  رهبر  اینکه  به  اشاره  با  وی 
انقلاب اسلامی فرزند غدیر و منادی پیام 
غدیر بودند، تصریح کرد: مجاهدت هایی 
نیروهای  در  ایشان  فرزندان  امروز  که 
مسلح انجام می دهند، در مسیر اجرای 

پیام غدیر است.
پیام  قم،  استان  انتظامی  فرمانده 
غدیر را آغاز امامت و حکومت حضرت 
علی )ع( در ادامه مسیر نبوت عنوان 
از  پس  اگرچه  کرد:  خاطرنشان  و 
واقعه غدیر، افراد بسیاری که سخنان 
منبر  پای  و  شنیده  را  )ص(  پیامبر 
کردند،  شکنی  پیمان  بودند،  ایشان 

راستین رسول خدا )ص(  پیروان  اما 
و مدافعان حکومت علوی کماکان در 
مسیر غدیرحرکت کرده و پیام آن را 
پیاده می  به جان شنیده و در عمل 

کنند.
اسلامی  انقلاب  اینکه  بیان  با  وی 
با  همچنان  سال،   35 از  پس  ایران 
معظم  مقام  پیامبرگونه  های  هدایت 

و  غدیر  راه  العالی(،  ظله  )مد  رهبری 
مسیر حکومت علوی را طی می کند، 
و  دشمنان  امروز  اگر  داشت:  عنوان 
معاندان جمهوری اسلامی در تضاد و 
مخالفت با ما هستند، به دلیل حرکت 
داشتن  نگه  زنده  ها،  ارزش  مسیر  در 
و  سره(  )قدس  امام  راه  و  ها  آرمان 
شناخت صحیح ارزش هایی است که 
پیامبر )ص( و حضرت علی )ع( برای 

انسان ها مشخص و تبیین کرده اند.
از  قدردانی  ضمن  مجتبایی  سردار 
همه کسانی که امکان تجدید بیعت با 
آرمان های حضرت امام خمینی )ره( را 
در روز نخست هفته ناجا مهیا کردند، 
ابراز امیدواری کرد: با تاسی به روح بلند 
امام )قدس سره( و نیز دعای  حضرت 
خیر رهبر معظم انقلاب )دامت برکاته( 
بتوانیم در این مسیر باقی مانده و پیرو 
خوبی برای راه امام )قدس سره( و سرباز 
رهبری  معظم  مقام  برای  ای  شایسته 

)مدظله العالی( باشیم.

سردار مجتبایی در مراسم تجدید میثاق با آرمان های رهبر کبیر انقلاب :

مجاهدت های نیروهای مسلح در مسیر اجرای پیام غدیر است

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم از بررسی 
بیش از 7 هزار پرونده از ابتدای سال جاری تا کنون در مراکز 

و واحدهای مشاوره کلانتری های این استان خبر داد.
سرهنگ احمدی صادقی اظهار داشت: مهمترین، اساسی 
ترین و حیاتی ترین وظیفه مراکز و دفاتر مشاوره، همانا حفظ، 
بقاء، تقویت و بهسازی نهاد خانواده و پیشگیری از آسیب های 

اجتماعی است. 
ارجاعی به دوایر مشاوره  اکثر پرونده های  افزود:  وی 
کلانتری ها اختلافات خانوادگی، مشکلات حقوقی، نزاع و 
درگیری و اجتماعی است که با مشاوره و مددکاری اکثر 
پرونده ها حل و فصل و کمتر پرونده ای در این خصوص 
به دادگاه ارجاع گردیده است. وی ادامه داد: از ابتدای سال 
جاری تا کنون مرکز مشاوره معاونت اجتماعی فرماندهی 
انتظامی استان با جدیدترین شیوه های علمی، به سه هزار و 

500 پرونده رسیدگی کرده است. 
صادقی کاهش بار انتظامی و قضایی در کلانتری ها و 

پیشگیری از گسترش و تشدید جرم و بزه در جامعه را از 
مددکاری  دوایر  در  مجرب  کارشناسان  فعالیت  تاثیرات 
کلانتری های بیان کرد و بیان داشت: از 4 هزار و 284 
پرونده ارجاعی به دوایر مشاوره کلانتری ها بیش از 76 درصد 
پرونده ها با تلاش جهت اصلاح ذات البین توسط مشاورین 
به مصالحه انجامیده است که برگ زرینی دیگر از خدمات 

رسانی پلیس را در سال جاری نشان می دهد.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: 
اعتماد مردم به پلیس باعث می شود تا با همکاری و مشارکت 

شاهد امنیت کامل و مطلوبی در سطح جامعه باشیم.
پلیس  اینکه  به  اشاره  با  پایان  در  صادقی  سرهنگ 
بهترین مشاور و باور و مددکار برای مردم است، گفت: با 
اختصاص 10 کارشناس ارشاد و دکترا با مدارک روانشناسی 
و مددکاری در اداره مشاوره، علاقمندان می توانند همه روزه 
از ساعت 7 صبح تا 19 از خدمات این مرکز به صورت تلفنی 

و حضوری بهره مند شوند. 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان خبر داد:

بررسی 7 هزار پرونده در مراکز مشاوره کلانتری های قم

در نخستین روز از هفته ناجا صورت گرفت،

 نمایش اقتدار و صلابت پلیس قم
نیروهای انتظامی استان قم  صبح روز گذشته همزمان با نخستین روز از هفته ناجا؛ توانمندی 
ها، اقتدار و صلابت خود را در مراسم صبحگاه مشترک نیروهای نظامی و انتظامی استان به نمایش 

گذاشتند.
در این مراسم که در ستاد فرماندهی انتظامی استان قم ترتیب یافته بود، یگان های مختلف نیروی 

انتظامی استان، سپاه علی بن ابیطالب )ع( و ارتش حضور داشتند.
پس از تلاوت آیاتی چند از کلام الله مجید و اجرای سرود مقدس جمهوری اسلامی ایران توسط 
گروه موزیک نیروی انتظامی قم، فرمانده انتظامی قم در سخنانی اظهار داشت: هفته ناجا فرصتی برای 
تجربه کردن مفاهیم و رفتارهای گذشته و به اوج رساندن سطح فعالیت هاست تا اینکه اقتدار، کارآمدی، 
هوشمندی، پاسخگویی، مشارکت، قانون گرایی و تلاش جهادی یک بار دیگر در این سرزمین طنین 

انداز شود. پس از آن آیت الله اعرافی امام جمعه قم به ایراد سخن پرداخت.
حرکات رزمی و نمایشی، شکستن اجسام سخت، مانور موتورسوران یگان ویژه، تعقیب و گریز توسط 
پلیس 110، یگان ویژه و یگان امداد و عملیات نجات گروگان از جمله برنامه های یگان های مختلف 

نیروی انتظامی استان قم در مراسم صبحگاه مشترک بود.
سید مهدی صادقی استاندار قم، احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی، فرماندار ، دادستان عمومی و انقلاب و رییس شورای اسلامی شهر قم از جمله مسوولان حاضر 
در این مراسم بودند. »اقتدار پلیس، همدلی و همزبانی، امنیت و آرامش« شعار امسال هفته ناجاست؛ 

یازدهم تا هفدهم مهرماه به عنوان هفته ناجا نامگذاری شده است. 

گزارش


